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روزنامه

 وزیر دادگستری اظهار داشت: در یک مقطعی موضوع حصر تصمیم گیری شده و 
اکنون فرصت تجدیدنظر آن است.

 حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی در دیدار جمعی از مدیران رسانه و دانشجویان 
علوم سیاسی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای دولت به ویژه شهیدان باهنر و رجایی گفت: 
شهیدان رجایی و باهنر و دیگر شهدای دولت نمونه صداقت، سلامت، پاکی، خدمتگزاری و در 
خدمت مردم بودندآن ها با جانشان آرمان های انقلاب را تصدیق کردند. به همین مورد توجه و عنایت 
مردم ایران قرار گرفتند. باید در نظر داشت بدون تردید کشور ما الگوهای بسیار زیادی دارد، و شاید 

بهتر بتوان گفت در این زمینه بسیار غنی است. در روز معلم، ما شهید مطهری را به 
عنوان الگویی از یک انسان وارسته و به معنای واقعی دانشمند و معلم دلسوز مانند 

مطهری را به جامعه معرفی می کنیم. از سوی دیگر وقتی به تاریخ مجلس نگاه می کنیم 
شخصیتی بی نظیر و تاریخ ساز مانند مدرس را می بینیم و در روز قوه قضائیه یاد و خاطره 
شخصیتی وارسته چون آیت الله بهشتی را گرامی می داریم. وزیر دادگستری در ادامه 
یادآور شد: مردم این شخصیت ها را به مانند مثال و حجت در مقابل قرار می دهند، 

مردم دولتمردی را در شخصیت شهیدان باهنر و رجایی دنبال می کنند ...

وزیر دادگستری در جمع اصحاب رسانه؛

زمان تجدید نظر در موضوع حصر است

استاندار در دیدار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم:

جلوی پایان نامه فروشی گرفته شود

صادق زیباکلام:

مذاکرات در دوره 
شش ساله جلیلی 

۶ میلی متر هم جلو نرفت

واکنش وزارت کشور به اظهارات انتخاباتی 
رییس مجلس خبرگان

گزارش رسیده 
به آیت ا... یزدی 
بی اساس است 

یک استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران گفت: ۶سال 
آقای جلیلی مسئولیت مذاکرات را برعهده داشت،این در 
حالی بود که شش میلی متر هم پرونده هسته ای به سمت 

حل شدن جلو نرفت.
در  جلیلی  اظهارات سعید  به  واکنش  در  زیباکلام  صادق 
کمیسیون ویژه بررسی برجام و اجلاس خبرگان مبنی بر اینکه 
»زمان تحویل پروژه هسته ای به دولت یازدهم، غرب آماده لغو 
تحریم ها بود« اظهار داشت: مهمتر از آنکه نحوه مذاکرات در دو 
دولت قبلی و کنونی به چه بوده است، این مسئله است که دولت 
یازدهم از   همان ابتدای شروع به کار خود در سال ۹۲ عزم خویش 
را جزم کرده بود تا مذاکرات را به شکل جدی پیش ببرد و عملا 

نیز این اتفاق رخ داد و توافق هسته ای حاصل شد.
وی با طرح این سوال که آیا ممکن بود که توافق هسته ای 
در دولت قبل حاصل شود؟ اظهار داشت: در پاسخ به این سوال 
می گویم که احتمال دستیابی به توافق شدنی بود و اگر هم توافق 
صورت می گرفت دیگر آن همه هزینه وحشتناک و سنگین را 

نمی پذیرفتیم ...

اعتماد مردم به شهرداری از دست رفته است 

اعتراف سقائیان نژاد

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم خبر داد؛

دستی نوشتن قراردادها 
در مشاورین املاک ممنوع!

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل 
استان قم گفت: برای ساماندهی بنگاه های معاملات املاک 
در استان و در راستای پیشگیری از آسیب هایی که این 
صنف با آن مواجه است، کلیه قراردادها در بنگاه ها اعم از 
قراردادهای اجاره و مبایعه نامه باید به صورت چاپی در اختیار 

متعاملین قرار بگیرد.
سالن  در  خبری  نشستی  در  چهارشنبه  روز  کاویانی  سعید 

اجتماعات اصناف قم، افزود: در کنار بحث کد رهگیری که تمامی 
بنگاه های معاملات املاک در قراردادهای خود ملزم به رعایت آن 
هستند، طرح پرینتی شدن قراردادها نیز از مهرماه سال جاری اجرا 
می شود. وی با بیان اینکه دستی نوشته شدن قراردادها با آسیب 
های مختلفی همراه بود، ادامه داد: این طرح علاوه بر به روزرسانی 
کردن قراردادها در حوزه املاک، موقعیت شغلی این صنف را تضمین 

کرده و ایجاد اعتماد متقابل بین متعاملین را در پی خواهد داشت..

شهردار قم با اعتراف بر اینکه اعتماد مردم به شهرداری از دست رفته است، کسب اعتماد دوباره مردم را از اولویتهای کاری 
خود ذکر کرد و گفت: با کار صحیح، رفتارهای خوب، اطلاع رسانی مناسب به مردم، رفع معضلات، بازرسیها و حراستها میتوان 

اعتماد از دست رفته مردم را دوباره به شهرداری بازگرداند...

کسب اعتماد دوباره مردم از اولویت های کاری من است
برای جلب اعتماد مردم باید دخالت در مدیریت شهری کاهش یابد
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اسیر شدن در دام اعتیاد دو خانواده را عزادار کرد

ماجرای قتل راننده آژانس به دست جوان 21 ساله

افشای اختلاف درتیم ملی والیبال
8

8

سرمقاله:  حمید اشعری

شهرمان قم شهری با هویت 
سرزمینمان  بستر  در  اسلامی 
ایران می باشد. بر این اساس نظام 
برنامه ریزی شهری نیز می بایستی 
بر مبنای این دو مؤلفه باشد یعنی 
شهری ایرانی که هویت اسلامی را 
نیز در کالبد شهر می دمد تا علاوه 

برویت بخشی و ...

قم؛ شهری ایرانی 
با هویت اسلامی
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فیلم محمد پیام روشنی را  القاء نمی کند
)ص(

نقدی بر آخرین ساخته مجید مجیدی در گفت و گو با حجت الاسلام مسعود ادیب:
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امتیاز بهره برداری از امتیاز بهره برداری از سازه های 

لمپست سطح شهر را به مدت یک سال  از طریق برگزاری 

مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25، ساختمان زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت  اول(

امتیاز بهره برداری از امتیاز بهره برداری از سه سازه بیلبورد 

سطح شهر را به مدت دو سال  از طریق برگزاری مزایده به 

بخش خصوصی واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25، ساختمان زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت  اول(
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قم؛ شهری ایرانی 
با هویت اسلامی

شهرمان قم شهری با هویت اسلامی در بستر سرزمینمان 
ایران می باشد. بر این اساس نظام برنامه ریزی شهری نیز 
می بایستی بر مبنای این دو مؤلفه باشد یعنی شهری ایرانی 

که هویت اسلامی را نیز در کالبد شهر می دمد تا علاوه برهویت بخشی و احساس غرور 
برای شهروندان که در یک شهر ایرانی اسلامی زندگی می کنند گردشگران مذهبی و حتی 
غیرمذهبی نیز در جایگاه مهمانان شهر خاطراتی به یادماندنی و جذاب از حضور در یک 
شهر ایرانی اسلامی را داشته باشند. اگر وضعیت فعلی شهرمان را با نگاهی آسیب شناسانه 
بررسی کنیم به دلایل گوناگون و ازجمله مهاجرت های گسترده و شتاب زده، نبود مدیریت 
شهری کارآمد، الگوی شهرسازی وارداتی، نبود دغدغه و تعهد در میان برخی مدیران و 
برنامه ریزان شهری برای تحقق شهری ایرانی اسلامی تاکنون در مسیر دستیابی به شهری 
که بتواند به عنوان الگوی شهری با مشخصه های ایرانی اسلامی معرفی گردد به صورت جدی 
و با برنامه هدفمند گام برداشته نشده است و آشفتگی در نظام برنامه ریزی بر فضای شهری 
حاکم و شهرمان شتابان از مسیر کجا آباد به ناکجاآباد گام برمی دارد. بر این اساس با توجه 
به ویژگی هایی که شهرمان از آن برخوردار می باشد و نقش های مهم و عمده سیاسی و 
فرهنگی که پذیرفته ضرورت برنامه ریزی جامع و مدون برای تحقق بخشیدن به شهری با 
مشخصه های ایرانی، اسلامی ضروری به نظر می رسد؛ اما برای تحقق شهری با مشخصه های 
متمایزکننده ایرانی اسلامی نسبت به سایر شهرها گام برداشتن در چه مسیری صحیح 
می باشد. به اعتقاد نگارنده و در پاسخ به این سؤال می توان گفت هرچند در دهه های اخیر 
شهرهای سرزمینمان به دلیل مداخله های شتاب زده و غیرحرفه ای ونیز حضور قدرتمند 
شهرسازی سبک بین الملل در آن، از بین بردن هویت و میراث ارزشمند شهر ایرانی اسلامی 
را به همراه داشته است امانگاه به گذشته و شناخت و بررسی دقیق و جامع شهرهای 
گذشته سرزمینمان و نیز به یادگار ماندن برخی عناصر اصلی ارزشمند ساختار شهر ایرانی 
اسلامی در کالبد شهرهایمان و ازجمله شهرمان قم می تواند فرصت و پتانسیل خوبی برای 
اصلاح رویه گذشته نظام برنامه ریزی و نیز تحقق شهری ایرانی اسلامی برای نسل حاضر و 
آیندگان باشد. نگارنده در این نوشتار در یک نگاه اجمالی به برخی از مبانی برنامه ریزی در 
شهرهای ایرانی اسلامی سرزمینمان که برگرفته از تعالیم دینی ونیز خلاقیت و نوآوری در 

دانش گذشتگان سرزمینمان بوده است اشاره می نماید.
 باشد که بهره گیری از تجربه و احترام به میراث گذشتگان و نیز دغدغه حفظ هویت 
سرزمینمان با دو مؤلفه ایرانی، اسلامی در دستور کار مدیران و برنامه ریزان متعهد و دلسوز 
که دغدغه شان تحقق شهری با الگوی بومی سرزمینمان یعنی ایرانی اسلامی می باشد 
قرار گیرد. چراکه تحقق شهری ایرانی اسلامی تحقق بخش شهری می باشد که پاسخگوی 
نیازهای شهروندان در زمینه های گوناگون مادی و معنوی و در یک کلام شهری الهی و 
انسانی می باشد. آن چیزی که امروزه در نظام بین الملل شهرسازی شهر زیست پذیر، شهر 
انسان گرا، شهر باکیفیت نامیده می شود و در کهن سرزمینمان ایران قرن های متمادی در 

شهرهایش مدنظر قرار می گرفته و ما در دوران حاضر از آن غفلت نموده ایم.
1-در شهر ایرانی اسلامی توجه به ویژگی های جغرافیایی مکان شهری در توسعه شهری 
مدنظر قرار می گرفته است چراکه تنظیم رابطه عادلانه بین انسان و بستر طبیعت در مکان 
شهری در دانش پیشینیان ونیز تعالیم دینمان که دائماً انسان را متوجه پدیده های طبیعی 
می کند و آن ها را آیات خداوند می داند موردتوجه بوده است. بر این اساس شکل گیری 
شهری فشرده با توجه به شرایط اقلیمی و اقتصادی، استفاده از مصالح و معماری بومی 
در ساخت وسازهای شهر به عنوان ویترین یک شهر ایرانی اسلامی برای تطبیق با شرایط 
اقلیمی و احترام به هویت اسلامی ایرانی و زیبایی شناختی شهر، حفاظت از عناصر طبیعی 
به منزله میراث طبیعی و هویت ساز شهر نظیر رودخانه و ارتفاعات پیرامون، حفاظت از منابع 
خاکی ارزشمند نظیر اراضی زراعی و باغات و نیز جمعیت پذیری شهر با توجه به شرایط 

محیط طبیعی ضروری می باشد.
۲-عناصر اصلی در ساخت شهرهای ایرانی اسلامی گذشته سرزمینمان بازار، مسجد 
جامع و محله های شهری با عناصر سازنده اش بوده اند که در یک هم پیوندی نسبت به هم 
انسجام فضای شهری را به وجود می آوردند و هرکدام کارکرد اقتصادی، کارکرد دینی و 
کارکرد سکونتی و فراغتی شهر را به نحوی بر عهده داشتند. خوشبختانه در شهرمان این 
سه عنصر هرچند با دخل و تصرفاتی در آن برایمان به یادگار مانده است. بر این اساس 
برجسته سازی و ارزشمند نمودن محیط پیرامون این عناصر برای مهم جلوه دادن این 
عناصر ونیز احیای محله های قدیم با عناصر سازنده اش و نیز محله محوری در توسعه جدید 
در شهر می بایستی در اولویت قرار گیرد تا بتوان شهر ایرانی اسلامی را با عناصر سازنده اش 

معرفی نمود.
3- تعالیم اسلامی طبقه گرایی، قوم گرایی، فقر وبی عدالتی در دسترسی به امکانات 
جامعه وعدم امکان برای داشتن فرصت های برابر برای بهتر نمودن زندگی را در میان 
انسان ها نمی پذیرد. بر این اساس در شهر اسلامی ایرانی شکل گیری بافت های نابسامان در 
مرکز و حاشیه شهر که از حداقل خدمات شهری نیز برخوردار نمی باشند و نیز تقسیم بندی 
محلات به میزان برخورداری از خدمات شهری که با عنوان بالا شهر و پایین شهر قلمداد 
می شود معنایی ندارد و مدیریت شهری برای بهره مندی برابر سایر شهروندان از خدمات 
شهری و از بین بردن فقر شهری با توانمندسازی اقتصادی و اجتماعی خانوارهای ناتوان 

برنامه ریزی می نماید.
4-تعالیم اسلامی بر اجتماعات انسانی تأکید دارد و از مسلمانان به عنوان امت واحده یاد 
می کند. در شهر اسلامی ایرانی دوری از فردگرایی و خلوت گزینی در عین توجه به حریم 
زندگی خانوادگی و ارزش های آن و تلاش برای رشد و تعالی معنوی و روانی انسان ها مهم 
بوده است. بر این اساس در کنار نقش مساجد و اماکن دینی، گسترش فضاهای عمومی 
نظیر فضاهای باز و سبز، فرهنگسرا کتابخانه، مراکز گردشگری و... در سطح شهر برای 
افزایش تعاملات اجتماعی و به تبع آن تقویت ارتباط و مسئولیت نسبت به سرنوشت یکدیگر 
در میان شهروندان و گذران اوقات فراغت و سرگرمی باهدف رشد و تعالی و پاسخگویی 
به نیازهای روحی و روانی انسان ها مدنظر مدیریت شهری قرار می گیرد. مسجد، بازار، 
میدان، میدانچه با نقش گذشته آن به عنوان مکانی برای تفریح و حضور در مناسبت ها 
و برقراری ارتباط میان شهروندان، در نظر گرفتن میدانچه در میانه محلات که در درون 
خود خدماتی نظیر آب انبار، بازارچه، مسجد و حمام و... را جای داده بود ازجمله فضاهای 
عمومی درگذشته شهرهایمان برای ارتباط و جمع پذیری شهروندان می بود. بر این اساس 
گسترش فضاهای عمومی برای تشویق شهروندان به حضور و بهره گیری از این حضور 
برای تفریح، نشاط و سرگرمی، رشد و تعالی معنوی ونیز تقویت فرهنگ شهروندی و نیز 
فرهنگ دینی شهروندان، جمع پذیر نمودن شهروندان برای ارتباط با یکدیگر و تقویت حس 

مسئولیت پذیری نسبت به سرنوشت دیگران ضروری می باشد.
و سخن آخر اینکه تحقق شهری ایرانی اسلامی نیازمند دغدغه و عزم جدی در مدیریت 
شهری ونیز مسئولیت پذیری متخصصین تأثیرگذار در ساخت وسازهای شهر و همچنین 
شهروندان در قبال آن می باشد که در این میان مدیریت شهری نقش بسزایی را می تواند در 
پیشگامی و همراه نمودن سایرین بر عهده داشته باشد که امیدواریم این مهم در شهرمان 
اتفاق بیفتد و بتوانیم با الگو گیری از گذشتگان که باتدبیر و تفکر و نه تقلید از بیرون از 
سرزمینمان میراث پایدار و ارزشمندی را در بستر شهر ایرانی اسلامی خلق و به آیندگان 
عرضه نمودند ما نیز این میراث را با افزوده هایی مبتنی بر دانش و تفکر بومی به آیندگان 

سرزمینمان تقدیم نماییم.
* کارشناس ارشد جغرافیا و برنامه ریزی شهری.

همزمان با دهه کرامت  انجام شد:

برگزاری 180 مراسم عقد
 در حرم مطهر 

180 زوج جوان در دهه کرامت زندگی خود را در جوار حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها مراسم عقد خود را برگزار کردند.

به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، 180 زوج 
جوان در دهه کرامت با حضور در اتاق عقد حرم مطهر خطبه عقد خود را جاری ساختند.

اتاق عقد حرم مطهر بدون دریافت هزینه ای بابت در اختیار گذاشتن این فضا که باسفره 
آرایی  زیبا آراسته شده است، در فاصله بین نیمه ماه مبارک رمضان که مصادف با میلاد 

امام حسن مجتبی علیه السلام بود، تعداد 333 عقد در اتاق عقد جاری شد.
زوج هایی که می خواهند زندگی مشترک را در حرم مطهر بانوی کرامت آغاز کنند 
می توانند اصل شناسنامه زوجین و برگه آزمایشگاه را به صحن صاحب الزمان روبروی 
کفشداری 1۲ اداره خدمات فرهنگی ارائه کنند و برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند با 

شماره 0۲537175404 تماس بگیرند.

با حکم وزیر کشور؛

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم 
منصوب شد

 یونس عالی پور با حکم وزیر کشور به عنوان معاون هماهنگی امور زائرین 
استانداری قم منصوب شد. 

به گزارش استانداری قم، در حکم رحمانی فضلی وزیر کشور خطاب به یونس عالی پور 
آمده است: بنا به پیشنهاد استاندار محترم قم و تأیید معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت 
کشور به موجب این حکم به سمت معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم منصوب 

می شوید.
امید است ضمن تلاش در جهت ایجاد هماهنگی و تعامل با کلیه نهاد ها، سازمان ها و 
دستگاه های کشوری و لشگری استان و بهره گیری از استعداد ها و توانمندی نیروهای لایق، 
دلسوز و کارآمد در پیشبرد اهداف و سیاست های دولت تدبیر و امید و وزارت متبوع و نیز 

خدمات رسانی هرچه بیشتر به مردم شریف استان موفق باشید.
شایان ذکر است عالی پور از بهمن ماه سال گذشته تاکنون با حکم سرپرستی در معاونت 

هماهنگی امور زائرین استانداری قم مشغول فعالیت بود.

حوادث

اخبار

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبر داد:

دستگیری خانواده کیف زن 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم گفت:4 تن از اعضاي یک 
خانواده که به صورت باندي در حرم حضرت معصومه )س( از زائران کیف زني مي 

کردند با تلاش مأموران آگاهي استان قم دستگیر شدند.
سرهنگ مهدي قدمي، اظهارداشت: در پي وقوع چندین فقره کیف زني از زائران در 
حرم مطهر بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران آگاهي استان قرار گرفت. به گفته وي 
در ادامه با حضور نامحسوس مأموران و انجام اقدامات پلیسي 4 تن از سارقان سابقه دار که 
به صورت باندي و خانوادگي اقدام به سرقت کیف و وجه نقد از زائران مي کردند دستگیر و 
به پلیس آگاهي منتقل شدند. سرهنگ قدمي افزود: در بازرسي از متهمان مبالغي وجه نقد، 
عابر بانک و گوشي تلفن همراه کشف شد. رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان 
قم سپس به شناسایي 5 تن از مالباختگان در این رابطه و ارزش 300 میلیون ریالي اموال 
مسروقه اشاره و اضافه کرد: نهایتاً متهمان در تحقیقات پلیس به بزه انتسابي اعتراف و پس 

از تحویل به مرجع قضایي استان با قرار قانوني مناسب راهي زندان شدند.

رئیس پلیس راهور استان قم خبرداد:

توقیف پژو پارس با 19 میلیون خلافي
رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان قم از توقیف یک دستگاه خودرو 

پژو پارس با چندین مورد تخلف و 19 میلیون و 450 هزار ریال خلافي خبر داد.
سرهنگ سید کرم الله حسیني، اظهارداشت: ماموران پلیس راهور این فرماندهي یک 

دستگاه خودرو پژو پارس را به علت سرعت و سبقت غیرمجاز توقیف کردند.
وي افزود: پس از استعلام پلاک خودرو پژو مشخص شد داراي 1۹ میلیون و 450 هزار 
ریال خلافي است که براي طي مراحل قانوني و توقیف به مدت 7۲ ساعت به پارکینگ 
منتقل شد. سرهنگ حسیني با اشاره به ثبت 15 نمره منفي براي گواهینامه راننده این 
خودرو، افزود: اگر طي 6 ماه نمرات منفي یک راننده به 30 برسد وي به مدت سه ماه فاقد 
گواهینامه خواهد شد و سپس با طي مراحلي در مرحله دوم ملاک ۲5 نمره منفي است و 

در مرحله سوم گواهینامه ضبط شده و فرد مجدد به آموزشگاه رانندگي معرفي مي شود.
رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم با تاکید بر رعایت قوانین 
راهنمایي و رانندگي و برخورد با متخلفان به خصوص افرادي که با تخطي از قانون جان 
خود و مردم را به خطر مي اندازند، بیان داشت: قانون براي همه است و پلیس با افرادي که 

قصد برهم زدن نظم و امنیت اجتماعي را دارند، برخورد قاطع خواهد کرد.

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم:

12 پرنده وحشی در استان قم 
از متخلفین کشف و رهاسازی شدند

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: طی یک 
هفته گذشته 12 قطعه از انواع پرندگان وحشی از واحدهای پرنده فروشی 

متخلف، کشف و در دامان طبیعت رهاسازی شدند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا عابدی با 
اشاره به تشدید کنترل و نظارت بر واحدهای پرنده فروشی در سطح شهر قم، در سخنانی 
اظهار داشت: هرگونه نگهداری و خرید و فروش جانوران وحشی به ویژه در واحدهای 
عرضه پرندگان تخلف بوده و با متخلفان برخورد قضایی می شود. وی خاطرنشان کرد: طی 
یک هفته گذشته 1۲ قطعه از انواع پرندگان وحشی شامل شش قطعه طرقه، سه قطعه 
سهره، یک قطعه مینا و دو قطعه کبک وحشی از متخلفین کشف و ضبط و پس از تیمار و 

نگهداری اولیه در زیستگاههای طبیعی خود در سطح استان رهاسازی شدند.
رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم در پایان تصریح کرد: 
همشهریان و دوستداران طبیعت می توانند گزارش های خود از وقوع تخلفات زیست 
محیطی به ویژه در حوزه شکار و صید جانوران وحشی را در  تمامی ساعات شبانه روز با 

شماره تلفن 1540 )خط سبز( در میان بگذارند.

مدیر کل بهزیستی استان قم عنوان کرد:

بهره مندی 110 مددجوی 
از طرح توانبخشی مبتنی بر خانواده 

مدیر کل بهزیستی استان قم گفت: توانبخشی مبتنی بر خانواده از مهرماه 
سال 92 در استان قم راه اندازی شده که در حال حاضر 110 نفراز معلولین عزیز 

از این طرح بهره مند شده اند.
دکتر سلیقه افزود: اولین نشست آموزشی-توجیهی مراقبین حوزه توانبخشی مبتنی 
بر خانواده در روستای قاهان با هدف تقویت خانواده برای نگهداری معلولین در منزل اجرا 
شد. وی با بیان اینکه توانبخشی مبتنی بر خانواده به این معناست که معلول را از طریق 
خانواده توانمند کرد افزود: تحکیم بنیان خانواده و نگهداری معلولان در کانون گرم خانواده، 
تغییر رویکرد مراقبت از نگهداری شبانه روزی در مراکز به ارائه خدمات مراقبتی در منزل، 
ارتقاء سطح کمی و کیفی خدمات مراقبتی ، حمایت از خانواده و حفظ بهداشت روان آنان،  
صرفه جویی اقتصادی و کاهش هزینه های دولت، تقویت برنامه های آگاه سازی و آموزش 
خانواده، گسترش چتر خدمات در نقاط مختلف را  از اهداف این طرح در سطح کشور 
عنوان کرد. وی در ادمه افزود: مراقبین در این طرح به صورت یک روز درمیان به مدت 
سه ساعت،  بر بالین معلول حاضر شده و اقدامات توانبخشی که از طرف تیم توانبخشی 
مراقبتی تعریف شده را ارائه میدهند که امیدواریم با اجرای این طرح مشکلات خانواده های 
دارای معلول به حداقل ممکن برسد. در پایان این نشسست  ضمن رفع ابهامات این طرح، 
مدیر کل بهزیستی بر احترام همه جانبه به معلولین تاکید کرد و گفت: حفظ شان معلول 
وظیفه ماست و ما باید اولویت کاریمان را احترام به معلول و تلاش بر رفع مشکلات ایشان 
قرار دهیم تا فرد معلول بتواند با خیالی آسوده درجامعه،  اهداف مثبت خود را دنبال نماید. 

مدیرعامل برق استان قم تاکیدکرد:

 ضرورت آموزش پیمانکاران و کارگران برقکار
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در بازدید سرزده از واحد 
ایمنی ،بهداشت حرفه ای و محیط زیست این شرکت، خواستار بررسی جلسات 

آموزشی پیمانکاران و کارگران برقکار شد.
در پی سلسله جلسات بازدید سرزده از واحد ها و دفاتر شرکت مهندس "مهدی آهنین 
پنجه" رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم به منظور بررسی و 
رفع مشکلات کارکنان در سومین دیدار خود از نزدیک مسائل و مباحث  واحد ایمنی ،بهداشت 
و محیط زیست را مورد بحث و بررسی قرار داد. در این دیدار مهندس آهنین پنجه بر ضرورت 
مدون شدن جلسات آموزشی پیمانکاران و کارگران تاکید کرد و زمانبندی دقیق برنامه های 
آموزشی مناطق برق  را مهم ارزیابی کرد. وی همچنین خواستار بررسی دقیق دستورالعمل ها و 
رویه های واحد ایمنی شد و برنامه بازدید از اکیپ های مختلف مناطق برق را ضروری بر شمرد.

آغاز به کار نمایشگاه تخصصی
 لوازم خانگی در قم

نمایشگاه تخصصی لوازم خانگی عصر سه شنبه با حضور استاندار و تعدادی از 
مسوولان قم در محل نمایشگاه های بین المللی این استان افتتاح شد.

به گزارش ایرنا، مدیر عامل شرکت توسعه نمایشگاه های بین المللی قم در حاشیه 
مراسم افتتاحیه در گفت و گو با خبرنگاران، اظهار داشت: این نمایشگاه پس از یک وقفه 6 
ماهه از امروز تا سیزدهم شهریورماه از ساعت 17 تا ۲3 در محل نمایشگاه بین المللی قم 
واقع در انتهای بلوار نواب صفوی جنب ساختمان استانداری برای بازدید علاقه مندان دایر 
خواهد بود.سید حسین میر سراجی با بیان اینکه این نمایشگاه در یکهزار و ۲00 متر مربع 
مساحت با 40 غرفه آماده برپایی شده است، افزود: بیش از 45 شرکت که ۲1 مورد آن 
ایرانی و یا مونتاژ برندهای خارجی هستند، در این نمایشگاه حضور دارند، و انواع لوازم خانگی 
از جمله ظروف تفلون، تلویزیون، یخچال فریزر، آب گرمکن، ماشین لباس شویی، جارو برقی 
و محصولات دیگر را به نمایش می گذارند.وی هدف از برگزاری این نمایشگاه را آشنایی 
مصرف کنندگان با قیمت و کیفیت لوازم خانگی عنوان کرد، و افزود: این نمایشگاه بیشتر 
جنبه بازاریابی دارد، و کلیه بازدید کنندگان با معرفی به فروشگاه از تخفیف ویژه برخوردار 
می شوند.وی همچنین با بیان اینکه به منظور جلوگیری از هم پوشانی و ارایه خدمات بهتر 
شرکت های تولید کننده لوازم خانگی این نمایشگاه با یک فاصله زمانی خاصی در استان 
های مختلف کشور برگزار می شود، افزود: طبق زمانبندی های اعلام شده این نمایشگاه در 

نیمه دوم بهمن ۹4 نیز در قم بر پا خواهد شد.

اینکه  بر  اعتراف  با  قم  شهردار 
دست  از  شهرداری  به  مردم  اعتماد 
رفته است، کسب اعتماد دوباره مردم 
را از اولویتهای کاری خود ذکر کرد و 
گفت: با کار صحیح، رفتارهای خوب، 
رفع  مردم،  به  مناسب  رسانی  اطلاع 
معضلات، بازرسیها و حراستها میتوان 
اعتماد از دست رفته مردم را دوباره به 

شهرداری بازگرداند.
به  اشاره  با  سقائیان نژاد  مرتضي  سید 
جلسات خود با استاندار، نمایندگان و رئیس 
به  داشت:  اظهار  اسلامي  مجلس شوراي 
منظور تعامل و ایجاد وحدت جمعي براي 
با  دیدارهایي  شهرداري  مشکلات  رفع 
برخي مسئولان استاني داشته ایم که بسیار 
سودمند و راه گشا بوده است و این دیدارها 
بستر مناسبي را براي کارهاي مهم شهرداري 

هموار مي کند.
روساي  با  جلساتي  کرد:  تصریح  وي 
داشته ایم  شهرداري  از  طلبکار  بانک هاي 
که این جلسات بسیار مفید بوده و با یک 
برنامه ریزي دقیق مي توان مشکلات مالي 

شهرداري قم را حل کرد.
شهردار قم مشکلات مالي را در بدنه 
دولت بسیار دانست و تاکید داشت: ما از 
مسئولان خواسته ایم مشکلاتمان را حل 
کنند ولي زماني که به مسائل بودجه اي 
سد  به  که  است  این  مانند  به  مي رسیم 
بزرگي برخورد کرده ایم و تلاش مسئولان 

هم با جیب خالي دولت روبرو مي شود.
وي به برگزاري جلسات کلیدي براي 
مدیریت شهري با مسئولان کشوري اشاره 
با  هم  جلساتي  کنون  تا  گفت:  و  داشت 
وزیر راه و شهرسازي، رئیس سازمان زمین 

و مسکن کشور و مسئولان آب و پساب و 
دیگر مسئولان به منظور رفع مشکلات شهر 

قم برگزار شده که بسیار مفید بوده است.
کسب اعتماد دوباره مردم 

دراولویت  قرار دارد
سقائیان نژاد کسب اعتماد دوباره مردم 
کرد  ذکر  خود  کاري  اولویت هاي  از  را 
رفتارهاي  صحیح،  کار  با  داشت:  بیان  و 
خوب، اطلاع رساني مناسب به مردم، رفع 
معضلات، بازرسي ها و حراست ها مي توان 
به  دوباره  را  مردم  رفته  دست  از  اعتماد 
شهرداري بازگرداند. وي با بیان اینکه تکمیل 
پروژه هاي عمراني و در اختیار قراردادن آن 
ابراز  کند،  اعتمادسازي  مي تواند  مردم  به 
داشت: متاسفانه رکود در بحث ساختمان 
با تعطیلي روبرو شده است لذا درآمدهاي 
گرفته  قرار  تحت الشعاع  هم  شهرداري  ها 
است و شهرداري ها نمي توانند برنامه هاي 

خود را به پیش ببرند.
شهردار قم در ادامه گفت: وحدت خوبي 
بین شوراي اسلامي شهر و شهرداري وجود 

دارد و اگر دخالت ها به حد پاییني کاهش 
به  مردم  بي اعتمادي  شاهد  دیگر  یابد 

شهرداري نخواهیم بود.
وي چابک سازي مجموعه شهرداري را 
از دیگر برنامه هاي خود ذکر کرد و افزود: 
که  هستم  آن  دنبال  اول  درجه  در  بنده 
دستگاه شهرداري را زنده و چابک کنم و 
کوچک سازي این دستگاه عریض و طویل 

جزء برنامه هاي بنده مي باشد.
با  کرد:  خاطرنشان  نژاد  سقائیان 
برنامه ریزي مناسب قصد داریم به سمت 
منطقه محوري و سازمان محوري حرکت 
کنیم تا کار ستاد مرکزي کمتر شود و ستاد 

بیشتر کار نظارتي داشته باشد.
کمیته ای برای بررسی مشکلات 

مسجد جمکران و حرم مطهر
شهرداري  معاونان  شوراي  همچنین 
و  شهردار  معاونان  شهردار،  حضور  با  قم 
شهردار منطقه 5 قم در ساختمان شهرداري 
منطقه5 برگزارشد. برنامه ریزي براي رفع 
مشکلات منطقه 5 شهري علي الخصوص 

محدوده مسجد مقدس جمکران مهم ترین 
موضوع مورد بررسي در این جلسه بود. 

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در این 
جلسه ضمن اشاره به اهمیت زیاد منطقه 
5 شهر قم ابراز داشت: وجود مسجد مقدس 
جمکران که به نوعي میعادگاه شیعیان است 
بر اهمیت این منطقه مي افزاید لذا شهردار 
منطقه 5 باید به صورت ویژه به این مسجد 
رسیدگي کند؛ چون چشم و چراغ منطقه 

پنج مسجد مقدس جمکران است.
وي در ادامه اظهار داشت: باید کمیته اي 
پیش روي  مشکلات  تا  شود  تشکیل 
مطهر  حرم  محدوده  در  خدمت رساني 
مسجد  و  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 
مقدس جمکران را مورد بررسي قرار دهد 

و دبیر هر کمیته هم شهردار منطقه باشد.
انگیزه سرمایه گذاري 
در منطقه 5 بالاست

این  در  نیز  منطقه5  شهردار  ترکمن 
در  مختلف  مشکلات  به  اشاره  با  جلسه 
بوستان هاي  احداث  داشت:  بیان  منطقه 
مختلف جهت توسعه بیش از پیش فضاي 
سبز و حل مشکلات ترافیکي سطح منطقه 
از  محوري  بودجه  دادن  قرار  مدنظر  با 

اولویت هاي این منطقه بوده است.
وي در ادامه افزود: انگیزه سرمایه گذاري 
در این منطقه به دلیل وجود مسجد مقدس 
جمکران بسیار بالاست و درصدد مذاکره 

براي جذب سرمایه گذاران هستیم.
در این مراسم همچنین، شهردار قم به 
پیشنهاد معاون شهرسازي و امور زیربنائي با 
اعطاي حکم انتصاب به غلامرضا جانقربان به 
عنوان سرپرست امور معماري و شهرسازي، 

این امور را به وي تفویض اختیار نمود.

معاون توسعه مدیریت گردشگری 
سازمان میراث فرهنگی،صنایع دستی 
و گردشگری، کاروانسرای دیرگچین را 

جزو نفایس ملی دانست.
برنامه  در  مکارم  حسینی  سمیع الله 
های  سازمان  مدیران  از  تعدادی  بازدید 
مختلف کشور از منطقه نمونه گردشگری 
کاروانسرای دیرگچین در جمع خبرنگاران 
اولویت اول گردشگری در قم را گردشگری 
زیارتی عنوان و گفت: قرار گرفتن قم در 
منطقه کویری نیز می تواند یکی دیگر از 

ابعاد گردشگری برای این شهر باشد
دو  بر  بالغ  اینکه   به  اشاره  با  وی 
گردشگران  از  نفر  هزار   300 و  میلیون 
کشور گردشگران زیارتی هستند  گفت: 
این گردشگران عمدتا به شهر مقدس قم 
و مشهد سفر می کنند اما استان قم به 
دلیل برخورداری از مزیت کویر می تواند 
در راستای جذب گردشگر در این زمینه 

مدیریت  توسعه  معاون  کند.  فعالیت  نیز 
گردشگری سازمان میراث فرهنگی،صنایع 
دستی و گردشگری در ادامه به موقعیت 
جغرافیایی کاروانسرای دیرگچین اشاره و 
ابراز داشت: می توان از این ظرفیت فرهنگی 
و تاریخی برای یک مجموعه بین راهی کامل 

استفاده کرد.
نمونه  مناطق  جزو  را  دیرگچین  وی 
گردشگری کشورعنوان کرد و با بیان اینکه تا 
کنون هزار و 170 منطقه نمونه گردشگری 
توسط دولت های قبل تصویب شده  ابراز 
داشت: بسیاری از آنها مطالعات لازم صورت 
نگرفته است و این مناطق بدون توجه به 
مباحث قانونی و مطالعات لازم به بخش 

خصوصی واگذار شده است.
حسینی مکارم افزود: طی دو سال اخیر 
پیگیری های لازم در زمینه مناطق نمونه 
گردشگری شکل گرفته که هم اکنون بالغ بر 
صد منطقه گردشگری در اولویت قرار گرفته 

است و مسائل و مشکلات پیرامون آنها حل 
و فصل شده است.

وی به مشکلات پیش آمده برای منطقه 
اینکه  بیان  با  و  اشاره  دیرگچین  نمونه 
دیرگچین جزو مناطق گردشگری بود بدون 
مطاعات جامع به عنوان منطقه گردشگری 
معرفی شده است گفت: با پیگیری های 
صورت گرفته به نظر می رسد مشکلات این 
منطقه نیز در حال بررسی است و مقرر شده 
است تا ۲0 هکتار زمین در اختیار سرمایه 
گذار قرار گیرد تا فعالیت خویش را در این 

منطقه آغاز کند.
گردشگری  مدیریت  توسعه  معاون 
و  دستی  فرهنگی،صنایع  میراث  سازمان 
کاروانسرای  واگذاری  افزود:  گردشگری 
دیرگچین به بخش خصوصی با برگزاری 

مزایده طی ماه های آینده انجام میشود.
تعداد  افزایش  لزوم  بر  ادامه  در  وی 
پایان  نفر در   گردشگران به ۲5 میلیون 

برنامه پنجم توسعه خبر داد و گفت: ما 
در حال تدارک زیرساخت های لازم برای 
پذیرایی از ۲5 میلیون گردشگر خارجی در 
کشور هستیم. حسینی مکارم همچنین به 
لزوم جذب سرمایه در بخش گردشگری 
اشاره کرد و گفت: آنچه که برای ما مهم 
است جذب سرمایه داخلی و خارجی در 
بخش گردشگری است و ما همانطور که 
برای سرمایه گذاری داخلی مشوق هایی را 
ارایه می دهیم از سرمایه گذاران خارجی نیز 
استقبال کرده و تسهیلاتی را در اختیار آنان 

قرار خواهیم داد.
گردشگری  مدیریت  توسعه  معاون 
و  دستی  فرهنگی،صنایع  میراث  سازمان 
گردشگری افزود: آثار تاریخی در کشور ما 
بسیار متنوع است و در حال حاضر صد هزار 
سایت، محوطه و بنای تاریخی در کشور 
ثبت  به  اثر  هزار  که 3۲  شده  شناسایی 

رسیده است.

کارهای  و  گفت: ساز  قم  استاندار 
فروش  از  جلوگیری  برای  بازدارنده 
مقالات علمی و پایان نامه ها باید در 

سطح ملی و استانی فراهم شود.
سید مهدی صادقی پیش از ظهر دیروز 
در دیدار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم طی 
سخنانی بر ضرورت پرهیز از بخشی نگری 
و توجه به منافع ملی در سیستم آموزشی 

تاکید کرد.
به عنوان  استاندار قم وظیفه دانشگاه 
یک نهاد محوری در رشد و بالندگی علمی 
داد  قرار  توجه  مورد  را  جامعه  اخلاقی  و 
و با تاکید بر ضرورت تقویت بنیه علمی 
دانشجویان افزود: ساز و کارهای بازدارنده 
برای جلوگیری از فروش مقالات علمی و 

پایان نامه ها باید در سطح ملی و استانی 
علمی  هیئت  ارتباط  وی  شود.  فراهم 

راستای  در  را  دانشجویان  با  دانشگاه ها 
افزایش سطح علمی و اخلاقی دانشجویان 

بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: ایجاد فضای 
افزایش  موجب  دانشگاه ها  در  صمیمی 

اشتیاق به علم در دانشجویان خواهد شد.
صادقی با تاکید بر نقش علوم انسانی 
در پیشرفت جوامع، جایگاه قم به عنوان 
قرار  توجه  مورد  را  تشیع  ام القرای جهان 
داد و افزود: علوم انسانی باید در این شهر 

گسترش یابد.
اعتلای  و  اخلاق مداری  وی همچنین 
فرهنگ در دانشگاه های قم را بسیار بااهمیت 
توصیف کرد و با تاکید بر برخورد توام با 
متانت با دانشجویان خاطرنشان کرد: تربیت 
نسل جوان در دانشگاه ها و مراکز آموزشی 
باید بر مبنای مبانی اخلاقی و بر اساس 

سیاست های مشوقانه باشد.

اعتماد مردم به شهرداری از دست رفته است

اعتراف سقائیان نژاد

معاون توسعه مدیریت گردشگری سازمان میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگری

کاروانسرای دیر گچین جزء نفایس ملی است

استاندار در دیدار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم:

جلوی پایان نامه فروشی در سطح ملی و استانی گرفته شود

 4 قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
سیاست مهم و راهبردی وزارت جهاد را در دولت 

تدبیر و امید تشریح کرد.
محمد رضا طلایی با تاکید بر اینکه سیاست دولت در 
دو سال اخیر در بخش کشاورزی در راستای تولید بوده 
است، اظهار داشت: خودکفایی در محصولات راهبردی، 
بالارفتن ضریب مکانیزاسیون، صنایع تبدیلی و مساله آب؛ 
چهار سیاستی بود که این وزارتخانه در دستور کار داشته 
است. وی افزود: دولت در این شرایط سخت، برنامه های 
خود را در راستای سیاست مقاومتی به پیش می برد و تا 
کنون به موفقیت های بسیار خوبی و قابل توجهی نیز در 

این حوزه دست یافته است.
وی با بیان اینکه امنیت غذایی مردم در دست وزارت 
جهاد کشاورزی قرار دارد، خاطرنشان کرد: تامین امنیت 
غذایی از لحاظ تولید و مصرف یک وظیفه سنگینی است 

که بر عهده این وزارتخانه نهاده شده است.
وی در بخش دیگر سخنان خود در رابطه با برنامه 
های دولت در بخش کشاورزی قم بیان کرد: آب یکی 
از چالش های ما در بخش کشاورزی است و شاید در 
میزان مصرف با مسئولان امور آب اختلاف نظر داشته 
باشیم اما آنچه مسلم و واقعیت است این می باشد که 
بزرگترین مصرف کننده بخش آب در کشور و استان، 

بخش کشاورزی است. 
طلایی با بیان اینکه اقدام های سازمان جهاد کشاورزی 
در راستای بهینه سازی مصرف آب به طور حتم به بخش 
های دیگر بسیار کمک می کند، بیان داشت: سایر بخش 
های مرتبط با موضوع آب نیز باید به موازات اقدامات بخش 
کشاورزی، برنامه های خود را اجرا کنند تا بتوانیم این 

بحران را مدیریت کنیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با تاکید بر اینکه 
بخش کشاورزی به شدت نیازمند سرمایه گذاری است، 
افزود: در دوسال اخیر با پیگیری های مستمر و تلاش های 
شبانه روزی توانستیم اعتبارات خوبی را برای بهینه سازی 

مصرف آب جذب کنیم.
طلایی ادامه داد: یکی از دغدغه های بسیارمهم دولت 
یازدهم، بهینه سازی مصرف آب در بخش کشاورزی بود و 
در همین راستا اولین لایحه ای که توسط دولت به مجلس 
شورای اسلامی برده شد، اختصاص یک ردیف اعتباری 
برای آبیاری های نوین بود که در مجلس نیز به تصویب 
رسید. وی در ادامه به وضعیت کشاورزی در استان قم اشاره 
کرد، افزود: با توجه به اینکه بخش کشاورزی در استان قم 
در اولویت نیست، ولی شاخص های خوبی را در بخش 

کشاورزی قم داریم.
وی اضافه کرد: 0.46 درصد اراضی کشاورزی کشور 

در استان قم وجود دارد در حالیکه 0.56 درصد تولیدات 
کشاورزی کشور را داریم و این امر بیانگر این است که 
نسبت به منابع در اختیار تولیدات خوبی را داریم؛ پس 
ارزش حفظ را دارد. وی اضافه کرد: در محصولات باغی 
مانند پسته که در اولویت ویژه ای در قم قرار گرفته است، 
دو برابر عملکرد کشوری محصول داریم و این محصول از 

کیفیت و طعم خوبی برخوردار می باشد.
طلایی افزود: به دلیل اینکه زمان گلدهی پسته در 
استان قم از استان های دیگر دیرتر است،  این موضوع از 

سرمازدگی آن جلوگیری می کند.
وی با اشاره به اینکه تغییر الگوی کشت و بهینه سازی 
مصرف آب کشاورزی در دستور کار این سازمان قرار دارد، 
گفت: سال گذشته حدود دو هزار و 500 هکتار از اراضی 
کم بازده قم را حذف کردیم به طوری که 10 هزار و 746 
هکتار اراضی زیر کشت گندم را به هشت هزار و ۲40 
هکتار کاهش دادیم، اما عملکرد نه تنها کاهش پیدا نکرد 
بلکه امسال شاهد افزایش ۲5 تا 30 درصدی عملکرد نیز 
بوده ایم. وی با اشاره به اینکه در سال گذشته 17 درصد 
مصرف آب را در بخش کشاورزی قم کاهش دادیم، اظهار 
کرد: برنامه ما برای سه سال آینده این است که با کاهش 
10 هزار هکتار سطح زیر کشت بازده آب را که در حال 

حاضر 35 درصد است به 65 درصد برسانیم.

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گردشگری قم گفت: جذب سرمایه گذار برای سه 
منطقه نمونه گردشگری قم از اولویت های توسعه 

زیرساخت های گردشگری در این استان است.
مدیران  از  تعدادی  بازدید  مراسم  در  عیسی رضایی  
کشوری از منطقه نمونه گردشگری کاروانسرای دیر گچین 
افزود: طی چندماه آینده فراخوان جذب سرمایه گذار برای 
مناطق گردشگری طایقان، کهک و حوزه سلطان برگزار 
خواهد شد. وی با اشاره به اینکه تعداد 1۲ منطقه نمونه 
گردشگری در این استان وجود دارد گفت: برای 6 منطقه 

طی برگزاری مزایده سرمایه گذار انتخاب شده است. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم ادامه داد: برای 6 منطقه دیگر نیز فراخوان انتخاب 
سرمایه گذار داده شد که برای سه منطقه متقاضی برای 

سرمایه گذاری وجود ندارد. وی مناطق کرمجگان، کهک و 
پلنگ دره را از جمله مناطقی عنوان کرد که با وجود فراخوان 
برای سرمایه گذار تاکنون سرمایه گذاری برای حضور در این 

مناطق اعلام آمادگی نکرده است.
رضایی با اشاره به اینکه منطقه دیرگچین در سال 138۹ 
به عنوان منطقه نمونه گردشگری انتخاب شده است گفت: 
جزو  و  ایران  کاروانسراهای  مادر  گچین  دیر  کاروانسرای 

کاروانسراهای مشهور در کشور است.
وی افزود: در سال ۹1 با برگزاری مناقصه برای این منطقه 
سرمایه گذار انتخاب شد اما سرمایه گذار در تملک زمین 
برای اجرای پروژه با مشکل مواجه شد که طی برگزاری 
جلسه ای که هفته گذشته با حضور مدیران مربوطه برگزار 
شد به نظر میرسد طرح جدید سرمایه گذار که واگذاری ۲0 

هکتار زمین برای اجرای طرح بود مورد موافقت قرار گیرد.

رضایی عنوان کرد: مجوز طبیعت گردی و کویر گردی 
گردشگری  نمونه  منطقه  اطراف  در  گذار  سرمایه  برای 
دیرگچین صادر خواهد شد تا از این طریق بتواند بخشی از 

پروژه خود را راه اندازی کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خویش با بیان اینکه 
اینکه 14 هزار اشیای تاریخی در مخازن میراث فرهنگی قم 
نگهداری می شود گفت: این مخازن دارای استانداردهای 
لازم نیست از این رو برای ساخت مخزن جدید در صورتی 

که اعتبارات تخصیص یابد احداث می شود.
وی افزود: ساخت موزه نیز از دیگر اولویت های اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم است در 
صورتی که ارگان های مربوطه از جمله مسکن و شهرسازی 
زمین در اختیار این اداره کل قرار دهد با تامین اعتبارات موزه 

آثار تاریخی احداث خواهد شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تشریح کرد:

4 سیاست وزارت جهاد در دولت تدبیر و امید

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان:

3 منطقه نمونه گردشگری قم در اولویت جذب سرمایه گذار است
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3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,113,000یک مثقال طلا

949,490یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,260,000سکه بهار آزاد ی

9,255,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,620,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,400,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 35,300,000پژو پارس سال

E2 90 4۶,000,000تند ر 

LX 30,400,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,300,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 35,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

قائم مقام وزیر نیرو؛

 آب جیره بندی نمی شود
قائم مقام وزیر نیرو با اعلام اینکه گزینه جیره بندی آب در هیچ یک از شهرهای 
کشور در دستور کار وزارت نیرو نیست، گفت: دلیل توقف افزایش قیمت آب در 

دو سال گذشته شرایط اقتصادی مردم و رعایت حال آنها است. 
ستار محمودی با تاکید بر اینکه احداث آب شیرین کن سیاست قطعي وزارت نیرو در 
ش��هرهاي ساحلي جنوب اس��ت، به چالش جدی کمبود آب در هرمزگان به ویژه شهر 
بندرعباس اشاره و تصریح کرد: در صورت عدم بارندگی در سال جاري، قطعا سال آینده 

مشکلات دو چندانی در تامین آب شهر بندرعباس خواهیم داشت.
قائم مقام وزیر نیرو با تاکید بر اینکه گزینه جیره بندی آب در هیچ یک از شهرهاي کشور 
در دستور کار وزارت نیرو نیست، بر ضرورت تسریع در روند اجرای پروزه آب شیرین کن 

یکصد هزار مترمکعبی شهر بندرعباس تاکید کرد.
به گفته قائم مقام وزیر نیرو، حفر و تجهیز ۲0 حلقه چاه در پایین دست دشت شمیل و 
نیان نیز از دیگر اقداماتي است که براي رفع بحران کم آبي این شهر در دست اجرا است؛ 
همچنین در بخش فضاي سبز شهري نیز وزارت نیرو با کُلیت طرح استفاده از پساب در 
این بخش موافق بوده و آماده هرگونه همکاري با شهرداري بندرعباس جهت اجراي این 
طرح است. محمودي در ادامه بر ضرورت همکاري نمایندگان مردم هرمزگان در مجلس 
براي رفع این بحران تاکید کرد و گفت: با تصویب تامین آب از منابع غیرمتعارف نظیر دریا 
در تمامي شهرهاي ساحلي به عنوان برنامه پیشنهادي وزارت نیرو در برنامه ششم توسعه 

امید است بتوانیم بخش بزرگي از بحران منابع آبي را در شهرهاي ساحلي مرتفع نماییم.
قائم مقام وزیر نیرو گفت: استان هرمزگان در سال جاری با حدود 60 درصد بحران، رتبه 
اول خشکسالی در کشور را دارد. بارندگی ها در بندرعباس و در واقع در استان هرمزگان 
50 تا 60 درصد کاهش بارش یافته و در بعضی از نقاط اس��تان هرمزگان تا 75 درصد 
کاهش بارش نسبت به سال گذشته بوده، بنابراین افت شدید بارش ها در وضعیت ذخایر 
آبی شهر بندرعباس تاثیرگذار بوده است. وي افزود: با توجه به ضرورت کاهش اثرات بحران 
آب در هرمزگان، تخصیص اعتبارات لازم براي رفع بحران در این استان در اولویت قرار دارد 
به طوري که بخشي از منابع مالي تخصیص داده شده است. همچنین سیاسگذاري هاي 

کوتاه مدت و بلندمدت براي استان هایي نظیر هرمزگان بسیار ضروري است.
محمودي با اشاره به ضرورت تغییر تعرفه های آب گفت: در حال حاضر وزارت نیرو طرح 
افزایش تعرفه هاي آب را بر مبناي قانون هدفمندي به شوراي اقتصاد ارائه کرده که پس از 

انجام بررسي لازم نتیجه آن اعلام خواهد شد.
وی دلیل عدم افزایش تعرفه آب طي دو سال اخیر را شرایط اقتصادي مردم و ضرورت 
رعایت حال آنان اعلام کرد و گفت: این در حالي است که بر اساس قانون هدفمندی مي 
بایستي طي 5 سال قیمت حامل هاي انرژي به قیمت تمام شده برسد؛ به طوري سالانه 

۲0 درصد به تعرفه هاي آب اضافه مي شد.

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان قم:
گره کارآفرینی با تقویت تعاونی ها 

گشوده می شود 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: گره کارآفرینی و اشتغال با 
تقویت و ارتقای توان تعاونی ها گشوده می شود.

نص��رالله بازوند ، با بیان نقش مهم تعاونی ها در توس��عه اقتصادی گفت: تعاونی ها نقش 
سازنده ای در اشتغال زایی و توسعه ظرفیت های اقتصادی در شهرها و روستاها دارند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم تصریح کرد: ایجاد فرصت های شغلی در بدنه تعاونی ها 
یکی از اهداف مهم کارآفرینی است و در واقع گره کارآفرینی و اشتغال با تقویت و ارتقای توان 
تعاونی ها گشوده می شود. وی در رابطه با اهداف مهم تعاونی ها گفت:خودکفایی اقتصادی، 
کارآفرینی، گام نهادن در مسیر تولید، جذب سرمایه در راستای ایجاد فرصت های شغلی و 
انجام فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری از جمله اهداف شرکت های تعاونی است. وی 
با اشاره به منویات رهبر معظم انقلاب در خصوص رسالت و جایگاه تعاون خاطرنشان کرد: 
معظم له تعاون را چشمه جوشان اشتغال معرفی کردند و در این زمینه باید به اشتغال زایی و 
کارآفرینی نگاه ویژه ای گردد تا بخش قابل توجهی از مشکلات بیکاری رفع گردد. بازوند اظهار 
داشت: تشکیل شرکت های تعاونی راهکاری مهم در برون رفت از بیکاری و شرایط بحرانی 
اقتصادی است چرا که در سایه تعاون و همکاری می توان از بسیاری از ظرفیت های فکری و 
اقتصادی در جهت اشتغال زایی بهره گرفت. وی بیکاری را سرمنشاء بسیاری از آسیب های 
اجتماعی برشمرد و تصریح کرد: توانمندسازی شرکت های تعاونی که با مشکلات مالی مواجه 
هس��تند می تواند بخش زیادی از مشکلات اشتغال زایی را رفع نماید و فرصت های شغلی 
خوبی را فراروی جوانان قرار دهد. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: از ابتدای 
فعالیت اداره کل تعاون در اس��تان قم تا ابتدای س��ال جاری بیش از یکهزار و 176 تعاونی 
تشکیل شده است که در این زمینه ۹34 هزار و 677 نفر عضو شرکت های تعاونی می باشند.

وی افزود: سرمایه  تعاونی های استان قم نیز بیش از 773 میلیارد ریال می باشد که با همه 
توان خود بالغ بر 1۲ هزار و 631 اش��تغال زایی در این تعاونی ها ایجاد ش��ده است. بازوند 
عملکرد شرکت های تعاونی در سال جاری را مثبت ارزیابی و عنوان کرد:در 4 ماه نخست سال 
۹4 تعداد 10 تعاونی در قم تشکیل و 1۹3 فرصت شغلی در تعاونی ها ایجاد شده که 465 نفر 
را جذب کار کرده است. وی خاطرنشان کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعالیت های 
تعاونی ها را طبق ماده 66 قوانین و مقررات بخش تعاون مورد حمایت و نظارت خود قرار می 
دهد. مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی قم عنوان کرد: در این راستا افراد می توانند برای 
تشکیل تعاونی درخواست خود را ارائه نمایند که پس از ثبت نام و تشکیل مجمع عمومی، 
هیات مدیره مشخص می گردد و با معرفی صاحبان امضاء در جهت ارتقای سطح آگاهی 
اعضا، کلاس هایی تشکیل می گردد. وی گفت: همچنین مدارک آنها برای اداره ثبت ارسال 
می شود و با اخذ تائیدیه، آگهی تاسیس تعاونی صادر و در روزنامه چاپ می گردد از طرفی 
برای حمایت های لازم در چارچوب قانون، تسهیلات و امتیازاتی برای شرکت های تعاونی در 
نظر گرفته می شود. بازوند در پایان گفت: کمیته تعیین وضعیت وظیفه نظارت بر عمکرد 
تعاونی ها و شناسایی تعاونی های غیر فعال را دارد که با شناسایی متناسب با قانون، در جهت 

ارتقای کیفی سطح تعاونی ها اقدام می شود.

مدیرکل حقوقی و بین الملل ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه قاچاق برخی گونه های 
به منابع درآمدی  از کشور تبدیل  به خارج  جانوری 
از تدوین  برای برخی قاچاقچیان شده است،  زیادی 
قاچاقچیان  مجازات  تشدید  با  رابطه  در  ای  لایحه 

تخریب گر محیط زیست خبر داد.
 سیدعلی معصومی اظهار کرد: پیرامون معضلات موجود در 
حوزه محیط زیست به ویژه محیط زیست دریایی و آلودگی 
نفتی ناشی از تخلیه سوخت قاچاق، مواد و مقرراتی جامع و 
بازدارنده به صورت مشترک تدوین شده و به صورت لایحه از 

سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و سازمان حفاظت محیط 
زیست جهت ارایه به مجلس شورای اسلامی به هیأت دولت 

تقدیم خواهد شد. 
به گفته وی قاچاق برخی گونه های جانوری و واردات آنها 
تبعات و تهدیداتی برای محیط زیست کشور به دنبال دارد که 

از جمله آنها تغییر و اختلاط ژنتیکی است. 
منابع درآمدی فراوان از طریق قاچاق گونه های 

جانوری به خارج 
وی با بیان اینکه قاچاق برخی گونه های جانوری به خارج از 
کشور تبدیل به منابع درآمدی زیادی برای برخی قاچاقچیان 

در  شکاری  های  پرنده  مثال  عنوان  به  افزود:  است،  شده 
کشورهای حوزه خلیج فارس که بعضا تبدیل به نوعی جاذبه 
توریستی برای این کشورها شده است. همچنین برخی گونه 
های گیاهان دریایی، ماهی های زینتی و خاویاری و فوک 
خزری در معرض قاچاق هستند که همه موارد مذکور اثرات 

مخرب محیط زیستی را به دنبال دارد. 
مدیرکل حقوقی و بین الملل ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در عین حال بیان کرد: مشکلات زیست محیطی در 
حوزه دریاها در بسیاری موارد ناشی از تخلیه سوخت قاچاق 
تعقیب  هنگام  که  است  حامل سوخت  شناورهای  توسط 
قاچاقچیان صورت می گیرد که این موضوع ضربات جبران 
ناپذیری را بر پیکر محیط زیست دریایی و اکوسیستم های 

مرتبط وارد می کند. 
وی گفت:  در جلسات مشترک مسئولان ستاد مرکزی مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و سازمان حفاظت محیط زیست پیرامون 
بررسی مشکلات حوزه قاچاق گونه های زیستی و تخریب 
محیط زیست، مقرر شد با همکاری دستگاههای ذیربط در 
راستای نظارت تخصصی و دقیق بر ورود و خروج گونه های 
گیاهی و جانوری، هماهنگی و تدابیر لازم اندیشیده شود که 
تا حد زیادی از بروز قاچاق در این خصوص جلوگیری به عمل 

آید. 
بیشترین سهم قاچاق کالای خروجی از

 کشور چیست؟
 مدیرکل حقوقی و بین الملل ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز درباره بیشترین میزان قاچاق خروجی کالا نیز اظهار 
کرد: سوخت و به ویژه گازوئیل بیشترین سهم قاچاق کالای 
خروجی از کشور را به خود اختصاص داده است که این موضوع 
به دلیل سودآور بودن این کالاست، چون تفاوت قیمت گازوئیل 

در داخل کشور با کشورهای همسایه بسیار فاحش است. 

طی دو سال اخیر صادرات مواد غذایی 27 درصد افزایش و واردات مواد غذایی 9 
درصد کاهش یافته است.

طبق گزارش عملکرد دولت یازدهم در دو سال گذشته، تراز تجاری غذایی کشور از هشت 
میلیارد دلار در سال 13۹۲ به 5.4 میلیارد دلار در پایان سال 13۹3 کاهش یافته است. همچنین 
تولید شکر ۲0 درصد رشد داشته است و خرید تضمینی گندم از 4.8 میلیون تن به 6.7 میلیون 

افزایش یافته است.
 بر اساس گزارش عملکرد دولت از سال 13۹۲ گوشت مرغ و تخم مرغ به کشور وارد نشده 
است و در سال گذشته نیز 76 هزار تن گوشت مرغ و 70 هزار تن تخم مرغ به کشور های مختلف 
صادر شده است که نسبت به سال 13۹۲، گوشت مرغ 67 درصد و تخم مرغ 85 درصد رشد 

صادرات داشته است.
 کاهش واردات گوشت قرمز و آغاز صادرات دام زنده 

همچنین در گوشت قرمز میزان واردات از ۲07 هزار تن در سال 13۹1 به 68 هزار تن در 
سال گذشته کاهش یافته است. 

علاوه بر آن در سال گذشته 700 هزار رأس دام و در سال جاری نیز تاکنون 4۲0 هزار رأس 
دام زنده سبک به کشورهای همسایه صادر شده است.

 براساس این گزارش کاهش واردات گوشت قرمز و افزایش صادرات دام زنده از کشور در 

مجموع نشان دهنده آن است که تراز تولید و مصرف گوشت قرمز کشور به سمت صفر میل کرده 
و به خود اتکایی بالا رسیده است. 

در بخش تولیدات محصولات زراعی تولید محصولات زراعی، شیلات، دام و طیور 6.6 درصد 
رشد ایجاد شده و عملیات آبخیزداری نیز در سطح 500 هزار هکتار اجرا شده است. 

اجرای طرح های توسعه شبکه آبیاری و زهکشی را با رشدی 171 درصدی در مقایسه با سال 
13۹۲ به ۹5 هزار هکتار رسیده است. 

همچنین اجرای طرح های تجهیز و نوسازی اراضی زیر سد های مخزنی و بندهای انحرافی با 
رشد نزدیک به 800 درصدی به 83 هزار هکتار رسیده است.

 بر اساس گزارش عملکرد دولت، در دو سال گذشته روش های نوین آبیاری با رشدی نزدیک 
به ۲50 درصد، در 160 هزار هکتار از اراضی اجرا شده است.

 اتمام 8000 طرح نیمه تمام صنعتی 
 در بخش صنایع و معادن نیز که سهم 1.3 درصدی از رشد سه درصدی اقتصاد کشور به آن 
تعلق داشته است، ارزش افزوده منفی ۲.۹ درصدی در سال 13۹۲ به ارزش افزوده مثبت و پنج 

درصدی در سال 13۹3 تبدیل شده است.
 همچنین در گروه صنعت بیش از 8000 طرح نیمه تمام صنعتی تکمیل شده و مورد 

بهره برداری قرار گرفته است. 

مدیرکل حقوقی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مطرح کرد:
 سود بالای قاچاق گونه های جانوری به خارج

طی دو سال اخیر؛
 واردات مواد غذایی 9 درصد کم شد

 کمپین »خریدن خودرو صفر ممنوع« دیگر در شبکه های پیام رسان نیست؛ 
حالا نقل محافل رسمی است و از وزیر صنعت گرفته تا کارشناسان حوزه، همه در 
این خصوص و  نقش آن در وضع کنونی بازار خودرو صحبت می کنند. وزیر صنعت 
آن را خیانت می خواند و 2مدیر خودروساز پرتیراژ کشور با کنایه به آن واکنش 
نشان می دهند تا آن را کم اثر و بی اهمیت بدانند. این رخدادها در شرایطی است 
که خبرگزاری ها از کاهش تولید روزانه خودرو، در خودروساز بزرگ کشور خبر داده 
و شنیده ها حکایت از برگزاری جلساتی دارد که برای حل مشکل فروش تشکیل 

شده و می شود.
با وجود این اظهارنظرهای صریح، مسئولان صنعت خودرو به هیچ وجه قصد ندارند با کاهش 
رسمی قیمت محصولات خود بازار در رکود فرورفته خودرو را زنده کنند؛ آنها در پس نگرفتن 
خودروهای پیش فروش و نامه نگاری با بخش های مختلف برای فروش محصول اقدام هایی را 
شروع و بارها به صراحت اعلام کرده اند که  »به هیچ عنوان قیمت خودرو را کاهش نمی دهیم«. 
این پاسخ صریح و روشن مدیرعامل ایران خودرو و مسئولان سایپا در شرایطی است که چند 
روز بعد از صحبت های آنها وزیر صنعت، معدن و تجارت هم به طور رسمی اعلام کرد که قیمت 
خودرو کاهش نمی یابد. استدلال خودروسازان این است که هیچ کالایی ارزان نشده و دلیلی 
ندارد که خودرو هم ارزان شود؛ حال آن که اگر نگاهی دقیق به بازار داشته باشیم، برخی اقلام 
را با افت تقاضا، ارزان شده می یابیم؛ مسکن، طلا، خودروهای خارجی و برخی اقلام خوراکی 
نمونه هایی هستند که خودروسازان داخلی بدان بی توجه اند و معتقدند نباید با تسهیل شرایط 

تحریم، ارزانی در پیش باشد!
اما در مقابل مردم با نگاهی متفاوت انتظار ارزانی می کشند و برخلاف بزرگ نمایی های 
کمپین نخریدن خودرو، کاری به این جریان ها ندارند و با دیدگاهی مثبت به نتایج توافق 
هسته ای انتظار ورود خودروهای بهتر و ارزان تر خارجی را می کشند و معتقدند خودروساز 

داخلی هم با این رویه واردات ارزان تر دارد و باید خودروهای مونتاژی اش را ارزان تر بفروشد.
کمپین موثر بود؟

به هر سو جو روانی میان خودروسازان و مدیران صنعتی از یک سو و مشتریان خرید خودرو 
از سوی دیگر کم وبیش ادامه دارد و مشخص نیست چرا مسئولان ارشد دولت در این بخش 
کاری شایسته نمی کنند و موضوع را از منظری آسیب شناسانه مورد بررسی قرار نمی دهند تا 

معلوم شود که واقعیت بازار چیز دیگری است.
در شرایطی که برخی مدیران و مسئولان در حوزه خودرو سعی دارند تا رکود موجود در بازار 
خودرو را به راه اندازی کمپین هایی در فضای مجازی ارتباط دهند، کارشناسان اقتصادی ریشه 

نخریدن خودرو از سوی مردم را در مسائل اقتصادی می دانند.
»فرید زاوه« یکی از کارشناسان صنعت خودرو در این باره، شروع رکود بازار خودرو را از 
اواسط پاییز  سال ۹3 می داند و به »شهروند« توضیح می دهد که در آن زمان ، نه کمپینی بود و 
نه امید به لغو تحریم های اقتصادی؛ بلکه به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، میزان تقاضا برای 

خرید خودرو به شدت افت پیدا کرد.
مشکل نقدینگی در بازار

این کارشناس صنعت خودرو اظهار داشت: از  سال ۹0 تاکنون درآمد سرانه مردم به طور 
متوسط 30 درصد کاهش یافته، در مقابل قیمت کالاها و خدمات مورد نیازشان با رشد 
300 درصدی همراه بوده است. وی ادامه داد:   البته کاهش تقاضای خرید تنها محدود به 
خودرو نیست، بلکه در دیگر کالاهای مصرفی نیز با افت تقاضا مواجه هستیم که نمونه بارز آن 
صنعت پوشاک است که به خوبی نشان می دهد بازار از لحاظ نقدینگی با مشکل روبه رو است.

وی با تأکید بر بی تاثیری راه اندازی کمپین های»خودرو نخرید« در رکود بازار، کاهش 
50 درصدی خرید خودرو در فروردین امسال را مورد اشاره قرار داد و افزود: تنها راهکار ایجاد 

رونق در بازار خودرو، برقراری تعادل بین قدرت خرید مردم و قیمت خودرو است.
چرا مردم ناراضی هستند؟

در حوزه خودرو، سابقه نارضایتی مصرف کنندگان ایرانی نسبت به خودروهای تولید داخل 
است که به سالیان دور برمی گردد. ایامی  که قیمت و کیفیت محصولات با هم هماهنگ نبود. 
حالا با امضای توافق هسته ای، ورود خودروسازان بزرگ دنیا به ایران محتمل شده و همین 
باعث شد تا اعتراض مردم به قیمت بالا و کیفیت پایین خودروهای داخلی رنگ و بوی دیگری 

به خود بگیرد.
این بار هم فضای مجازی و شبکه های اجتماعی محلی برای یک حرکت اعتراضی شد و 
با شکل گیری کمپینی که مردم را به نخریدن خودروی صفر کیلومتر و نو ترغیب می کرد، 
اعتراض خود را به گوش مسئولان صنعت خودرو رساندند. هرچند در ابتدا این کمپین چندان 
جدی به نظر نمی رسید ولی با توجه به پاسخ صریح وزیر صنعت جدی و واقعی شد.  به 
اعتقاد مصرف کنندگان نبود رقابت در تولید خودرو و انحصاری که میان دو خودروساز بزرگ 
کشور یعنی ایران خودرو و سایپا شکل گرفته، باعث شده تا آنها توجه کمتری به رضایت 
مصرف کنندگان داشته باشند، به طوری که به دلیل نبود همین بازار رقابتی مصرف کنندگان 

برای خرید خودرو مجبور می شوند از یک سال قبل پول خودرو را به کارخانه پرداخت کنند.
پاسخ تند و سیاسی کردن موضوعی اقتصادی

دوران پساتحریم همه معادلات گذشته را برهم زده است. اکنون مردم منتظرند تا با ورود 
خودروسازان خارجی انحصار موجود در این صنعت شکسته و خودرویی با قیمت و کیفیت 
مناسب خریداری کنند. هرچند در گفته های مدیران صنعت خودرو دیده نمی شود اما در 
عمل همین شرایط رفتار خودروسازان را نیز تغییر داده است، به گونه ای که آنها برای فروش 
محصولات خود سودهایی بالاتر از شبکه بانکی و تا ۲8 درصد پرداخت می کنند و در کنار آن 
شرایط ویژه تری برای مشتریان در نظر گرفته اند. با این حال مدیرعامل ایران خودرو به عنوان 
یکی از بزرگترین تولیدکننده های خودرو در کشور پس از مدتی سکوت به کمپین خودروی 
صفر نخرید واکنش نشان داده است اما در واکنش وی هیچ گونه نرمشی دیده نمی شود، چه 
آن که تأکید کرده است که به هیچ عنوان قیمت خودرو در داخل کشور کاهش نمی یابد و بدین 

ترتیب آب پاکی را روی دست مصرف کننده ها ریخته است. واکنشی که بلافاصله توسط وزیر 
صنعت نشان داده شد. به اعتقاد وی همان گونه که قیمت هیچ کالایی در این مدت کاهش 

نیافته است، قیمت خودرو نیز کمتر نخواهد شد.
واکنش تند به گلایه مردم برای کیفیت پایین و قیمت بالای خودروی داخلی با حاشیه هایی 
هم همراه شد و حالا با اعلام وزیر که این کمپین را خیانت خوانده است، نخریدن خودرو و حق 

انتخاب مردم با جو و حاشیه همراه شده و حق انتخاب عمومی مردم زیر سوال رفته  است.
این گفته وزیر صنعت درحالی  است که یکه زارع، مدیر ایران خودرو روز قبل از اظهارنظر 
نعمت زاده، کمپین »خریدن خودرو صفر ممنوع« را با آدم های مختلفی یکی دانسته بود که 
اهداف سیاسی دارند. او توضیح داده بود که مردم درباره خریدن یا نخریدن  خودرو حق دارند 
که هر تصمیمی بگیرند اما ما به کسانی که اهداف دیگری در این زمینه دارند، توجه نمی کنیم 
به دلیل این که یک عده دوست دارند خودرو از خارج وارد بشود و عده ای نیز مقاصد سیاسی 

را در این رابطه دنبال می کنند.
دوگانگی رفتار خودروسازان و یک حیاط خلوت

فرید زاوه، کارشناس حوزه خودرو، در واکنش به اظهارات خودروسازان و وزیر صنعت مبنی 
بر ثابت ماندن قیمت خودرو پس از لغو تحریم ها به »شهروند« گفت: خودروسازان تا پیش 
از لغو تحریم ها عنوان می کردند که بالا بودن هزینه نقل و انتقال 10 تا 15 درصد بر قیمت 
تمام شده تولیدات آنها می افزاید. حال که قرار است این بهانه از بین رود، افت حداقل 5 الی 
10 درصد خودروهای داخلی خواسته معقول و بجایی است ولی متاسفانه با دوگانگی رفتار 

خودروسازان در شرایط پیش و پس تحریم مواجه هستیم.
زاوه افزود:  متاسفانه هزینه تمام اقدامات غیراقتصادی صورت گرفته در این صنعت از جیب 
مردم پرداخت می شود. این کارشناس صنعت خودرو با بیان این که دوره گردش پول در 
شرکت خودروسازی سایپا بیش از یک سال است که زمان بسیار زیادی در صنعت خودروسازی 
محسوب می شود، خاطرنشان کرد:   قرار نیست هزینه ناکارآمدی مدیریتی و سیاسی بازی در 

این صنعت از جیب مردم پرداخت شود.
او در بخش دیگری از سخنان خود لزوم خروج دولت از این صنعت را مورد تأکید قرار داد 
و افزود: چه دلیلی دارد که وزیر صنعت از افزایش قیمت خودرو دفاع کرده و نسبت به کاهش 
قیمت آن واکنش نشان دهد. زاوه در واکنش به ادعای خودروسازان مبنی بر افزایش هزینه های 
تولید گفت: بهتر است خودروسازان در شرایط فعلی بابت سوءمدیریت های موجود در این 

صنعت از مردم معذرت خواهی کنند، نه این که درشتی کنند.
او معتقد است: ایران خودرو و سایپا به عنوان دو قطب مطرح خودروسازی ایران نه تنها تلاشی 

برای ارتقای کیفیت محصولات خود نمی کنند، بلکه مدام درحال  فرافکنی هستند.
پراید و پژو 25 سال روی خط تولید

نبود تنوع در تولیدات داخلی از دیگر نکات مورد توجه این کارشناس صنعت خودرو بود 
که دراین باره گفت: خودروسازان درحالی این قضیه را به تحریم های اقتصادی در سال های 
گذشته ربط می دهند که خودروهایی همچون پژو و پراید از ۲5 سال پیش روی خط تولید 
قرار دارد. یعنی 17 سال پیش از تحریم ها هم این محصولات در کشور ما تولید می شده که با 
توجه به استانداردهای جهانی  زمان بسیار طولانی است. اما درحالی که بسیاری عنوان می کنند 
راه اندازی کمپین »خودرو ایرانی نخرید« در راستای حمایت از خودروهای چینی است، فعالان 
بازار نظری خلاف این را دارند و معتقدند که محصولی در سگمنت کمتر از 30 میلیون تومان  
در بین خودروهای وارداتی وجود ندارد که با نخریدن خودرو داخلی میزان تقاضا برای آنها   

افزایش یابد، بنابراین ادعا پایه و اساسی ندارد.
سهم ناچیز نیروی انسانی
در قیمت تمام شده تولید

کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: درحالی شرکت های خودروساز تعداد بالای نیروی انسانی 
و اجبار دولت به حفظ آنها را یکی از دلایل بالا بودن قیمت تمام شده تولید خودرو عنوان 

می کنند که سهم نیروی انسانی در قیمت تمام شده تولید خودرو بسیار پایین است، بلکه این 
هزینه های مالی سربار است که منجر به بالا بردن بهای تولید خودرو در کشور ما شده است. 
به عنوان مثال شرکت سایپا که به گفته مدنی، مدیرعامل سابق این شرکت ۲00 میلیارد می ارزد 

به قیمت 400 میلیارد تومان فروخته می شود.
ایران خودرو تولید محصولاتش را کاهش داد

با توجه به رکود موجود در بازارهای اقتصادی کشور ازجمله بازار خودرو، ایران خودرو از روز 
شنبه هفته جاری تولید محصولات خود را از روزانه ۲400 دستگاه به ۲ هزار دستگاه کاهش 
داد. اجرای برنامه کاهش تولید بعد از پایان تعطیلات تابستانی 10 روزه ایران خودرو، در این 

شرکت آغاز شده است.
مشکل فروش خودرو در  سال ۹1 نیز یک بار دیگر گریبان گیر خودروسازان شده بود 
که در آن زمان هم طی یک برنامه ریزی، میزان تولید ایران خودرو کاهش یافت. هم اکنون 
خودروسازان با مشکل فروش محصولات شان روبه رو و برای حل این مشکل درحال رایزنی با 

مسئولان دولتی جهت دریافت تسهیلات بانکی هستند.
بررسی مشکل فروش خودروسازان

با حضور وزیر
رکود شدید بازار خودرو که این بار طولانی تر از قبل ادامه یافته باعث شده تا پای وزیر 
صنعت و شورای سیاست گذاری خودرو نیز به این موضوع باز شود. مشکل بازار و فروش 
شرکت های خودروساز داخلی در جلسه روز پنجشنبه هفته جاری شورای سیاست گذاری 
خودرو با حضور وزیر صنعت مطرح و بررسی خواهد شد. رکود بازار خودرو و پایین بودن تقاضا 
برای خرید خودرو در کشور باعث ایجاد مشکلاتی برای شرکت های خودروساز شده که قرار 
است برای حل آن در جلسه این هفته شورای سیاست گذاری خودرو با حضور وزیر صنعت 

چاره اندیشی شود.
اما در این بین گفته نمی شود که اگر به گفته مسئولان سایپا و ایران خودرو، انبارها تولید 
مازاد ندارد و وضع فروش خودرو مناسب است، چرا قرار است برای وضعی که بد نیست، 

چاره اندیشی شود.
از سوی دیگر زدن اتهام به مردم و خائن خواندن کسانی که خواهان پیشرفت صنعت خودرو 
ایران هستند هم نکته تازه ای است که نباید به سادگی از آن عبور کرد. بحثی که درون خود، 
اجبار فروش را نهفته دارد و به سادگی می گوید که اگر کسی خودرو شرکت های مورد تأیید 
داخلی را نخرد، خائن است! گزاره ای که به سادگی از سوی مسئولان ارشد صنعتی در رسانه ها 
منتشر می شود اما به معنی واقعی آن دقت نشده است و گفته نمی شود که چرا مردم از شرایط 

ناراضی هستند.
ای کاش مسئولان صنعتی کشور به 3دهه حمایت بی چون و چرای مردم از صنعت 
خودروسازی ایران و خریدن هر نوع خودرویی اشاره کنند که باعث سرپا ماندن این صنعت 
شد و حالا دیده نمی شود.  ای کاش به جای انحصار و حمایت بی چون و چرا از خودروسازان، 
بر موضوع کیفی سازی تأکید می شد و  اجبار به خرید با تعرفه های بالای واردات خودروهای 
ارزان خارجی دیکته نمی شد تا بدانیم قدرت رقابت صنعت خودرو ایران چه میزان است و چرا 

با این لحن با مردم صحبت می شود.
شورای رقابت در کما

در شرایطی که حضور و فعالیت شورای رقابت که طی دو سال اخیر در مقابل درخواست های 
مکرر خودروسازان برای افزایش قیمت ایستادگی کرده، بیش از پیش احساس می شود، به 

دلیل پایان دوره انتخاب اعضا، این شورا به کما رفته و عملا در صحنه حضور ندارد.
براساس قانون علاوه بر رئیس جمهوری، رئیس دستگاه قضا و رئیس پارلمان؛ بخش 
خصوصی باید نمایندگان خود را رسما معرفی کند تا آنها به صورت قانونی صلاحیت فعالیت 
داشته باشند. اما به دلیل تاخیری که در معرفی آنها صورت گرفته در عمل این شورا نه جلسه ای 

تشکیل داده و نه درخصوص اتفاقات اخیر اظهارنظری کرده است.

بررسی ریشه های نپذیرفتن واقعیت در صنعت خودرو؛

از کمپین خیالی تا اتهام خودرویی به مشتریان
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لیگ فوتسال به هفته هشتم رسید؛

کار سخت یاسین پیشرو در اصفهان

هفته هشتم لیگ برتر فوتسال امروز با دیدار تیم های گیتی پسند با یاسین 
پیش�رو قم آغاز می ش�ود و تیم صدرنشین تاسیس�ات هم مقابل شرکت 

حفاری قرار می گیرد.
 هفته هشتم لیگ برتر فوتسال امروز آغاز می شود که تیم گیتی پسند در اصفهان 
میزبان تیم یاس��ین پیشرو قم است. گیتی پسند که هفته گذشته بازی برده مقابل 
منصوری را با نتیجه تساوی عوض کرد، به رده چهارم جدول سقوط کرد. همچنین 
تیم یاس��ین پیشرو قم هفته پیش مقابل مقاومت البرز با نتیجه سنگینی شکست 
خورد تا کار برای این تیم در ادامه لیگ سخت تر شود.  در ادامه مسابقات این هفته، 
روز جمعه تیم صدرنشین تاسیسات دریایی در اهواز میهمان تیم حفاری است. این 
مسابقه ممکن است آخرین دیداری باشد که وحید شمسایی به عنوان سرمربی روی 
نیمکت تیم تاسیسات بنشیند. شمسایی مذاکراتش را با فدراسیون فوتبال انجام داده 
و قص��د دارد به صورت همزمان در تیم ملی و تیم تاسیس��ات فعالیت کند که این 
درخواست با مخالفت فدراسیون مواجه شده است.  از سوی دیگر این مسابقه تقابل 
براداران حسن زاده است. علی اصغر حسن زاده که در تاسیسات بازی می کند و محسن 
حسن زاده سرمربی تیم حفاری. حفاری از هفت مسابقه لیگ ۹ امتیاز کسب کرده و 
در رده هشتم قرار دارد. پیروزی آنها در این دیدار می تواند این تیم را تا رده پنجم هم 
بالا بیاورد.  تیم مس سونگون که نزدیک ترین تعقیب کننده تاسیسات است، این هفته 
در ساری به مصاف تیم شهروند می رود. همچنین تیم قعرنشین کاشی نیلو اصفهان 

مقابل فردوسی مشهد قرار خواهد گرفت. 
برنامه مسابقات هفته هشتم لیگ برتر فوتسال به این شرح است:

پنجشنبه 1۲ شهریور، ساعت 17
* گیتی پسند - یاسین پیشرو
 جمعه 13 شهریور، ساعت 17

* حفاری اهواز - تاسیسات دریایی
* دبیری تبریز - فرش آرا

* فردوسی مشهد - کاشی نیلو
* مقاومت البرز - میثاق تهران

* شهروند ساری - مس سونگون
* آذرخش بندرعباس - منصوری قرچک

انصاری فرد: 

طرح کمک مالی هواداران قبلًا اجرا شده و 
شکست خورده است

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس گفت: طرح کمک مالی هواداران به 
این باشگاه در گذشته اجرا شده و شکست خورده است.

عباس انصاری فرد  در خصوص درخواست باشگاه پرسپولیس از هواداران برای کمک 
نقدی به این باش��گاه اظهار داشت: این طرح در گذشته اجرا شده و شکست خورده 
است. تا زمانی که ارتباطی بین باشگاه و هواداران وجود نداشته باشد، نمی شود چنین 
طرحی را اجرا کرد.  وی ادامه داد: زمانی که ارتباط باشگاه و هواداران هم خوب شود 
باید از طریق دیگری از کمک مالی هواداران بهره برد. درست است که باشگاه به خاطر 
برخی مش��کلات نتوانسته اسپانس��ر جذب کند اما این کار راه حل خوبی برای پول 
درآوردن نیست. نمی شود که کانون هواداران باشگاه سرخود بیاید و طرحی را به اسم 
پرسپولیس و بدون هماهنگی باشگاه اجرا کند.   مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس 
افزود: با توجه به اینکه وزارت ورزش از نظر مالی ش��رایط خوبی ندارد نمی تواند به 
پرسپولیس کمک مالی کند و باید در این خصوص راه  حلی پیدا شود.  انصاری فرد 
در مورد عدم انتخاب مدیرعامل جدید برای این باشگاه خاطرنشان کرد: فکر می کنم 
وزارت ورزش و جوانان در این مورد کارهایی انجام داده و به نتایجی هم رسیده است.

 وی درباره ش��ایعاتی که پیش از بازی پرسپولیس و فولاد در مورد اخراج برانکو به 
گوش می رسید، گفت: به نظر من باید به یک مربی حداقل نیم فصل فرصت داد. با 
شرایط خاصی که پرسپولیس در این فصل داشته نمی شود همه تقصیرها را به گردن 

برانکو انداخت. تغییر برانکو اصلاً به صلاح پرسپولیس نیست.

 فرصت یک هفته ای برای پرداخت 350 هزار دلار توزی؛

استقلال در خطر کسر شش امتیاز
باش�گاه اس�تقلال یک هفته  فرصت دارد طلب 350 ه�زار دلاری توزی، 
بازیکن اس�بق خود را پرداخت کند، در غیر این صورت شش امتیاز از این 

تیم کسر خواهد شد.
 در حالی پرونده پنج بازیکن طلب کار باشگاه استقلال در فیفا باز است که توزی، 
نسبت به سایر پرونده ها در اولویت قرار گرفته و باشگاه استقلال یک هفته  وقت دارد 
طلب این بازیکن را پرداخت کند در غیر این صورت ش��ش امتیاز از استقلال کسر 
خواهد ش��د. س��اموئل، ردی، لاوره، کاروالیو و توزی پنج بازیکنی هستند که پرونده 
بدهی باشگاه استقلال به خود را به فیفا برده اند و پیگیر مطالبات خود شده اند و جمعا 
طلب این پنج بازیکن رقمی معادل سه میلیارد تومان است.  بدهی باشگاه استقلال به 

این بازیکنان در زمان مدیریت قبلی باشگاه رقم خورده است.

مقدماتی جام جهانی و جام ملت ها؛

ایران - گوام؛ تلاش برای پیروزی زیر سایه ترس
تیم ملی ایران درحالی دومین بازی اش در مسیر صعود به 
جام جهانی و جام ملت ها را برابر گوام برگزار می کند که همه 
منتظر پیروزی شیرین برابر این تیم هستند، تیمی که رکوردی 

فراموش نشدنی را برای کشورمان رقم زد.
 تیم ملی ایران مسابقات مقدماتی جام جهانی ۲018 روسیه و جام 
ملت های ۲01۹ امارات را با نتیجه  غیر قابل تصور آغاز کرد. تساوی 
یک_ یک در زمین ترکمنستانی که از قدرت های درجه سوم آسیا هم 
محسوب نمی شود؛ آن هم در شرایطی که گل برتری را ایران به ثمر 
رسانده بود، شروعی ناامید کننده برای کارلوس کی روش و تیمش بود.

 در این رقابتها که دو هفته از آن سپری شده، ایران به خاطر سرگروه 
بودن، در هفته نخست استراحت داشت و با این تساوی ۲ امتیاز 
حساس را دست داد تا با یک بازی کمتر، در رده سوم گروه D قرار 
بگیرد. تیم کی روش که در فاصله زمانی 5 روزه دو بازی در تهران و 
دهلی نو پیش رو دارند، می توانند با کسب ۲ پیروزی در این دیدارها، به 
جای گوام صدرنشین گروه لقب بگیرند و گامی بلند برای صعود بردارند.

 گوام نخستین حریف ایران در این 5 روز است، تیمی که به لطف دو 
پیروزی یک بر صفر مقابل ترکمنستان و ۲ بر یک برابر هندوستان 
صدرنشین گروه و شگفتی ساز جام لقب گرفته است اما روی کاغذ و 
از نظر منطقی، نمی تواند در ورزشگاه آزادی تهران دردسری برای تیم 

ایران بوجود آورد. 
تیم ملی ایران درحالی ساعت 1۹ پنجشنبه از این تیم واقع در اقیانوس 
آرام پذیرایی می کند که هیچکس به نتیجه ای غیر از برد میزبان فکر 
نمی کند و بسیاری هم منتظر پیروزی پرگل در این بازی هستند اما 
نتیجه ای غیر از برد تیم میزبان، یک شگفتی دیگر در این رقابتها را 

رقم خواهد زد.
 فرصتی برای آینده سازان فوتبال

محمدرضا اخباری، محمد حسین کنعانی، میلاد محمدی، مهرداد 
قنبری، سعید عزت اللهی، امید عالیشاه، مهدی ترابی، مهدی طارمی 
و البته کاوه رضایی نفراتی هستند که بازی با گوام و هند می تواند 
یک شانس بزرگ برای شان باشد تا بتوانند در مسیر جوان شدن تیم 
ملی، جایی برای خود بین 11 مرد اصلی و یا ۲۲ بازیکن اردوهای 

بعدی باز کنند. 
هرچند علیرضا بیرانوند، وریا غفوری، مرتضی پورعلی گنجی و سردار 
آزمون نیز می توانند از این بازی ها برای بهتر شدن جایگاه شان در تیم 
ملی استفاده کنند زیرا فوتبال ایران برای موفقیت در جام جهانی 
۲018 روسیه و جام ملت های ۲01۹ امارات نیاز به یک خون تازه و 

استفاده از بازیکنان جوان در کنار بازیکنان با تجربه دارد.
 در این راه بازی با تیم هایی مانند گوام و هند، می تواند تجربه این 
بازیکنان جوان را بیشتر کند تا آنها در مسیر پیشرفت فوتبالی خود، 
شانس انجام بازی ملی و یا افزایش تعداد آن را داشته و با تکیه بر 
نیروی جوانی و تجربیات خوبی که در این بازی ها بدست می آورند، در 

موفقیت های آینده فوتبال ایران نقش پررنگی را ایفا کنند.
 حال باید دید کارلوس کی روش چه تعدادی از این بازیکنان را در این 
دو میدان به چندان سخت اما مهم به میدان می فرستد و آنها تا چه 

میزان از این فرصت طلایی برای بازکردن جایگاه خود در تیم ملی و 
جلب اعتماد سرمربی پرتغالی تیم ملی استفاده خواهند کرد. 

دومین رویارویی تاریخی
چهارم آذرماه سال 137۹، ورزشگاه باغشمال تبریز، پرگل ترین بازی 
تاریخ ملی فوتبال ایران را رقم زد، جایی که تیم ملی ایران در مرحله 
نخست مقدماتی جام جهانی ۲00۲ کره جنوبی - ژاپن با 1۹ گل مقابل 

تیم گوام به پیروزی دست یافت. 
در آن مسابقه که اولین و آخرین رویارویی تیم ملی ایران و گوام بود، 

تیم ملی با هدایت براگای برزیلی و گل های کریم باقری )6 گل(، 
علی کریمی )4 گل(، علی دایی و فرهاد مجیدی )3 گل(، سهراب 
بختیاری زاده )۲ گل( و علیرضا نیکبخت واحدی )یک گل( یک پیروزی 

رویایی و فراموش نشدنی و رکوردی تاریخی را رقم زد.
 حال بعد از حدود 14 سال و ۹ ماه و به عبارتی حدود 53۹5 روز دوباره 
این دو تیم برابر همدیگر به میدان می روند، به این امید که تیم کارلوس 
کی روش بتواند مقابل گوام که امروز تقریبا تیمی شناخته شده است، 
پیروزی دلچسبی بدست آورده و مسیر حرکتی خود به سمت جام 

جهانی ۲018 روسیه و جام ملت های ۲01۹ امارات را هموار سازد.
 برنامه کامل دیدارهای هفته سوم از مسابقات مقدماتی جام جهانی 

۲018 روسیه و جام ملت های ۲01۹ امارات به شرح زیر است:
پنجشنبه - 1۲ شهریورماه

:A گروه
* امارات - مالزی

* عربستان - تیمور شرقی
:B گروه 

* استرالیا - بنگلادش
* اردن - قرقیزستان

:C گروه 
* چین - هنگ کنگ

* قطر - بوتان
:D گروه 

* ایران - گوام، ساعت 1۹، ورزشگاه آزادی
* عمان - ترکمنستان

:E گروه 
* ژاپن - کامبوج

* سوریه - سنگاپور
:F گروه 

* عراق - چین تایپه
* ویتنام - اندونزی

:G گروه 
* کره جنوبی - لائوس

* کویت - میانمار 
:H گروه

* ازبکستان - یمن
* بحرین - کره شمالی

طی مراسمی:

لباس داوران فوتبال قم رونمایی شد
طی مراسمی با حضور با حضور علی خسروی پیشکسوت داوری ایران، علیرضا 
فغانی داور بین المللی کشور و مسئولان ورزش قم، از لباس واحد داوران فوتبال 

استان قم رونمایی شد. 
 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم، شامگاه سه شنبه در مراسم رونمایی از لباس داوران 
فوتبال استان قم که با حضور علی خسروی پیشکسوت داوری ایران، علیرضا فغانی داور 
بین المللی کشور و جمعی از داوران و فوتبالیست های پیشکسوت استان در سالن همایش 
شرکت آبفای قم برگزار شد، در سخنانی اظهار داشت: در سال گذشته تیمی از استان قم 
راهی لیگ دست ۲ شد که انتظار می رفت دستگاه های اجرایی استان از این تیم حمایت 
کنند تا این تیم موفق تر عمل  کند.  حسن عابدی با بیان اینکه متأسفانه امروز به غیر از تیم 
صبای قم در سایر لیگ های فوتبال کشوری نماینده ای نداریم، افزود: این عدم حضور دلایل 
مختلفی دارد که کمبود اعتبارات و منابع مالی از جمله آنها است.  وی بیان داشت: امروز 
انتظار داریم مجموعه استان از ورزش قم حمایت بیشتری داشته باشد تا جوانان و نوجوانان 
قم از فضاهای ورزشی وظرفیت های موجود بیشتر بهره مند شوند.  عابدی بیان داشت: در 
زمینه داوری هم انتظار داریم تا فعالیت های داوران استان بیشتر شود و فدراسیون فوتبال 
نیز از ظرفیت داوران قمی بیشتر استفاده کند.  وی افزود: یکی از دغدغه های امسال ورزش 
استان، تیم صبای قم بود که خوشبختانه با درایت استاندار وضعیت این تیم سامان یافت.  
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم، گفت: در زمینه احداث و افزایش فضاهای ورزشی نیز 
انتظار می رود با توجه به قانونی که مجلس شورای اسلامی در راستای حمایت از فعالیت های 
بخش خصوصی در عرصه ورزش گذرانده است شاهد حضور سرمایه گذاران به این عرصه 

باشیم. 
فوتبال و فوتسال قم در کشور شناخته شده است

 رئیس هیئت فوتبال استان قم نیز در این مراسم اظهار داشت: در حال حاضر یک داور و 
یک کمک داور از قم در لیگ بر تر و در لیگ یک فوتبال کشور نیز 6 داور از قم سوت می زنند.

 کریم بهرامی، بیان داشت: خوشبختانه شاهد فعالیت های خوبی در عرصه داوری در قم 
بوده ای��م که برگزاری کلاس های ارتقاء داوران، کلاس های داوری درجه س��ه و راه اندازی 
مدرسه داوری از جمله آنها بوده است.  وی افزود: امروز فوتبال و فوتسال استان قم در کشور 
شناخته شده است و قم تنها استانی است که در لیک نوجوانان و جوانان لیگ فوتبال دارد.

 رئیس هیات فوتبال استان قم ابراز امیدواری کرد که فوتبال استان قم طی چهار سال آینده 
شرایط رو به رشدی داشته باشد و آینده خوبی در انتظار فوتبال قم خواهد بود. 

تجلیل از 25 داور پیشکسوت
مدیر عامل شرکت حامی جامعه داوری استان قم نیز در این مراسم اظهار داشت: خرسندیم 
امروز در شرایطی که فشارهای بر روی جامعه داوری ما بسیار زیاد است توانستیه ایم گامی 

کوچک در راستای حمایت از داوران که مسئولیت خطیری بر عهده دارند را برداریم.
 محمد رضا شکارچی، افزود: ما می توانستیم همانند سایر شرکت ها با تشکیل تیمی به 
تیم داری بپردازیم اما تصمیم گرفتیم تا به عنوان حامی جامعه داوران فوتبال استان قم وارد 
عرصه ورزش شویم.  وی ابراز داشت: در گام نخست 80 داور فوتبال و فوتسال استان قم در 
بخش آقایان و خانم ها مورد شناسایی قرار گرفتند که به هر یک از این داوران 4 دست لباس 
واحد داوری اهدا می شود و امیدواریم در آینده نیز حمایت هایمان از داوران استان قم بیشتر 

شود و این حرکت در سال های آینده نیز ادامه دارد باشد. 

علی خسروی در قم:

داوری که استرس دارد نمی تواند 
آفساید را درست تشخیص دهد

 پیشکسوت داوری فوتبال ایران گفت: از داوری که استرس تهیه بلیط رفت و 
برگشت به محل برگزاری مسابقه دارد، نباید انتظار داشت که آفساید را به درستی 

تشخیص دهد.
 علی خس��روی در مراس��م رونمایی از لباس داوران فوتبال استان قم در سخنانی اظهار 
داشت: بنده 34 سال در عرصه داوری لیگ های مختلف فوتبال کشور حضور داشتم و طی 
این سال ها دغدغه اصلی من این بوده که روزی داوران آرامش داشته باشند. وی با بیان اینکه 
داوران روزهای سختی را در زندگی خود پشت سر می گذرانند، افزود: بعد از 34 سال داوری 
در فوتبال برای اولین بار می بینم که مجموعه ای غیردولتی در زمینه حمایت از جامعه داوران 

وارد عرصه شده و این مراسم باشکوه را برگزار می کند.
 پیشکسوت داوری فوتبال ایران، بیان داشت: دهم شهریور مصادف با روز جهانی داور است 
که کنفدراسیون فوتبال آسیا در این ایام هر بازی فوتبالی که برگزار می شود، بنری در تکریم 
از داوران در ورزشگاه نصب می کند که امیدواریم این بنر در ایران نیز در بازی بین تیم ملی 

و گوام نصب شود. 
وی بیان داشت: خوشبختانه قمی ها در همه عرصه پیشتاز بوده اند و در انقلاب نیز اولین 
شعار ها از خیابان های قم طنین انداز شد و به سایر شهرهای کشور انتقال پیدا کرد و امروز هم 
شاهد یک حرکت نو و قابل تحسین از مجموعه بخش خصوصی قم هستیم که برای حمایت 
از داوران فوتبال وارد این عرصه شده اند. خسروی با بیان اینکه داوری فوتبال در فیفا تحت 
سیطره چندین کشور از شرق و غرب آسیا است، افزود: اینکه یک داور ایرانی بتواند فینال 
جام ملت ها را سوت بزند نشان از توانمندی بالای وی دارد که از رسانه ها می خواهیم تا ارزش 

داوران بین المللی را بیش از گذشته بدانند.
سال ها برای تضعیف پرسپولیس و استقلال تلاش شد

وی در ادامه با اش��اره به مش��کلات فوتبال کش��ور گفت: از یکی از مسئولان شنیدم که 
می گفت سال ها تلاش شد تا تیم های پرسپولیس و استقلال ضعیف شود که متاسفانه امروز 
ش��اهد این امر هستیم.  این پیشکسوت داوری فوتبال ایران، عنوان کرد: معتقدم دو تیم 
استقلال و پرسپولیس از فوتبال کشور صیانت می کنند و همیشه تلاش می کردیم تا در زمان 
داوری برای بازی هر یک از این دو تیم کمترین اشتباه را داشته باشیم چرا این اشتباهات در 

  نهایت موجب تضعیف این دو تیم می شود. 
امروز نشاط و شادابی را در داوران نمی بینیم

 وی افزود: متأسفانه شرایطی بوجود آمده که امروز نشاط و شادابی را در داوران نمی بینیم 
و باید عنوان کرد داوری که استرس داشتن بلیط رفت و برگشت به محل برگزاری مسابقه 
دارد از این داور انتظار نباید داشت که آفساید را به درستی تشخیص دهد.  وی با بیان اینکه 
داوران انسان های بزرگی هستند، افزود: بسیاری از داوران را می شناسم و خودم هم اینگونه 

بودم که با وضو وارد زمین می شدند و قبل از بازی قران می خواندیم.
 خسروی گفت: داوران ستون فوتبال هستند که بدون حضور داور بازی فوتبال معنایی ندارد 
و باید به داوران جوان فرصت تجربه میادین بزرگ را داد و مسئولان نباید به حرف هایی که 

ممکن است علیه داوری زده شود توجه کنند.

 در آستانه رقابت های جام جهانی والیبال یک سایت 
لهستانی از اختلاف بین سرمربی تیم ملی والیبال ایران 
و بازیکنان خبر داد و به نقل از اسلوبودان کواچ نوشت 
بازیکنان در تورنمنت واگنر با وی اختلاف نظر داشتند. 
 تورنمنت چهارجانبه واگنر که چندی پیش با حضور تیم های 
ملی والیبال لهستان قهرمان جهان، فرانسه قهرمان لیگ 

جهانی، ژاپن قهرمان آسیا و ایران برگزار شده بود با نتایجی 
غیرمنتظره برای تیم کشورمان همراه شد. شاگردان کواچ در 
این تورنمنت هر سه بازی خود را واگذار کردند تا در آستانه 

جام جهانی ژاپن نگرانی ها نسبت به تیم ایران افزایش یابد. 
بعد از این تورنمنت تیم ملی راهی روسیه شد و یک بازی با 
هلند و دو بار هم با روسیه برگزار کرد و این سه بازی را برد تا 

آرامش نسبی به فضای والیبال بازگردد. با این حال یک سایت 
لهستانی از اختلاف نظر بین سرمربی تیم ایران و بازیکنان 
خبر داد و حتی به نقل از کواچ نوشت که بازیکنان توجهی به 

دستورات وی ندارند. 
سایت sportowefakty در گزارش خود عنوان کرده است: 
تیم ایران در تورنمنت واگنر بهترین والیبال خود را ارایه نکرد. 
مردان کواچ در این مسابقات در رده آخر ایستادند و این نتایج 
آشکارا اختلافات بین سرمربی و بازیکنان تیم ملی ایران را 
نشان می داد.  بعد از دو هفته استراحت در پایان لیگ جهانی، 
وی پنج هفته با بازیکنانش تمرین کرد و پس از آن تیم ایران 
در تورنمنت واگنر لهستان شرکت کرد. کواچ در این باره گفت: 
این یکی از اصلی ترین دلایل شکست ما بود. ذهنیت بازیکنان 
مهمتر از جنبه های آن است. بازیکنان به صحبت های من 
گوش نمی کردند و توصیه های مرا نادیده گرفتند. آنها تصمیم 
گرفتند که تورنمنت را جدی نگیرند و آن را مهم ندانند در 
حالی که این تورنمنت جایی بود که باید بهترین والیبال خود 

را به نمایش می گذاشتند.
 کواچ در بخش دیگری از اختلاف نظر خود با بازیکنان تیم 
ملی ایران عنوان کرد: برای من سخت بود بازیکنان را متقاعد 
کنم. من عصبانی بودم و یک جلسه به همین منظور تشکیل 
دادیم. در آن جلسه به بازیکنان گفتم که هر تورنمنت و هر 

بازی برای ما مهم است و باید سازمان یافته ظاهر شویم.
 سرمربی تیم ملی ایران در ادامه از عدم جدیت بازیکنان خود 
در دیدار برابر ژاپن پرده برداشت و گفت: در دو بازی برابر 
لهستان و فرانسه بازیکنان من خیلی بد بازی کردند اما در 

دیدار مقابل ژاپن تمرکز آنها برای بردن نبود.

اتفاقاتی که در فوتبال روز اروپا رخ می هد گاهی به ما یادآوری می کند که چقدر با 
فوتبال روز دنیا فاصله داریم.

هنوز فصل پانزدهم لیگ برتر فوتبال ایران شروع نشده بود که شکایت ها از یک باشگاه درباره 
استفاده از بازیکن غیرمجاز پرونده ای را باز کرد و چیزی نمانده بود که باشگاه مورد شکایت 
یعنی راه آهن به دلیل این تخلف به دسته پایین تر سقوط کند اما در لحظه آخر ورق برگشت و 
همه چیز به حالت عادی بازگردانده شد.  راه آهن متهم بود که مارتین موتومبا را پس از اتمام 
مهلت نقل و انتقالات بین المللی جذب کرده است. سازمان لیگ هم ابتدا این مسئله را تایید 
کرد و حتی مدارکی دال بر حضور این بازیکن در خارج از مهلت نقل و انتقالات با پیراهن یک 
تیم دیگر وجود داشت.  هرچه بود مشکل حل شد یا به عبارت بهتر حل شده فرض شد. راه 

آهن لیگ برتری ماند و پیکان به سقوطش ادامه داد.
 چند سال قبل، محمدرضا خلعتبری در حالی به پرسپولیس پیوست که طبق قانون این انتقال 
امکان پذیر نبود چون او با یک تیم عربی قرارداد بسته بود اما باز هم قانون در فوتبال ایران خم 

و حقیقت گم شد تا این انتقال هم سر بگیرد.
 اگر از آن هم عقب تر برویم به ماجرای انتقال جواد کاظمیان از سایپا به پرسپولیس می رسیم. 
کاظمیان وقتی قراردادش را امضا کرد که حدود 30 دقیقه از مهلت قانونی نقل و انتقالات لیگ 
برتر ایران گذشته بود و حتی دوربین های تلویزیونی این ساعت را ثبت و ضبط کردند اما این 

بار هم قانون، غایب مجلس بود. 
استقلال، دیگر تیم پرطرفدار تهرانی این روزها درگیر پرونده بازیکن جدید خارجی خود یعنی 
مارکو پروپئیچ است. گفته شده که این بازیکن هم به صورت غیرقانونی به آبی های تهران 
پیوسته ولی فعلا اخبار از "حل شده فرض کردن" این پرونده حکایت دارد و این بازیکن دو 

بازی هم برای تیمش انجام داده است.
 نگاهی گذرا بر اخبار رویدادهای فوتبال در دنیا و به ویژه اروپای صاحب فوتبال نشان می دهد 

که ما چقدر از فوتبال جهان عقب هستیم.
 اگر ماجرای موتومبا، خلعتبری، پروپئیچ و سایر موارد مشابه در فوتبال ایران و از همه مهمتر 
"30 دقیقه" وقت اضافه کاظمیان را کنار ماجرای انتقال داوید دخیا از منچستریونایتد به رئال 

مادرید بگذاریم و مقایسه کنیم، کلید ماجرا را به دست می آوریم.
 مدارک انتقال دروازه بان منچستریونایتد ۲8 دقیقه پس از اتمام مهلت نقل و انتقالات اروپا 
به رئالی ها رسید و کهکشانی ها نتوانستند دخیا را جذب کنند. در مقابل، رئالی ها معتقدند که 
مدارک را "۲ دقیقه" پیش از اتمام وقت قانونی گرفته اند ولی فرصت کافی برای ارائه آن ها به 
فدراسیون فوتبال اسپانیا را نداشته اند و مجبور شده اند بخشی از کارها را پس از نیمه شب انجام 
دهند. پایان وقت قانونی نقل و انتقالات اروپا ساعت ۲4 سی و یکم آگوست بود. البته این مهلت 

در انگلیس امروز به پایان می رسد.
 بین ادعای رئالی ها و آنچه رسما اعلام شده 30 دقیقه فاصله وجود دارد. از "30 دقیقه" 
اروپایی ها تا "30 دقیقه" ایرانی  اما سال ها فاصله وجود دارد. سال ها طول می کشد که قانون در 

فوتبال ایران به طور کامل جا بیفتد و دقایق و لحظات ارزش قانونی خود را پیدا کند.
 خودرویی که قصد رسیدن به مقصدی را دارد ناگزیر است در پیچ و خم های جاده به قوانین 
احترام بگذارد وگرنه هرگز به مقصد نمی رسد یا دست کم سالم و کامل به هدف نمی رسد. چهار 
چرخ فوتبال ایران فعلا در جاده های روستایی طی مسیر می کند و چندان به تابلوهای قانون 
توجه ندارد. تا این گونه است، چرخ ماشین فوتبال فارسی رنگ آسفالت جاده های بین المللی را 

نخواهد دید و به هیچ مقصد جهانی مورد نظری دست نخواهد یافت.
 تا زمانی که خلأ "30 دقیقه ای" فوتبال ایران پر نشود، سرنوشت آن در راه ماندن و افسوس 
خوردن است. تا آن روز سرنشینان فوتبال ایرانی باید گذران خودروهای نونوار و با امکانات 
خارجی را ببینند که با رانندگان حرفه ای به سرعت از هم سبقت می گیرند و در افق نگاه مغموم 

و ناامید فوتبال دوستان ایرانی محو می شوند. 

تصمیم سازمان صدا و سیما برای عدم پخش زنده تمامی 
رقابت های کشتی گیران ایران در مسابقات جهانی آمریکا، با 
توجه به حساسیت بالای این رقابت ها اقدامی تعجب برانگیز 

است. 
 رقابت های جهانی ۲015 کشتی قرار است از تاریخ 16 تا ۲1 شهریور 
ماه در لاس وگاس آمریکا برگزار شود و تیم های ملی کشتی آزاد و 
فرنگی ایران نیز پس از تمرینات سخت و طاقت فرسای چند ماهه 
مانند همیشه امیدوارند تا بار دیگر در خاک آمریکا برای کشور عزیزمان 
افتخارآفرینی کنند و موجب شادی دل میلیون ها ایرانی در سراسر 

جهان شوند.
 اما در حالی که علاقه مندان به کشتی و بسیاری از مردم برای آغاز 
این رقابت ها و تماشای آن از گیرنده های تلویزیونی لحظه شماری 
می کنند، صدا و سیما در اقدامی قابل تامل اعلام کرده است که به 
دلیل مشکلات مالی نمی تواند تمامی رقابت های کشتی گیران ایران 
را در این آوردگاه بسیار مهم به صورت زنده پخش کند و تنها قادر 
است دیدارهای رده بندی و فینال کشتی گیران ایرانی را مستقیم به 

روی آنتن ببرد.
 برای بسیاری از علاقمندان به کشتی جای سوال است که چرا صدا 
و سیما بیشتر مسابقات فوتبال آن هم در جای جای جهان و حتی با 
کمترین حساسیت که هیچ ارتباطی هم با ورزش ایران و افزایش غرور 
و وفاق ملی ندارند را با پرداخت هزینه های گزاف به صورت زنده به 
روی آنتن می برد اما در قبال پخش زنده مسابقات جهانی کشتی آن 
هم در خاک آمریکا تا این حد بی تفاوت است و نداشتن پول را دلیل 

این کار خود اعلام می کند!
 مسئولان صدا و سیما طبق صحبتی که با مسئولان فدراسیون کشتی 
داشته اند هزینه پخش زنده تمامی رقابت های کشتی گیران ایران در 

این مسابقات را مبلغی در حدود 300 میلیون تومان برآورد کرده اند و 
اعلام کرده اند که از تامین آن ناتوانند. رسانه ملی تنها راه برای پخش 
زنده رقابت های کشتی گیران ایران از مقدماتی تا فینال را موافقت دکتر 

سرافراز رییس سازمان صدا و سیما اعلام کرده  است. 
این شب ها چند مجموعه  تلویزیونی مانند »تنهایی لیلا« هر شب از 
تلویزیون پخش می شود که البته میزان استقبال از این مجموعه ها 
دارای فراز و فرود است. به طور میانگین، هر کدام از این سریال ها 
حدود 40 دقیقه از آنتن رسانه ملی را در ساعات پربیننده به خود 
اختصاص می دهند. بی تردید مسئولان رسانه ملی نیز به این امر واقفند 
که برگزاری یک رویداد بزرگ بین المللی که نمایندگان ایران در آن 
حضور دارند و نتایج آن ، با احساسات میلیون ها ایرانی علاقه مند در 
ارتباط نزدیک است و بر این مبنا عدم پخش تمامی مسابقات آن 
هم فقط به خاطر مبلغ بسیار اندک در برابر مبالغی که در جاهای 
دیگر هزینه می شود و کم هم نیست می تواند باعث وارد آمدن خدشه 
به احساسات پاک مردم ورزش دوست ایران شود که دست به دعا 
برداشته اند تا بار دیگر شاهد افتخارآفرینی فرزندان خود، آن هم در 

خاک آمریکا باشند.
 از آنجا که رییس جدید سازمان صدا و سیما علاقه زیاد خود به ورزش 
را با گرفتن پخش زنده رقابت های مختلف ورزشی ولو با پرداخت 
هزینه هایی بسیار بیشتر از 300 میلیون تومان نشان داده و توانسته 
رضایت مردم ورزش دوست را جلب کند، این بار نیز مردم از او انتظار 
دارند پا پیش گذاشته و با توجه به اهمیت و حساسیت بسیار بالای 
برگزاری مسابقات جهانی کشتی در خاک آمریکا این مبلغ را که ارزش 
چندانی در قبال افتخارآفرینی های ورزش اول ایران و علاقه مندی 
ورزش دوستان ندارد، تامین کند. در غیر این صورت باید گفت که این 

روزها ورزش اول ایران، تنهاتر از لیلاست! 

 گلایه سرمربی از بازیکنان ایران؛

کواچ:بازیکنان به حرفم گوش نمی دهند

"30 دقیقه"، تفاوت فوتبال ایران و اروپا

کشتی، تنهاتر از »لیلا«!



علمی و سلامت

رفع لک های پوستی 
با استفاده از گیاهان دارویی 

رعایت نکردن اعتدال در خوردن موجب آسیب  به کبد و بروز بیماریهای 
پوستی می گردد.

دکتر درخشانی متخصص طب سنتی درباره علت بروز لکه های صورت اظهار کرد: 
لکه های صورت بیشتر به تغذیه انسان مربوط می شود لذا تغذیه ناسالم به کبد آسیب 
می زند. کبد ۲500 آنزیم در بدن ترشح می کند که اگر تغذیه ناسالم باشد، آنزیم های مورد 

نیاز بدن ترشح نمی شود و تعادل بدن به هم می خورد.
 وی افزود: در نتیجه آسیب کبد، نشانه ها و مشکلاتی مثل جوش و لک روی پوست ظاهر 
می شود. کبد طبیعت گرمی دارد که نسبت به مصرف بعضی از غذاها حساسیت نشان 
می دهد لذا این حساسیت کبد باعث بروز مشکلات پوستی می شود.  این متخصص طب 
سنتی در خصوص منشاء آسیب های پوستی عنوان کرد: آسیب های پوستی دو نوع هستند. 
آسیب های بیرونی پوست که در اثر عوامل بیرونی مثل آفتاب شدید، تماس پوست با مواد 
شیمیایی و حساسیت زا و ... ایجاد می شود و آسیب های درونی پوست که به صورت لکه ها 

و جوش، اگزما بر روی پوست ظاهر می شود که منشاء آن کارکرد نادرست کبد است.
 وی ادامه داد: نباید عاشق یک نوع غذا شویم زیرا در این صورت در خوردن آن اعتدال 
را رعایت نمی کنیم که باعث آسیب به کبد و بروز بیماری های دیگر در بدن می گردد. 
بنابراین در طب سنتی غذاهایی را توصیه می کنیم تا کبد به حالت تعادل برگردد و لک ها 

از بین برود و پوست لطیف و شفاف شود. 
درخشانی در ادامه گفت: لک و پیس در اثر از بین رفتن سلول های رنگدانه ی پوست 
بصورت لک های سفید بر روی سطح پوست در تمام قسمت های بدن ظاهر می شود که 

علت آن متعادل نبودن کبد و تغذیه ی نامناسب فرد است. 
دکتر درخشانی متخصص طب سنتی در مورد راه های درمان لک های پوستی گفت: کبد 
مرکز غم است و زود آسیب می بیند پس باید به سلامت آن اهمیت دهیم. معمولا برای 
بیمارانی که مشکل حاد پوستی داشته باشند، مصرف لبنیات را که باعث خستگی کبد می 
شود، متوقف می کنیم و برای جبران کلسیم مورد نیاز فرد 4 مغز که شامل فندق، بادام، 
پسته و گردو است را جایگزین لبنیات می کنیم.  وی در ادامه درباه مصرف گوشت برای 
بیماران مبتلا به بیماریهای پوستی تاکید کرد: مصرف زیاد گوشت نیز مانند لبنیات موجب 
آسیب به کبد می گردد بنابراین مصرف بیش از 3 مرتبه در هفته گوشت قرمز را توصیه 
نمی کنیم لذا می توان کمبود پروتئین را با استفاده بیشتر میوه و سبزی جبران نمود.  این 
متخصص طب سنتی در خصوص پرهیزهای غذایی در دوره های درمان لک های پوستی 
می گوید: بسته به نوع و شدت آسیب پوستی افراد، در درجه ی اول حذف لبنیات و گوشت 
قرمز را توصیه می کنیم و در مرحله بعد پرهیز از خوردن غذاهای آماده، فست فود و 
تنقلات مثل چیپس و پفک و ... به بیمار توصیه می کنیم.  وی در مورد تاثیر استفاده از ضد 
آفتاب برای پیشگیری از بروز لک در صورت اذعان داشت: بهتر است افراد زمان را به گونه ای 

انتخاب کنند تا کمتر در معرض تابش شدید نور خورشید قرار بگیرند.  
درخشانی در پایان درباره دوره ی درمان لک های پوستی گفت: اگر بیماری از نوع خفیف 
باشد، دوره ی درمان آن 3 هفته تا یک ماه زمان می برد و اگر بیماری حاد باشد، درمان آن 

4 تا 6 ماه به طول می انجامد.

در این فصل از سال مراقب سندروم مرگ 
ناگهانی نوزاد باشید 

یکی از فصول سال به دلیل شرایط آب و هوا می تواند یک عامل خطرزا برای 
بروز پدیده مرگبار سندروم مرگ ناگهانی در نوزادان تازه به دنیا آمده باشد.

کارشناسان حوزه بهداشت و درمان از رشد بی سابقه مرگ و میر در نوزادان به خاطر 
سندروم مرگ ناگهانی نوزاد در این کشور خبر داده اند.

 گفتنی است، کشور انگلستان به دلیلی ناشناخته بالاترین نرخ مرگ و میر به خاطر 
سندروم مرگ ناگهانی نوزاد را در قاره اروپا در اختیار دارد. 

بررسی ها نشان می دهند، تنها در سال گذشته میلادی ۲4۹ مورد مرگ به این دلیل در 
انگلستان و ولز به ثبت رسیده است. 

اغلب مرگ و میر نوزادان در ماه های سرد سال رخ می دهد، سرمای هوا و پوشاندن لباس 
فراوان بر تن نوزاد و اضافه کردن لحاف، پتو و یا افزایش دمای اتاق خواب نوزاد می تواند 

منجر به مرگ نوزاد شود. 
علاوه بر موارد فوق، سهل انگاری مادران در قرار دادن نوزاد در تخت خود پس از شیردهی 
شبانه و خواباندن نوزاد در تخت والدین نیز از دیگر علل شایع بروز سندروم مرگ ناگهانی 

نوزاد است. 
سایر موارد بروز این رخداد به دلیل قرار گرفتن سر نوزاد در یک وضعیت نامناسب، بسته 
شدن راه تنفسی، خفگی به هنگام شیر خوردن، استعمال سیگار توسط والدین و نیز برخی 

بیماری ها و شرایط  ژنتیکی بروز می کند.
 کارشناسان توصیه اکید می کنند دمای اتاق نوزادان هنگام شب بین 16 الی ۲0 درجه 

سانتیگرد تنظیم شود. 
کارشناسان به ویژه مرگ و میر نوزادان را در والدین جوان بیشتر از والدین با سن بالای 

۲0 سال شناسایی کرده اند.  
کارشناسان امیدوار هستند در آینده با پیشرفت های فناوری و تجهیزات پزشکی مدرن از 

این حادثه بسیار تلخ و ویرانگر جلوگیری کنند.

عفونت گوش کودکان شهری بیشتر از 
کودکان روستایی 

در شهرها به علت آلودگی موجود در محیط و هوا کودکان بیشتر به عفونت 
گوش مبتلا می شوند.

دکتر عباس مومن زاده، استاد دانشگاه شهید بهشتی، فوق تخصص عفونی اطفال افزود: 
بر طبق آمار، کودکان زیر پنج سال در شهرها پنج الی هشت بار و در روستاها سه الی پنج 
بار به عفونت های تنفسی مبتلا می شوند. علت بیشتر بودن این بیماری در شهرها، مربوط 

به آلودگی هوای شهر است. 
متخصص اطفال گفت: گوش درد علل متعددی دارد از هر گوش یک لوله به حلق متصل 
می شود که به آن لوله ی استاش می گویند. لوله استاش ارتباطی بین هوای گلو و گوش 
میانی برقرار می کند. وقتی کودک سرما می خورد این لوله بسته می شود و هوا دیگر جابه جا 
نمی شود مانند مواقعی که در هواپیما هستیم و گوش می گیرد. وقتی راه جریان هوا بسته 
شود هوا آن جا متراکم می شود و کودک دچار گوش درد می شود. اگر این حالت ادامه پیدا 
کند گوش میانی بیش از حد مخاط ترشح می کند و این ترشحات آبکی با گذر زمان چرکی 

خواهد شد و کودک دچار عفونت چرکی گوش می شود.  
وی در ادامه افزود: دومین مورد گوش درد، عفونت گوش خارجی هست. گوش خارجی 
با پرده تمپان از گوش میانی جدا می شود. در اثر تروماتیسم، دست در گوش کردن و ... 

گوش خارجی زخم می شود. 
زخم گوش خارجی در ابتدا مشکلی به همراه ندارد اما اگر مدت زمان آن زیاد شود 
مشکلات عدیده ای پیدا می شود. استخوان های انتقال دهنده صدا سفت می شوند و فرد 

دچار گوش درد می شود که درمان طاقت فرسا و خاص خود را دارد.
 دکتر مومن زاده در ادامه افزود: بر خلاف تصورات عموم در فصل تابستان عفونت های 
گوش و سرماخوردگی زیاد است. شهرهایی که نزدیک کویر هستند مانند: قم، اصفهان، 
مشهد، نایین، کاشان و ... در نزدیکی صبح هوا سرد می شود و معمولاً در تابستان وسایل 
برودتی روشن است و یا پنجره باز می باشد همین امر باعث سرماخوردگی کودکان می شود. 
بزرگسالان به هنگام سرد شدن هوا به صورت ناخودآگاه روی خود را می پوشانند اما 
کودکان قادر به انجام این کار نیستند. به طبع بدن سرد می شود. یکی از شایع ترین علت 

سرماخوردگی سرد شدن ناگهانی بدن است.

رئیس اداره سلامت و تندرسیتی ادراه کل آموزش و پرورش استان قم:

طرح وارنیش فلوراید در قم اجرا می شود
رئیس اداره سلامت و تندرسیتی ادراه کل آموزش و پروش استان قم از اجرای 

طرح وارنیش فلوراید در مدارس قم خبر داد.
هادی هدایتی پور با اشاره به اجرای طرح وارنیش فلوراید اظهار کرد: این طرح براساس 

توافق بین دو وزارت آموزش و پرروش و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اجرا می شود.
وی خاطرنشان کرد: کارشناسان پس از تحقیقات در زمینه دندان های دانش آموزان به این 
نتیجه رسیدند که با توجه به اینکه 70 درصد دانش آموزان دچار پوسیدگی دندان هستند، 

اجرای طرحی برای جلوگیری از پوسیدگی دندان آنها ضروری است.
اینکه  بیان  با  قم  استان  پروش  و  آموزش  اداره کل  تندرستی  و  اداره سلامت  رئیس 
دانش آموزان بدو ورود که وارد مدرسه می شود، به طور معمول سه تا چهار دندان شیری 
آنها پوسیده است، گفت: بر همین اساس برنامه ریزی صورت گرفت تا از پوسیدگی دندان ها 

جلوگیری شود بنابراین اجرای طرح وارنیش فلوراید در دستور کار قرار گرفت.
وی عنوان کرد: دانش آموزان مقطع ابتدایی در اجرای طرح وارنیش فلوراید در اولویت قرار 

دارند و تیم درنظر گرفته شده ابتدا آموزش های لازم را از مرکز بهداشت دریافت می کنند.
هدایتی پور ادامه داد: این تیم پس از دریافت آموزش های لازم، با شروع سال تحصیلی 
فعالیت خود را آغاز می کنند و با اجرای این طرح دانش آموزان دارای پرونده بهداشتی 

دندانپزشکی می شوند و پرونده الکترونیکی دهان و دندان آنها تکمیل خواهد شد.
وی یادآور شد: وارنیش فلوراید به عنوان روشی برای کنترل پوسیدگی دندان استفاده 
می  شود که کودکان مستعد پوسیدگی زیر پوشش این طرح هستند و با این روش میزان 

خرابی و پوسیدگی دندان های آنها به حداقل می رسد.
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دانشمندان دانشگاه استنفورد به دنبال ارائه دوربین های ویژه  پهپاد با الهام از 
گردن قو هستند.

پرندگان موردمطالعه در این تحقیق »قوهای فریادکش« نام داشتند و در طول پرواز، 
سرشان را ثابت نگه می دارند اما با داشتن طول بال ۲.438 متر این عمل ساده نیست.

در قسمت زیرین بدن این حیوانات ۲00 عضله و ۲0 مهره وجود دارد و زمانی که قو پرواز 
می کند، بدنش به همراه حرکت بال ها به پایین و بالا حرکت می کند.

در این جا ساختار اسکلتی عضله ای گردن حیوان به طور خودکار با این عمل سازگار می شود 
و سر پرنده را کاملا ثابت نگه می دارد. نتیجه این امر سیستم تعلیقی است که پرواز پرنده را 

ثبات می بخشد.
این کشف دارای مضامینی برای ساخت پهپادهاست و محققان کار بر روی تولید نسخه 
رباتیکی از گردن قو را شروع کرده اند؛ این پروژه به پهپادهای آینده این امکان را می دهد که 
فیلم ثابتی از دوربین شان در اختیار داشته باشند به طوری که دوربین در انتهای پهپاد و درست 

مانند سر قو معلق باشد. 

ژن درمانی سلول های سرطانی با نانو حامل گرافن

کشف کارایی اسکنرها در مبارزه با تومورهای سرطانی

دستیابی محققان ایرانی به فناوری انتقال ژن با ویروس های نوترکیب
پس از سال ها تلاش در حوزه تحقیقات چشم، محققان پژوهشگاه ملی 
مهندسی ژنتیک و زیست فناوری توانستند برای اولین بار در ایران تمام روش 
های لازم در زمینه ساخت وکتورهای ویروسی AAV، تغلیظ و تخلیص این 
بافت  و مطالعات  انجام تحقیقات in vivo کسب کرده  را جهت  ویروس ها 

شناسی آن را در پژوهشگاه ژنتیک راه اندازی کنند.
 این گروه از محققان موفق شدند بیان ژن فلورسانس را در چشم موش های مورد 
مطالعه در استانداردهای مناسب به اثبات برسانند. به طور حتم، دستیابی به این تکنیک ها 
می تواند نقش موثری در ارتقای سطح تحقیقات در حوزه های مرتبط داشته و ورود به 
تحقیقات ژن درمانی را میسر کند. نتایج حاصل از این تحقیقات در پنجمین همایش 
سالیانه تحقیقات چشم پزشکی و علوم بینایی در ایران ارائه شده و جایزه نخست را 

دریافت کرد. 
دکتر زهرا سهیلا سهیلی، عضو هیات علمی پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست 
فناوری و مدیرگروه تحقیقاتی ساخت وکتورهای ویروسی AAV گفت: ویروس های 
نوترکیب آدنو ویروس )recombinant Adeno-Associated Virus( به عنوان 
یکی از پرکاربردترین وکتورها برای انتقال ژن در ژن درمانی مطرح شده است. کارایی 
درمانی این ناقل ها در دامنه وسیعی از مدل های حیوانی به اثبات رسیده و هم اکنون 
استفاده از آن ها در بسیاری از بیماری های تک ژنی، فازهای بالینی خود را پشت سر 
می گذارد. عدم بیماری زا بودن این ویروس و ایمنوژنیسیته پایین آن در کنار کارایی و 
وجود سروتیپ های متعدد، این ناقل ها را به عنوان بهترین وسیله در این حوزه معرفی 

کرده است.
 وی افزود: علاوه بر استفاده از ناقل های ژنی AAV در مطالعات کلینیکی بیماری هایی 
نظیر سیستیک فیبروزیز، دیستروفی عضلانی، پارکینسون، هموفیلی A و البته در بیماری 
های چشمی متعددی نظیر LCA، داروهایی نظیر Glybera که بر پایه این ویروس ها 
تولید شده اند تاییدیه های درمانی ایالات متحده و اروپا را کسب کرده اند. اهمیت ورود 
به تحقیقات از فاز آزمایشگاهی به فاز آزمون بر روی موجودات زنده در مطالعات مربوط به 

بیان ژن ها در سطوح تحقیق و درمان بر کسی پوشیده نیست،

 گفتنی است، ویروس  Adeno-Associated Virus (  AAV (  یک ویروس خیلی 
ساده از شاخه های خانواده  parvoviridae  و جزو ویروسهای بدون پوشش و کوچک 
است.  وکتورهای  AAV  مشتق از ویروسِ  AAV  از عملکرد طبیعی خودشان استفاده 
  AAV  ویروس ،  AAV  کرده و ژنها را به سلول تحویل می دهد. جهت تولید یک وکتور
را با خارج کردن ژن ویروسی و جایگزین کردن آن با ژن درمان کننده )برای تولید پروتئین 

مربوط( تغییر می دهند. 
با استفاده از این روش در حالی که هیچ     کدام از ژنهای ویروسی وجود ندارد اتصال 
سلولی کارا و ساز و کار ورود ژن بوسیله پروتئین پوششی " AAV  ویروس" مهیا می شود. 
فقط قسمتی کوچکی از  DNA  متعلق به  AAV  در طرفین این قطعه ژنی درمان کننده 
در وکتور باقی می ماند که حاوی قطعات خودکامل شونده  DNA  است و این ژنها برای 
تامین سطح بالایی از بیانِ ژنِ درمان کننده ای که وکتور آن را حمل می کند، لازم است. 

سادگی این سیستم باعث می شود که گیرندگان وکتورهای  AAV  در معرض حداقل 
مقدار مواد خارجی )بیگانه( قرار گیرند. 

شناسایی قدیمی ترین نارسایی قلبی در 
انسان های اولیه

محققان قدیمی ترین نارسایی قلبی جبران نشده حاد را در انسان های دوران 
باستان شناسایی کردند.

تیم تحقیقاتی کنگره بین المللی مصرشناسی در فلورانس اعلام کرد: قدیمی ترین مورد 
نارسایی قلبی حاد را در بقایای مومیایی 3500 ساله کشف کرده اند.

 سر و ارگان های داخلی بدن این مومیایی در کوزه های مخصوص نگهداری می شود. این 
مومیایی را ارنستو شیاپارلی، مصرشناس ایتالیایی در سال 1۹04 در دره کوئینز پیدا کرد و 

هم اکنون در موزه تورین قرار دارد.
 محققان دریافتند این مومیایی متعلق به یک مقام مصری به نام Nebiri که در دوره 

سلطنت فرعون توتمس سوم مدیر اسطبل بوده  است.
 رافائلا بینوکی استاد دانشگاه تورین ایتالیا در این بررسی اظهار کرد: سر مومیایی تقریبا 
بدون پوشش بوده و در حالت خوبی حفظ شده است و از آنجا که کوزه نگهداری ریه ها 

شکسته بود، نمونه برداری از آن به راحتی انجام شد . 
نتایج بررسی این مومیایی و تصویربرداری سه بعدی از جمجمه آن نشان داد، این فرد 
میانسال و بین 45 تا 60 ساله بوده و در زمان مرگ از بیماری شدید لثه، آبسه و بیماری 

تصلب شریان رنج برده است. 
یافته های محققان دانشگاه تورین، مونیخ و نیویورک در این بررسی حاکی از قدیمی ترین 

شواهد نارسایی قلبی مزمن در بقایای مومیایی است.

کشف ذخائر طلا و نقره 
در دل آتشفشانی در نیوزلند

زمین شناسان آمریکایی و نیوزلندی موفق به کشف ذخائر طلا و نقره در منطقه 
آتشفشانی "تاپو" در نیوزیلند شدند.

 زمین شناسان می گویند این معدن حاوی میلیاردها دلار طلا و نقره است.
 به گفته آنان، دست کم شش مخزن طلا و نقره در این آتشفشان کشف شده است.

 به نوشته کوییز، گروه محققان میزان طلای موجود در آتشفشان "تاپو" معادل ۲0 میلیارد 
دلار و مقدار نقره موجود برابر با ۲000 میلیارد دلار است.

 استوارت سایمونز، سرپرست گروه زمین شناسان، می گوید: فناوری جدید برای کشف 
منابع موجود در زمین باید روزآمد شود.

ساخت دوربین پهپاد با الهام از گردن قو

`دانشمندان دانشگاه شفیلد در کشفی غیرمنتظره دریافتند که اسکنر آم آرآی همچنین می تواند ویروس های 
متلاشی کننده تومور را به مناطق هدف خاص در بدن هدایت کند.

محققان دریافتند که اسکنرهای ام آرآی می توانند به شکل غیرتهاجمی، سلول هایی را که به همراه نانوذرات فوق پارامغناطیسی 
اکسید آهن )SPIOs( به بدن تزریق شده اند، به هر دو سایت اولیه و ثانویه تومور در بدن هدایت کنند.

 تحقیقات جدید نشان می دهد که اسکنرهای ام آرآی در اعمال مستقیم درمان به هر دو تومور اولیه و ثانویه در هر نقطه از بدن، 
نقشی حیاتی دارند.

 در این بررسی، سلول های ایمنی حامل SPIOs را که به ویروس سرطان کش oncolytic مجهز بودند، به مدل های موش 
سرطانی تزریق کردند که سلول های سرطانی را آلوده کرده و از بین می برند. این روش، 800 درصد افزایش را در تاثیرگذاری درمان 

نشان داد.
 به گفته محققان، نتایج آن ها نشان می دهد که می توان از یک اسکنر استاندارد ام آرآی برای انتقال طبیعی درمان های مبتنی بر 
سلول به هر دو تومور اولیه و ثانویه استفاده کرد که معمولا از طریق تزریق قابل دستیابی نیستند. این امر نه تنها به افزایش کارایی 

درمان کمک کرده، بلکه همچنین خطر عوارض جانبی ناخواسته را نیز کاهش می دهد.

گرفتگی صدا؛ از نشانه های تومورهای حنجره 
یک متخصص گوش،حلق و بینی با بیان اینکه افراد با سابقه پولیپ بینی، 
سینوزیت و عفونت مزمن حلق و گلو بیشتر در معرض گرفتگی صدا هستند، 

گفت: مصرف سیگار از عوامل پرخطر گرفتگی صدا است. 
دکتر حسین امینی گفت: به غیر از تغییر صدای طبیعی که با بلوغ کودک و همزمان 
با فعال شدن هورمون ها و رشد حنجره اتفاق می افتد، گاهی در سنین بالاتر و به دلایل 
متفاوتی گرفتگی و تغییر صدا ایجاد می شود.  وی با اشاره به برخی از عوامل زودگذر 
گرفتگی صدا مانند آلودگی هوا و سخنرانی برای ساعات طولانی گفت: در این موارد تنها 
به دلیل خستگی صوتی و فشاری که بر حنجره وارد می شود، تغییر و گرفتگی صدا ایجاد 

شده و با استراحت صوتی خود به خود برطرف می شود. 
این متخصص گوش و حلق و بینی افزود: خوانندگان تازه  کار باید بدانند از ظرفیت 
صوتی خود به چه شکل استفاده کنند و جهت هنرنمایی، فشار بیش از حد به حنجره 

خود وارد نکنند. 
وی همچنین به علل موضعی گرفتگی صدا اشاره کرد و گفت: با ایجاد پولیپ روی 
طناب صوتی حنجره، هنگام صحبت کردن بین این طناب ها فاصله می افتد و صدا دورگه 
می شود و با بزرگ شدن پولیپ، به دلیل تنگی حنجره ممکن است بیمار دچار تنگی نفس 
شود.  امینی با بیان اینکه در مواردی تومورهای بدخیم حنجره نیز منجر به گرفتگی صدا 
می شود، افزود: در این بیماران با مصرف طولانی  مدت دخانیات و رشد تومور، در صورت 
عدم پیگیری به موقع، احتمال تنگی  نفس نیز وجود دارد و در این حالت، نتیجه درمان 
ضعیف خواهد بود و بیمار زمان زیادی برای ادامه زندگی نخواهد داشت.  این متخصص 
گوش، حلق و بینی تصریح کرد: در مواردی فلج  حنجره )به دلیل خونریزی در مراکز 
مغزی محل هسته های عصب حنجره( باعث فلج شدن این عضو می شود و اختلال صدا را 
بوجود می آورد.  وی به دیگر دلایل ایجاد گرفتگی صدا اشاره کرد و گفت: گاهی تومور لوله 
مری با تاثیری که روی طناب صوتی حنجره می گذارد، باعث دورگه شدن صدا می شود. 
امینی با بیان اینکه درمان گرفتگی صدا در مرحله اول به شناسایی علت و مدت بیماری 
و همچنین به عوارض داخلی بستگی دارد، گفت: گرفتگی صدا در افرادی که به عوامل 

ثانوی مانند دیابت، فشارخون و چربی دچار هستند، شدت بیشتری دارد. 
وی افزود: در مواردی که علل جزئی مانند آلودگی هوا یا عفونت حلق باعث گرفتگی صدا 
شود، عوارض با دوری از دود، خوردن مایعات و استراحت صوتی برطرف می شود و اگر 
تغییر صدا ناشی از مشکل عفونی باشد، درمان با آنتی بیوتیک تحت نظر پزشک متخصص 
انجام می شود.  امینی گفت: تومورهای تیروئید نیز می توانند باعث فلج عصب حنجره و 
گرفتگی صدا شوند و گاهی بعد از عمل جراحی ممکن است در اثر قطع عصب یا فشار 
روی آن، صدا تغییر کند.  وی در پایان تاکید کرد: در صورتی که فشار روی عصب حنجره 

خیلی زیاد نباشد، گرفتگی صدای ایجاد شده به تدریج برطرف می شود. 

کودکان هم آب مروارید می گیرند! 
یک فوق تخصص چشم اطفال و استرابیسم گفت: فرار مکرر نوزاد از مواجهه 

با نور از علایم اولیه وجود کاتاراکت اطفال است. 
دکتر رضا اسدی با اشاره به اینکه تشخیص و مدیریت درمان کاتاراکت اطفال با وجود 
مبناهای تشخیصی و درمان همیشه بحث برانگیز است، گفت: آب مروارید اطفال اغلب 
با مشکل آمبلیوپی و اختلال دید واحد دو چشمی مواجه است و جراحی نابجا می تواند 
سبب اختلالات بینایی طولانی مدت شود.  وی اضافه کرد: استرابیسم یا انحراف چشم 
یکی دیگر از بیماری های شایع مادرزادی در اطفال است که تا دو ماهگی طبیعی است 
اما اگر بعد از این سن برطرف نشود، باید کودک تحت معاینه و درمان قرار گیرد.  این 
فوق تخصص چشم اطفال و استرابیسم تصریح کرد: آب مروارید مادرزادی، آب سیاه 
مادرزادی و تولد زودهنگام جنین از علل شایع نابینایی در نوزادان است که می توان با انجام 

بررسی های به موقع، از نابینایی های ناشی از این بیماری ها جلوگیری کرد. 
اسدی با بیان اینکه بهترین جراح های چشم نیز به دلیل عدم اشراف به اندازه گیری دید 
اطفال برای تشخیص و درمان با مشکل مواجه هستند، خاطر نشان کرد: فرار مکرر نوزاد 
از مواجهه با نور، پنهان کردن صورت در تاریکی و ریزش اشک از علایم ظاهری وجود 
بیماری آب مروارید و آب سیاه مادرزادی در نوزادان است. همچنین با مشاهده وجود لک 

سفید در فضای مردمک نوزاد باید تحت معاینه توسط چشم پزشک قرار گیرد. 
وی در پایان یادآور شد: وجود انحراف چشم در والدین یا بستگان نزدیک، حاملگی یا 
زایمان خطرناک، ابتلا به زردی و تشنج های عصبی پس از تولد از علل زمینه ساز ابتلا به 
انحراف چشم و ایجاد اختلال در بینایی است و در صورتی که قبل از دو ماهگی تشخیص 

داده شود، درمان موفقیت آمیزی را به دنبال دارد. 
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  ریفلاکس معده یک مشکل آزاردهنده است که حدود 20 درصد جمعیت 
جهان را درگیر کرده است. مهم ترین مشکل و علامت ریفلاکس معده، احساس 

درد در قفسه ی سینه است.
 ریفلاکس معده از بالا آمدن اسید معده به سمت مری بروز می کند. اسید معده نیز 
مخاط مری را ساییده و باعث آسیب و سوزش می شود. توجه داشته باشید که برخی مواد 
غذایی باعث بروز و تشدید این مشکل می شود. در این مطلب به این مواد غذایی اشاره 

می کنیم. لطفا با ما باشید.
ریفلاکس معده

سبک زندگی و دقیق تر این که تغذیه یکی از عوامل مهم در بروز و همچنین تسکین 
علائم ریفلاکس معده است. کاهش وزن، ترک سیگار و خوابیدن در وضعیتی که سر کمی 
بالاتر قرار بگیرد می تواند برای کاهش علائم این مشکل موثر باشد. توجه داشته باشید که 

نوع ماده ی غذایی و همچنین میزان آن باعث تشدید سوزش معده می شود. 
اگر شما از مشکل ریفلاکس اسید معده رنج می برید باید سعی کنید که وعده های 
کم حجمی داشته باشد.  بهتر است به جای 3 وعده ی غذایی، 4 تا 6 وعده ی کم حجم 
میل کنید. توجه داشته باشید که پر کردن زیاد معده می تواند باعث نفوذ اسید بیشتر به 
مری شود. بهتر است یک دفترچه ی کوچک تهیه کرده و مواد غذایی مصرفی خود و آن 
چه که باعث تشدید مشکل می شود را یادداشت کنید. البته نیازی نیست که مواد غذایی 
مشکل ساز را به طور کامل از برنامه ی غذایی تان حذف کنید. اما باید بدانید که رعایت 
حد اعتدال در مصرف این مواد غذایی برای بهبود وضعیت تان کمک زیادی می کند. در 
ادامه ی مطلب مواد غذایی مشکل ساز را عنوان می کنیم. اگر شما نیز با مصرف هر کدام از 
این مواد غذایی دچار علائم ریفلاکس معده می شوید بهتر است در مصرف آن ها احتیاط 

بیشتری داشته باشید.
 مواد غذایی سرخ کردنی

مواد غذایی چرب برای افرادی که دچار ریفلاکس اسید معده هستند مشکل ساز 
می شود. درست است که مواد غذایی سرخ کردنی ترد و خوشمزه هستند و البته طرفداران 
زیادی دارند اما باید بدانید که این مواد غذایی باعث بروز و تشدید بازگشت اسید از معده 
به مری می شوند. مواد غذایی سرخ کردنی سرشار از چربی هستند که مدت زمان زیادی 
در معده می مانند و هضم شدنشان طول می کشد. به این ترتیب نیز فشار زیادی به معده 
و مری وارد می شود. این مسئله نیز خطر بروز ریفلاکس معده را افزایش می دهد. توصیه 
می کنیم به جای سرخ کردن مواد غذایی از روش های دیگری مانند کباب یا گریل کردن 
استفاده کنید. در این صورت میزان کالری و چربی مواد غذایی کمتر شده و مشکل 

ریفلاکس معده نیز کاهش پیدا می کند.
مواد غذایی تند و پرادویه

سوزش معده با مصرف مواد غذایی تند تشدید می شود. اکثر مردم بعد از خوردن غذاهای 
تند و پرادویه از سوزش معده شکایت می کنند در حالیکه برخی دیگر می گویند غذاهای 

تند برای تسکین سوزش معده ی مزمن کمک کننده است. 
توجه داشته باشید که مواد غذایی و غذاهای تند میزان اسید معده را بیشتر می کند و 
به این ترتیب نیز علائم ریفلاکس معده بروز کرده و بیشتر می شود. اگر متوجه شده اید 
که غذاهای تند سوزش معده تان را بیشتر می کند حتما مصرف آن ها را کاهش داده و از 

خوردن غذاهای تند و در عین حال داغ بپرهیزید.
 گوجه فرنگی

مصرف گوجه فرنگی تازه یا کنسروی، می تواند عاملی برای سوزش معده شود.  با وجود 
اینکه گوجه فرنگی یک ماده ی غذایی مفید و سالم است اما در عین حال حاوی اسیدهایی 
است که می تواند باعث تحریک معده شود و به این ترتیب در حین هضم غذا ریفلاکس 
معده ایجاد کند. اگر از این مشکل رنج می برید لازم است که مصرف گوجه فرنگی را 
کاهش دهید. سس خوشمزه ی گوجه فرنگی و کلا محصولات غذایی حاوی آن باعث 

تشدید مشکل خواهد شد.
پرتقال

آب پرتقال خوشمزه ی صبحانه امکان دارد در ادامه ی روز برایتان دردسر ساز شود و 
سوزش معده ایجاد کند. پرتقال نیز مانند مرکبات دیگر حاوی میزان زیادی اسید است که 
باعث افزایش ریفلاکس اسید معده می شود. می توانید به جای پرتقال از میوه های آلکانی 
مانند توت ها، سیب، گلابی و موز استفاده کنید. اگر نمی توانید از مصرف پرتقال یا آب 
پرتقال چشم پوشی کنید بهتر است آن ها را صبح خیلی زود مصرف کنید. این کار باعث 
می شود که سوزش معده ی کمتری ایجاد شود. بهتر است بدانید که دراز کشیدن و چرت 

بعد از ظهر بعد از مصرف پرتقال باعث تشدید مشکل خواهد شد.  
نعنا

نعنا و محصولاتش مانند چایی نعنا و آبنبات های نعنایی شهرت زیادی در تسکین معده 

درد دارد اما این گیاه می تواند باعث تشدید سوزش معده شود. خاصیت بی حس کنندگی 
نعنا می تواند باعث شل شدن اسفنکتر مری شود و به این ترتیب اسید از معده به سمت 

مری نفوذ کند. 
اگر شما به دنبال گیاهی برای تسکین سوزش معده تان هستید به جای نعنا از زنجبیل 
استفاده کنید. اگر از ریفلاکس معده رنج می برید و دچار حالت تهوع می شوید باید بدانید 
زنجبیل برای رفع حالت تهوع بسیار مناسب است. قبل از خواب حتما چای زنجبیل میل 

کنید تا در طول شب دچار ریفلاکس معده نشوید.
 گوشت گاو

به نظر می رسد که گوشت قرمز ربطی به سوزش معده نداشته باشد. متاسفانه گوشت گاو 
معمولا حاوی میزان زیادی چربی است که می تواند باعث ریفلاکس اسید معده شود. فیله 
ی گوساله و استیک های مورد علاقه تان بیشترین میزان چربی را دارد. توصیه می کنیم 

که تا حدامکان از بخش های کم چرب گوشت استفاده کنید.  
الکل

است.  معده  ریفلاکس  مشکل  ی  کننده  تحریک  عنصر  یک  قطع  طور  به  الکل 
نوشیدنی های الکلی باعث شل شدن اسفنکتر مری شده و باعث می شود که اسید به 
راحتی بالا بیاید. این نوشیدنی ها آسیب های جدی به بدن می زند. متاسفانه الکل علاوه 
بر تشدید مسئله ی ریفلاکس معده، خطر ابتلا به سرطان زبان و حنجره را نیز افزایش 

می دهد.
قهوه

اگر عادت دارید که تمام روز را قهوه بنوشید باید بدانید که این نوشیدنی باعث سوزش 
معده می شود. می پرسید چرا؟ به خاطر اینکه قهوه سرشار از اسیدی است که می تواند 
باعث تشدید ریفلاکس معده شود. تمام نوشیدنی های حاوی کافئین نیز می توانند باعث 
بروز ریفلاکس و سوزش معده شوند. به خاطر اینکه این ماده باعث شل شدن اسفنکتر 

مری و بالا آمدن اسید معده و سوزش گلو می شود.
علاوه بر این باید بدانید که قهوه های دکافئینه نیز حاوی اسید هستند. چاره ی کار 
نوشیدن کم قهوه است. بهتر است این نوشیدنی ها را صبح مصرف کنید و در طول روز از 

مصرف آن بپرهیزید.
 پنیر

پنیرها به طور طبیعی حاوی چربی هستند. مواد غذایی چرب نیز مدت زمان بیشتری 
در معده می مانند و کار هضم با تاخیر انجام می شود. در نتیجه روی اسفنکتر مری فشار 
آمده و اسید معده بالا می آید. از بین پنیرهای چرب می توان به پنیر چدار، پنیر خامه ای، 
پنیر گودا، پارمزان و پنیر استیلتون اشاره کرد. پنیرهای دیگری مانند پنیر کوتاژ، ریکوتا و 
تمام پنیرهایی که روی آن ها نوشته شده است »کم چرب« جزو انواع کم چرب هستند. 
اگر از مشکل ریفلاکس معده رنج می برید بهتر است از پنیرهای کم چرب و آن هم به 

میزان معقول استفاده کنید.
 نوشیدنی های گازدار

نوشیدنی های گازدار دشمن معده و افرادی هستند که از ریفلاکس معده رنج می برند. 
انواع مختلف نوشیدنی های گازدار سرشار از اسید هستند که مشکل را تشدید می کند. 
دی اکسید کربن موجود در نوشیدنی های گازدار، نیز برای سلامتی خطرساز است. حباب 
گاز روی دریچه مری تاثیر می گذارد و به این ترتیب اسید معده به سمت مری بالا می آید. 

توصیه می کنیم به جای این نوشیدنی ها از آب استفاده کنید.
 شکلات سیاه

شکلات سیاه یک تهدید سه گانه محسوب می شود. اول اینکه سرشار از چربی است. دوم 
اینکه حاوی کافئین است که اسفنکتر مری را شل کرده و باعث می شود که اسید معده بالا 
بیاید. سوم اینکه یک ماده ی آرامبخش است و باعث ترشح هورمون لذت می شود. همین 
تاثیر نیز می تواند باعث شل شدن اسفنکتر معده شود. خانم های باردار باید در مصرف 
شکلات سیاه دقت بیشتری داشته باشند چون بعد از مصرف این ماده ی غذایی بیشتر در 

معرض ریفلاکس معده قرار می گیرند. 
سیر

سیر و پیاز نیز در بین افراد حساس باعث بروز ریفلاکس معده می شوند. متخصصان 
حوزه ی تغذیه سیر را یک ماده ی غذایی پرخاصیت می دانند و همیشه به مصرف آن 
توصیه می کنند؛ اما اگر از ریفلاکس معده رنج می برید باید از خیر سیر بگذرید. االبته 
می توانید هر ماده ی غذایی را امتحان کنید و میزان مشکل زایی آن را بسنجید. به عنوان 
مثال سیر و پیاز را برای مدتی از برنامه ی غذایی تان حذف کنید. اگر بهبودی در علائم 
خود مشاهده کردید متوجه می شوید که به آن ها حساس هستید. در نتیجه بهتر است 
از مصرف آن ها بپرهیزید. در خصوص هر خوراک یا ادویه ی دیگر نیز می توانید این 

آزمایش را انجام دهید.

مواد غذایی که اسید معده را بالا می آورد

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر با استفاده 
از نانوحامل اکسید گرافن موفق به طراحی و پیشنهاد 
روشی برای از بین بردن سلول های سرطانی به روش 

ژن درمانی شدند.
مهندسی  دکترای  مقطع  آموخته  دانش  ایمانی،  رعنا 
پزشکی و پژوهشگر طرح »ژن درمانی سلول های سرطانی 
با استفاده از نانو حامل گرافن« ژن درمانی را یکی از روش 
های جدید محققان برای درمان سرطان ذکر کرد و گفت:  
 DNA  در این روش با انتقال ساختار ژنتیکی طراحی شده
یا RNA به سلول هدف، می توان موجب توقف فعالیت آن 
شده یا فرامین مرگ آن را القا کرده و از این طریق بافت های 
سرطانی را از بین برد.  وی دشواری این روش را از بین رفتن 
ساختار ژن در مسیر انتقال به سلول ) به طور مثال در جریان 
خون( و داخل سلول توسط عوامل تدافعی بدن و همچنین 
عبور از سد غشای سلولی بیان کرد و افزود: این عوامل موجب 
شده است تا روش ژن درمانی همچنان در مرحله پژوهش 
قرار داشته باشد اگر چه نتایج موفقیت آمیز اولیه نوید بخش 
درمان موثر سرطان در آینده را می دهند.  ایمانی گفت: در 
این طرح برای حفظ ساختار ژن  در برابر عوامل تخریب 

کننده در مسیر ورود به سلول و همچنین انتقال هدف گیری 
شده به درون سلول از نانو حامل اکسید گرافنِ عامل دار شده 
استفاده شد؛ به این شکل که ابتدا نانوصفحات گرافن اکسید 
از پودر گرافیت تهیه و پس از انجام فرایند کربوکسیلاسیون، 
نانوساختار بهنیه سازی شد.  وی افزود: در مرحله بعد جهت 
افزایش نفود پذیری نانوحامل به درون سلول، ملکولی از 
جنس پروتئین)پپتید( به نانوگرافن اکسید سنتز شده، متصل 
شده و سپس پایدار سازی نانوحاملِ عامل دار شده، انجام شد. 
وی با اشاره به این که در اکثر انواع سرطان ها، سلول های 
سرطانی با توجه به به سوخت و ساز بالا، گیرنده های اسید 
فولیک بسیاری بر روی سطح خود دارند گفت: در این مطالعه 
از مولکول اسید فولیک به عنوان عامل هدف گیری سلول 
سرطانی و همچنین افزایش جذب نانوحامل توسط سلول 
استفاده شده، بنابر این اسید فولیک به نانوحامل عامل دار 
شده متصل و همچنین به منظور افزایش بازدهی انتقال 
و عملکرد نانوحامل درون سلول، داروی کلروکوئین نیز به 

ساختار افزوده شد.
 ایمانی با اشاره به اندازه نانوذرات گفت: اندازه این نانوسامانه 
به گونه ای طراحی شده که از جدار رگ های بافت های 

عادی عبور نمی کنند ولی رگ های بافت سرطانی به علت 
نفود پذیری بیشتر، امکان عبور نانوذرات را فراهم می کنند.

 وی افزود: آزمایش های انجام شده بر روی دو رده سلولی 
سرطان سینه نشان داد که نانو حامل اکسیدگرافن طراحی 
شده، قادر به ورود کارامد به سلول های سرطانی بوده و با 
انتقال ژن مورد نظر، از تکثیر این سلول ها ممانعت به عمل 
آورده و موجب مرگ تدریجی آنها شده است.  ایمانی با بیان 
این که ژن درمانی در درمان سرطان هم اکنون در مراکز 
تحقیقاتی مختلف دنیا در حال بررسی قرار دارد گفت: در 
صورت تامین بودجه، این پژوهش در فاز حیوانی نیز دنبال 
خواهد شد.  این تحقیق در قالب رساله دکتری مهندسی 
پزشکی با عنوان »طراحی، ساخت و ارزیابی برون تنی نانو 
حامل اکسید گرافن اصلاح شده جهت کاربرد در ژن درمانی« 
با راهنمایی دکتر شهریار حجتی امامی و دکتر شهاب فقیهی 
و با همکاری پژوهشکاه ملی ژنتیک و زیست فناوری و 

همچنین دانشگاه مک گیل کانادا انجام پذیرفته است.
 از این پژوهش تا کنون دو مقاله آی اس آی با ضریب تاثیر 
بالا در دو مجله بسیار معتبر به چاپ رسیده و سه مقاله دیگر 

نیز در دست تهیه و یا در مرحله بررسی توسط مجله است.



اجتماعی ۶

مشاور وزیر آموزش و پرورش خبرداد:

وضعیت پنجشنبه های مدارس
 در سال تحصیلی جدید

مشاور وزیر آموزش و پرورش، گفت: برای فعالیت های ویژه که پنجشنبه ها 
امکان اجرای آن در مدارس وجود دارد پیشنهاد می شود تا از معلمانی که وقت 

آزاد دارند، استفاده شود. 
محمد فاضل درباره بازگشایی پنجشنبه های مدارس در سال تحصیلی جدید گفت: 
سال تحصیلی ۹4-۹5 همان ۲ هزار مدرسه ای که سال گذشته طرح آزمایشی بازگشایی 

مدارس در روزهای پنجشنبه را اجرا کردند همچنان به فعالیت خود ادامه می دهند.
وی افزود: هنوز در ارزیابی نهایی و پژوهش اجرای طرح یک روز بدون کیف و کتاب به 
نتیجه نرسیده ایم. مشاور وزیر با عنوان این مطلب که سیاست آموزش و پرورش دادن 
اختیار به مدیران مدرسه است، ادامه داد: اجرای این سیاست موجب می شود تا مدیران 
با مشورت اولیای مدرسه تشخیص دهند آیا مدرسه پنجشنبه ها باز باشد یا خیر و چه 

فعالیت هایی انجام شود که اجرای این سیاست یکی از آرزوهای وزیر نیز هست.
فاضل در پاسخ به این پرسش که از نیروهای مازاد دوره متوسطه دوم در طرح یک روز 
با نشاط در پنجشنبه ها استفاده می شود، بیان کرد: این اقدام یکی از راهکارهای آموزش 
و پرورش است و پیشنهاد می شود تا برای فعالیت های ویژه که در پنجشنبه ها امکان 

اجرای آن وجود دارد از معلمانی که وقت آزاد دارند استفاده شود.
همچنین حمیدرضا کفاش پیش از این گفته بود، یک روز با نشاط در سال تحصیلی 
جاری در روزهای پنجش��نبه  به صورت آزمایشی در حدود دو هزار مدرسه اجرا شد 
که تنها مشکل این طرح تامین اعتبارات لازم بود. گزارش نهایی در این خصوص را 
به وزیر آموزش وپرورش ارائه کرده  و درخواست کردیم این طرح با افزایش سه برابری 
در س��طح 6 هزار مدرس��ه برگزار شود مشروط به اینکه اعتبار لازم در ابتدای اجرای 
طرح به مدارس تزریق شود. اگر اعتبار لازم تامین نشود، ممکن است در این خصوص 

تجدیدنظر کنیم.
طرح تعطیلی پنج شنبه های مدارس از ۲0 فروردین سال ۹0 در دبستان هایی که امکان 
تعطیلی در روزهای پنج شنبه را داشتند به صورت آزمایشی اجرایی شد و در پایان سال، 
آموزش و پرورش در دولت دهم اعلام کرد به دلیل استقبال خانواده ها این طرح در مهر 
ماه ۹1 در تمام دبستان های کشور به صورت سراسری اجرا شود. همچنین در تعدادی از 
مدارس راهنمایی و متوسطه نیز که یک نوبته بودند و امکان تعطیلی پنج شنبه مدارس را 
داشتند، این طرح اجرا شد. اما با روی کار آمدن دولت یازدهم علی اصغر فانی وزیر آموزش 
وپرورش خبر از لغو تعطیلی پنج شنبه ها و جایگزینی روز بدون کیف و کتاب داد و طی 
طرح آزمایشی بازگشایی مدارس در روزهای پنج شنبه، سال گذشته این طرح در ۲ هزار 

و 151 مدرسه ابتدایی به صورت پایلوت اجرا شد.

چهارمین جشنواره هنر آسمانی فراخوان شد

مسوول برگزاری چهارمین جشنواره هنر آسمانی از فراخوان این جشنواره با 
رویکرد مفاهیم دینی و اخلاقی در سطح ملی خبر داد.

حجت الاسلام محمود ملک دار روز سه شنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه این 
جشنواره ویژه فضلا و طلاب برادر و خواهر است افزود: علاقمندان تا 30 آبانماه جاری 
فرصت دارند آثار خود را در س��ه بخش داس��تان، شعر و پژوهش و بخش ویژه انقلاب 

اسلامی به دبیرخانه ارسال کنند.
 وی اضافه کرد: محورهای بخش داس��تان این جشنواره شامل داستان کوتاه، رمان و 
کودک و نوجوان، محورهای بخش شعر شامل کلاسیک، شعرنو، کودک و نوجوان، طنز، 
ترجمه و کوتاه نوشت و محورهای بخش پژوهش شامل تخصصی، آزاد، داستان و شعر 
است. ملک دار، ادامه داد: بخش ویژه با موضوعات سبک زندگی طلبگی، نقش روحانیت 
در انقلاب و دفاع مقدس در قالب داستان و وحدت اسلامی و نقش روحانیت در انقلاب 

اسلامی و دفاع مقدس در قالب شعر می باشد.
مس��وول برگزاری چهارمین جشنواره هنر آس��مانی با اشاره به اینکه بخش پژوهش 
مهمترین بخش این جشنواره است، مهترین انتظارات از حوزویان را اهتمام به تحقیق 
در موضوعات چیستی هنر اسلامی، هنر و اخلاق، هنر و رسانه، راهکارهای طرح مفاهیم 

اخلاق در داستان و نسبت زبان دینی با فرم داستان برشمرد. 
وی افزود: ظرفیت ها، آسیب ها نمادهای زمینی در شعر معنوی و مولفه ها؛ ظرفیت ها 
و بایس��ته های ش��عر حوزه است. ملک دار خاطر نشان کرد: علاقمندان می توانند آثار 
خود را تا 30 آبان ماه به دبیرخانه دائمی این جشنواره واقع در قم، بلوار 45 متری شهید 
صدوقی، خیابان مالک اشتر شرقی پلاک 31 تحویل دهند و یا از طریق پست الکترونیکی 
www. ارسال و یا برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت info@honareasemani.ir

honareasemani.ir مراجعه کنند. وی گفت: در سومین دوره این جشنواره، سه هزار 
و 8۲4 اثر رسید که از این تعداد، 71 درصد مربوط به آثار برادران و مابقی مربوط به آثار 

خواهران است.

کودکان بی هویت حاصل غیرقانونی بودن 
ازدواج اتباع ایرانی و خارجی

 ازدواج در دین اس�لام بسیار مورد تاکید قرار گرفته است و با توجه به این 
شریعت، زنان مسلمان با مردان مسلمان می توانند ازدواج کنند. البته فرقی 
نمی کند دارای چه نژاد و ملیتی باشند و هیچ منعی در خصوص ازدواج یک 
ملیت با ملیت دیگر در دین اسلام مطرح نشده است اما در سال 1385 طی 

طرحی ازدواج زنان ایرانی با اتباع خارجی غیر قانونی اعلام شد.
 وجود مراکز حوزوی و علمی در استان قم سبب شده است تا 10۹ ملیت این استان را 
برای زندگی انتخاب کنند که در برخی از مواقع آنان زنان ایرانی را برای ازدواج انتخاب 
می کنند و متاسفانه از آنجایی که برخی از بانوان از غیرقانونی بودن ازدواج زنان ایرانی با 

مردان خارجی آگاهی ندارند به این افراد جواب مثبت می دهند. 
وجود برخی مشکلات مانند جنگ و شرایط اقتصادی در کشور افغانستان سبب شده 
بسیاری از اتباع افغانی به صورت قانونی و غیرقانونی به ایران سفر کنند؛ در این میان 
»عباس شیرمحمدی« مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم از وجود 
65 هزار نفر از اتباع به صورت قانونی، 40 هزار نفر با گذرنامه و حدود ۲0 هزار نفر از 

اتباع به صورت غیرقانونی در استان قم خبر داد.
 برخی دختران بنا به هر دلیلی با اتباع افغانستانی و عرب به صورت پنهانی و غیرقانونی 
ازدواج می کنند، فرزندان حاصل از این ازدواج که بدون هویت و داشتن شناسنامه به 
دنیا آمده و بزرگ می شوند و نمی دانند ایرانی هستند یا خارجی که همه این عوامل در 
کنار یکدیگر دست به دست یکدیگر می دهند تا مشکلات فرهنگی و اجتماعی بسیاری 
برای شهر رقم بخورد.  مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم با اشاره به 
غیر قانونی بودن ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، گفت: استان قم پنجمین استان 
کشور است که اتباع خارجی را پذیرش می کند و با توجه به این امر وجود اتباع افغانی 
و عراقی در قم بیش از سایر اتباع خارجی است.  وی افزود: به دلیل اختلافات فرهنگی 
میان دو ملت، ازدواج زنان ایرانی با اتباع خارجی مش��کلات بسیاری را برای هر دو به 

وجود می آورد که این مشکلات به مراتب برای زنان ایرانی بیشتر خواهد بود.
 شیرمحمدی با اشاره به اینکه ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی از سال 1385 طبق 
مصوبه مجلس شورای اسلامی غیرقانونی اعلام شده است،گفت: اینگونه ازدواج ها بدون 
هیچ گونه ثبت قانونی صورت می گیرد از همین رو فرزندان این ازدواج ها بدون هویت 

خواهند بود و از داشتن هر گونه مدرک شناسایی ایرانی بی بهره خواهند بود. 
مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم با اشاره به عدم آگاهی خانواده های 
ایرانی از غیرقانونی بودن ازدواج با اتباع خارجی، گفت: در بسیاری از مواقع خانواده ها 
گمان می کنند که ازدواج دخترانشان با اتباعی که به صورت قانونی وارد کشور شده اند 

مشکلی ندارد در حالی که ازدواج با اتباع خارجی در هر صورت غیرقانونی است.
 یکی از نتایج اصلی و مخرب ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی قربانی شدن کودکان 
حاصل از این ازدواج اس��ت که از داشتن هرگونه مدرک هویتی بی بهره خواهند بود و 
همین امر طبقاتی همچون عدم حضور در اجتماع و فعالیت در امور مشارکتی و گروهی 
را به همراه خواهد داشت.  در برخی از محل های شهر که اتباع افغانستانی بیشتر در 
آنجا س��اکن هستند ش��اید بتوان دخترانی را دید که بنا به هر دلیلی با یکی از اتباع 
افغانستانی ازدواج کرده اند؛ مریم.س یکی از همین دختران است که امروز همسرش به 
دلیل اینکه به صورت غیرقانونی وارد کشور شده بود، از کشور خارج شده است. مریم 
امروز با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کند، ازدواج شرعی که هنوز ثبت قانونی 
نش��ده است.  وی گفت: متاسفانه در س��ن کمی با علی بنا به درخواست پدرم ازدواج 
کردم، در آن زمان نمی دانس��تم که در آینده دچار مشکل خواهم شد، البته من هیچ 
مشکلی با همسرم نداشتم اما از آنجایی که به صورت غیرقانونی به ایران مهاجرت کرده 
بود، در یک روز که به دنبال کار بود، ماموران او را دستگیر و از کشور خارج می کنند، از 
آنجایی که من هیچ گونه مدرک قانونی ندارم نمی توانم هیچگونه اقدامی برای بازگشت 
همسرم انجام دهم.  وجود مشکلاتی همچون عدم داشتن مدرک شناسایی، عدم هویت 
ایرانی، عدم امکان تحصیل فرزندان و بس��یاری دیگر از مشکلات سبب شده تا امروز 
این خانواده ها دچار مش��کل شوند. مهمترین مشکل این خانواده ها در این چند سال 
عدم حضور فرزندانشان در کلاس های درس بوده است. البته امسال طبق دستور رهبر 
معظم انقلاب تمام دانش آموزان اتباع افغانستان فاقد هویت نیز می توانند در کنار دیگر 
دانش آموزان از امکان تحصیل برخوردار شوند که با توجه به این امر یکی از مشکلات این 
خانواده ها حل خواهد شد.  هر چند که طبق قانون ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی 
غیرقانونی است اما بد نیست بدانیم یک سوی این ماجرا به کودکانی باز می گردد که 
مادران ایرانی دارند و خواسته یا ناخواسته وارد این زندگی بی  هویت شده اند و جا دارد 

که مسئولان امر برای این مسئله چاره ای بیاندیشند.

عابدیني پور:

درآمد شهرداری نباید متأثر از
 ساخت وسازها باشد

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و سرمایه گذاري شوراي اسلامي شهر قم گفت: 
ش�هرداري ها باید درآمد پایداري براي خ�ود تعریف کنند تا اینگونه متأثر از 

ساخت وسازها نشوند.
 محس��ن عابدیني پور با اشاره به تاثیر رکود مس��کن بر درآمد شهرداري ها اظهار کرد: 
شهرداري ها باید درآمد پایداري براي خود تعریف کنند تا اینگونه متاثر از ساخت و سازها 
نشوند. وي خاطرنشان کرد: اکنون بیشتر درآمد شهرداري ناشي از صدور پروانه است، در 
حالي که باید درآمدهاي پایداري براي شهرداري تعریف شود و شهرداري ها از آن منابع 
بهره مند شوند تا دچار افت درآمد نشوند.  عضو کمیسیون برنامه، بودجه و سرمایه گذاري 
ش��وراي اسلامي شهر قم با بیان اینکه خدمات مختلفي در شهرداري ارائه مي شود که 
در مواقع لازم مي توان به عنوان جایگزین از آنها استفاده کرد گفت: باید زمینه اي فراهم 
ش��ود تا بتوان از درآمدهاي معوقه شهرداري استفاده کرد و همچنین برنامه ریزي براي 
خدمات دیگر طوري باش��د که درآمدهایي به همراه داشته باشد.  وي خاطرنشان کرد: 
شورا و شهرداري مي توانند از طریق مصوبات خود درآمدهایي کسب کنند، به عنوان مثال 
مي توانند در زمینه تخفیف عوارض مصوباتي داشته باشند تا سرمایه گذاران براي ورود در 
پروژه ها استقبال بیشتري داشته باشند.  عابدیني پور عنوان کرد: شهر قم فرصت هاي 
سرمایه گذاري فراواني دارد که از جمله آنها مي توان به بلوار پیامبر اعظم)ص( اشاره کرد، 
زیرا فرصت هاي سرمایه گذاري فراواني در این پروژه وجود دارد و به این وسیله مي توان 
برنامه ریزي براي جذب س��رمایه گذار داش��ت. وي با بیان اینکه وضعیت مسکن روي 
درآمد شهرداري تاثیرگذار بوده است گفت: رکود مسکن به صورت مقطعي  بوده که با 
افزایش ساخت وساز درآمد شهرداري افزایش پیدا مي کند.  عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و سرمایه گذاري شوراي اسلامي شهر قم خاطرنشان کرد: اکنون در شرایطي قرار داریم 
که مردم به خرید و فروش هاي غیرزمان بر مي پردازند و از سرمایه گذاري هاي بلند مدت 
مانند ساخت وساز جلوگیري مي کنند. وي عنوان کرد: شهرداري باید اقداماتي در زمینه 
استفاده از درآمدهاي پایدار داشته باشد و بتواند درآمد پایدار ناشي از عوارض را وصول کند. 
عابدیني پور یادآور شد: رکود مسکن بر پروژه هاي شهرداري تاثیر داشته و کندي پیشرفت 

آنها را به همراه دارد که در این زمینه باید اقدامات اساسي اندیشیده شود.

رییس دفتر نمایندگی وزارت خارجه در قم:

فضای قم باید بین المللی شود
رییس دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در قم گفت: فضای قم باید هر چه 
بیشتر از وضع موجود بین المللی شود و ارتقاء گردشگری مذهبی رکن توسعه 

این استان برشمرده می شود. 
حمید مکارم روز سه شنبه بیان داشت: برای توسعه هر استانی باید متناسب با ظرفیت 
ها و مزیت های آن برنامه ریزی کرد لذا در استان قم نیز همانطور که رییس جمهوری در 
سفر اخیر خود به قم تاکید کرد بایستی بر محور مزیت بالای گردشگری مذهبی آن به 
عنوان قطب دوم گردشگری مذهبی کشور برنامه ریزی شود. وی ادامه داد: توسعه استان 
قم در توسعه توریسم زیارتی و مذهبی است و باید مانند سایر شهرهای توریست پذیر دنیا 
کارهای ویژه ای در قم انجام شود. وی بیان داشت: برای توسعه فرهنگ توریسم پذیری 
باید کارهای فرهنگی و آموزشی را از مدارس و سطوح پایین تحصیلی برای دانش آموزان 
قمی طراحی کنیم و آحاد مردم باید با زبان و رفتار بین المللی آشنا شوند.  مکارم اظهار 
داشت: فضای فرهنگ عمومی درقم بسیار بالا است اما این فضا باید تناسب بیشتری با ابعاد 
بین المللی آن پیدا کند و نوع تعاملات مردم و اهالی بازار با توریست ها و مقامات خارجی 
باید ارتقای بیشتری یابد. وی گفت:فرودگاه بین المللی قم نیز یکی از زیرساخت های 
ضروری این استان است که می تواند نقش بسزایی در افزاش جذب توریست زیارتی به قم 
داشته باشد و با راه اندازی این فرودگاه یکی از خدمات دفتر وزارت خارجه در قم صدور 
ویزای فرودگاهی خواهد بود. رییس دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در قم ابراز داشت: 
همکاری با حوزه علمیه قم برای توسعه مناسبات بین المللی و دیپلماسی دینی از دیگر 
خدمات دفتر وزارت خارجه در قم به شمار می رود که ابعاد و اهمیت آن روز به روز بیشتر 
می شود.  وی با اشاره به فعالیت ۲8 دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در سطح کشور 
بیان داشت: ارائه خدمات کنسولی به اتباع خارجی و ایرانیان مقیم خارج از اصول مشترک 
این دفاتر است .  مکارم در ادامه با اشاره به این که هنوز بسیاری از مردم و مسوولان قم با 
خدمات دفتر وزارت خارجه آشنا نیستند تاکید کرد: باید با استفاده از روش های ارتباطی 
نوین و با همکاری رسانه ها بتوانیم مردم را بیش از پیش با خدمات این دفتر آشنا کنیم. 

وی انجام مشاوره های اقتصادی به تجار و فعالان اقتصادی استان را از دیگر خدمات دفتر 
وزارت امور خارجه ذکر کرد و بیان داشت: سرمایه گذاران خارجی چون شیعیان کشورهای 
همجوار در صورتی که تعامل مناسبی با آن ها انجام شود مشتاق به سرمایه گذاری در 
قم هستند اما در داخل استان باید جذابیت های لازم را مهیا کرده و آمادگی بهتری برای 

پذیرش سرمایه گذاران خارجی ایجاد کنیم.

شرطی برای رسیدن به همه آرزو ها !!  

روش های قطعی برای مهار انتقادات درون 

 این روزها زندگی برای خیلی از ما سخت شده است. 
مش�کلات فراوانی پیرامون بسیاری از ما را فرا گرفته 
است که گاه جانمان را به لبمان می رساند. بیماریهای 
مختلف، مش�کلات اقتصادی، اختلاف�ات خانوادگی، 
تنهایی و ... در ش�مار مسائلی اس�ت که هر یک از ما 

ممکن است تجربه کرده باشیم.  
 فش��ار بر روی برخی تا حدی زیاد می شود که گاه ممکن 
اس��ت از ادامه زندگی ناامید گش��ته و آرزوی مرگ کنیم. اما 
اگر نیک بیاندیشیم خواهیم دید که این ناامیدی ریشه در بی 
اعتمادی به خدای متع��ال دارد. خدایی که در قرآن با دو بار 
تأکید گفته اس��ت: "إن مع العسر یسرا"؛ "بی شک همراه هر 
سختی آسانی است" و فرمان داده است: "لا تقنطوا من رحمة 

الله"؛ "از رحمت خداوند ناامید نشوید".   
ناامیدی ممنوع!!

 اگر اندکی بهتر و دقیق تر به اطراف خویش بنگریم خواهیم 
دید که نشانه های رحمت، قدرت و بخشایش الهی در نقطه 
نقطه گیتی گسترده شده است. خدایی که تدبیر تمامی امور 
عالم را در دست داشته و به بهترین شکل ممکن اداره می کند. 
خدایی که نعماتش قابل شمارش نیست و از هیچ چیز در این 

جهان غافل نبوده نیست و نخواهد بود. 
پروردگاری که بی هیچ منتی می بخشد و حضورش در لحظه 
لحظه زندگی هایمان قابل رویت است. البته اگر چشم دیدن 
داشته باش��یم. آری! او همیشه و همه جا هست. قدرتش لا 

مکان و لا زمان بوده و دامنه رحمتش بی انتهاست.
 به چنین خدایی باید اعتماد داشت. باید از او خواست. باید 
مطمئن بود که جز نیکی برایمان نخواهد و جز خیر برایمان 
طلب نکن��د. نباید اجازه داد که هجمه مش��کلات م��ا را از 
رحمتش ناامید ساخته و از درگاهش دور سازد. آن چنان که 
مولا و مقتدایمان امام علی )علیه السلام( در مناجات شعبانیه 
فرمودند: "إلهی لم أسَُلِّط عَلیَ حُسنِ ظَنَّی قُنُوطَ الإیَاَسِ، ولَا 
انقَطَعَ رجََائیِ مِن جَمِیلِ کرَمِک"؛ "الهی! نومیدی و یأس را بر 
گم��ان نیکم )به تو( چیره نمی کنم و امیدم را از بزرگواری و 
بخشش زیبای تو، نمی برُم". )بحار الأنوار، ج ۹4، ص ۹۹( از 
دیدگاه این امام بزرگوار، ناامیدی از خدا بزرگ ترین بلایی است 
که می تواند آدمی را دچار خویش سازد: "أعَظَمُ البَلاءِ انِقِطَاعُ 
الرَّجَاءِ"؛ "بزرگترین بلا. ناامیدی است". )غرر الحکم، ح ۲860( 
 فش��ار بر روی برخی تا حدی زیاد می شود که گاه ممکن 
اس��ت از ادامه زندگی ناامید گش��ته و آرزوی مرگ کنیم. اما 
اگر نیک بیاندیش��یم خواهیم دید که این ناامیدی ریشه در 
ب��ی اعتمادی به خدای متعال دارد. خدایی که در قرآن با دو 
بار تأکید گفته اس��ت: "إن مع العسر یسرا"؛ "بی شک همراه 
هر س��ختی آسانی است" و فرمان داده است: "لا تقنطوا من 
رحمة الله"؛ "از رحمت خداوند ناامید نش��وید".  انسان ناامید 
انگیزه و نشاط زندگی را از دست خواهد داد. شوق زیستن در 
او فروکش کرده و برای رهایی از مشکلات دست به هر کاری 
خواهد زد. ریشه بس��یاری از جرائم چون قتل نفس، دزدی، 
فحشا و بزهکاری را می توان در بی اعتمادی به خدا دانست. 
انسانی که قدرت لایزال الهی را با تمام وجود بپذیرد، می داند 
که دیر یا زود سختی ها پایان یافته و گشایش فراخواهد رسید. 
او دس��ت نیاز به سوی بی نیاز بلند کرده و جز او یاوری برای 
خویش نمی داند. امام علی )علیه السلام( در بخشی از وصیت 
خویش به امام حس��ن )علیه السلام( می فرمایند: "بدان آن 
کسی که خزانه های آسمان ها و زمین در دست اوست به تو 
اجازه دعا کردن داده است و اجابت نمودن آن را ضمانت کرده 
است ... پس، مبادا تأخیر در اجابت او تو را نومید گرداند؛ زیرا 
که بخشش به قدر نیّت بستگی دارد". )نهج البلاغه، نامه 31( 
شرط رسیدن امداد الهی چیست؟!! خداوند یکتا وعده داده 
اس��ت که اگر از او کمک و یاری خواسته شود بی شک یاری 

رسان بندگانش خواهد بود. اما باید دانست که این امدادرسانی 
یک شرط مهم و اساسی دارد که عدم تحقق آن برابر با عدم 
یاری از س��وی خداوند است: امام صادق علیه السلام فرمود: 
"خدای عز و جل به داوود )علیه السلام( وحی فرستاد که: هیچ 
یک از بندگانم بدون توجه به احدی از مخلوقم به من پناهنده 
نشود که من بدانم نیت و قصد او همین است، سپس آسمان 
ها و زمین و هر که در آن هاست با او نیرنگ بازند، جز آنکه راه 
چاره از میان آن ها را برایش فراهم آورم و هیچ یک از بندگانم 
به یکی از مخلوقم پناه نبرد که بدانم قصدش همانست، جز 
آنکه اسباب و وسائل آسمانها و زمین را از دستش ببرم و زمین 
زی��ر پایش را فرو برم و به هر وادی هلاکتی افتد باک ندارم". 

)أصول الکافی / ترجمه مصطفوی، ج 3، ص: 104( 
آری! شرط تحقق وعده الهی، دل بریدن از هر چه غیر اوست. 
اگر کسی از خداوند متعال طلب یاری می کند باید دیگران را 
از یاد برد. برای بسیاری از ما اتفاق افتاده است که با مشکلی 
بزرگ یا کوچک مواجه گشته ایم. در چنین زمان هایی معمولا 
ارتباطمان با خدا بهتر می شود. نمازهایمان رنگ و بویی دیگر 
پیدا می کند. قرآن و مفاتیح الجنان از کتابخانه منزل و محل 
کار خارج می شود و پس از مدت ها ورق می خورد. تسبیح 
ها در دست و بیش از گذشته صدقه کنار گذاشته می شود و 
در صورت بزرگ بودن مسئله نذر و نیازهایی نیز صورت می 
گیرد. اما با وجود تمام این ها، که ان شاءالله مقطعی نبوده و 
با رد شدن مشکل کنار گذاشته نشود، کورسوی امیدی نیز 
به دیگ��ران داریم. دیگرانی که گاه وضع مالی خوبی دارند یا 
از منصب اجتماعی بالایی برخوردارند. افرادی که به طریقی 
می توانند مشکل ما را رفع نمایند و اینجاست که کار خراب 
می شود و خدا رویش را از ما برمی گرداند: امام صادق )علیه 
السلام( فرمود: "چون یکی از شما خواهد هر چه از پروردگارش 
سوال کند، به او عطا کند، باید از مردم مأیوس شود، و امیدی 
جز به خدا نداشته باشد، چون خدای عز و جل این را از دلش 
داند، هر چ��ه از خدا خواهد به او عطا کند". )أصول الکافی / 

ترجمه مصطفوی، ج 3، ص: ۲1۹(
انسان ناامید انگیزه و نش��اط زندگی را از دست خواهد داد. 
ش��وق زیستن در او فروکش کرده و برای رهایی از مشکلات 

دست به هر کاری خواهد زد. ریشه بسیاری از جرائم چون قتل 
نفس، دزدی، فحش��ا و بزهکاری را می توان در بی اعتمادی 
به خدا دانست. انسانی که قدرت لایزال الهی را با تمام وجود 
بپذیرد، می داند که دیر یا زود سختی ها پایان یافته و گشایش 
فراخواهد رسید. او دست نیاز به سوی بی نیاز بلند کرده و جز 

او یاوری برای خویش نمی داند.
 همچنین از علی بن الحسین )صلوات الله علیهما( نقل شده 
است: "تمام خیر و نیکی را دیدم که در بریدن طمع از دست 
مردم است، و هر که هیچ امیدی به مردم نداشته باشد و امرش 
را در ه��ر کاری به خدای عز و جل واگذارد، خدای عز و جل 
در هر چیزی او را اجابت کند". )همان( امام باقر )علیه السلام( 
نیز اعتماد به خدا را با در نظر گرفتن این شرط بزرگ ترین 
سرمایه انسان دانسته اند: "بهترین سرمایه، اعتماد به خداست 
و ناامیدی به آنچه در دس��ت مردم است." )وسائل الشیعه، ج 
6، ص 315(  البته توجه به این نکته ضروری است که اعتماد 
به خداوند متعال و درخواس��ت یاری ساختن از او، به معنای 
نشستن در کنج خانه و دست روی دست گذاردن نیست. این 
وظیفه انسان است که برای رفع نیازها و مشکلات خود تلاش 
کرده و از هر اقدامی که در راستای موازین اسلامی و اخلاقی 
است غفلت نورزد. لکن در تمام این اقدامات تنها و تنها باید 
چشم امید به درگاه حضرتش داشته و جز به او امید نبندد و 
از عمق جان بداند دیگرانی که او را یاری داده اند تنها واسطه 
هایی هستند که از سوی حق تعالی در مسیرش قرار گرفته اند 
که اگر او نمی خواست آنان نیز با تمام قدرتشان نمی توانستند 

کاری از پیش برند.
نتیجه 

بر اساس فرمایش معصومین )علیهم الس��لام( ناامیدی از 
رحمت الهی بزرگ ترین بلایی اس��ت که در زندگی گریبان 
گیر انسان خواهد شد و در مقابل اعتماد به خداوند بزرگ ترین 
س��رمایه برای فرد تلقی می گردد. خداوند متعال وعده داده 
است که اگر بنده ای چشم امید به رحمتش داشته باشد بی 
شک به خواسته اش خواهد رسید اما این امر شرطی لازم دارد 
و آن اینکه انسان تنها و تنها خدا را در نظر داشته و از دیگران 

به معنای واقعی ناامید گردد.

 بی خاصیت. پش�ت گوش انداز. مردد. این ها القابی هستند که دوستم خودش را 
مس�تحق آنها می داند که البته موجب حیرت من می ش�ود. در واقع از نظر من او 
هم موفق اس�ت و هم زیبا که در اوقات فراغتش شیرینی های فوق العاده ایی برای 
خانواده اش می پزد. بله، آش�پزی می کند! )گیج ش�دم چون من نه آش�پزی بلدم 
و ن�ه وق�ت آن را دارم(. اما این روزه�ا زمزمه های منفی درون بر او غالب ش�ده و 

موفقیت هایش را با خاک یکسان می کند. 
بیائید درباره ی واگویه های منفی درون که همه ی ما گاه و بیگاه داریم، صحبت کنیم. چرا 
باید این واگویه ها که فقط بر زخم های نمک می پاشند، تحمل کنیم؟ این هفته، می خواهم 
به خودتان در قالب من یا خودتان به عنوان یک مادر، خواهر، بهترین دوست نگاه کنید. قسم 
می خورم که تلاشتان را می کنید و معرکه تر از آنچه تصور می کنید، هستید. بعلاوه، ازآنجایی که 

همه ی ما به کمک نیاز داریم، ازاین چهار نکته  بهره ببرید. 
1. از سکون دست بردارید و وارد عمل شوید.

تمرکز بر عواقب ناخوشایند، دست یابی به راه حل را معدوم می کند. به جای آنکه وقت خود 

را معطوف افکار مغلوبانه نمائید، به اندیشه های برتری جویانه متمایل شوید تا انرژیتان به سوی 
اقدامات متمایز هدایت شود. گام های موثق یا دیدگاه های جدید که اکنون یا دفعه ی بعد که 
با موقعیتی مشابه مواجه شدید، می تواند نتیجه را تغییر دهند، چه هستند؟ هدفمند بودن 

نیروبخش است و تمرکز ما را از ناکامی های جاری به سمت امیدواری سوق می دهند. 
2.با خودتان مهربان باشید.

تجسم کنید عزیزترین فرد زندگیتان از آنچه به خودتان نسبت می دهید، چه تصوری خواهد 
کرد و یا اگر دیگری این حرف ها را درباره ی او می زد، ش��ما چه تصوری از او پیدا می کردید. 
هنگامی که انتقادات درونی ام آغاز می ش��ود، از خودم می پرسم که آیا می خواهم دخترم نیز 
چنین نگرش را نس��بت به خودش داش��ته باشد؟ فقط همین تفکرات مجبورم می کنند تا 

سناریوی انتقادات درونی را کنار بگذارم. 
3.استنتاجات منفی خود را به چالش بکشید.

آیا یک انتقاد از س��وی رئیستان حقیقتا بدان معناست که نحوه ی عملکرد شما پایین تر از 
حد متوسط است؟ آیا رفتارهای کودکتان که شما را عصبانی می کند حاکی از آن است که 
او به مشاوره نیاز دارد؟ از خودتان بپرسید که آیا استنتاجات ناخودآگاه و انتقادی شما صحیح 
هستند، یا خیر؟ آیا حقیقتا قابل اثبات هستند؟ خودتان قاضی شوید، عدله و حقایق را یکی 

یکی برشمارید.
تذکر: هنگامی که آشفته و نگران هستید، این امر چندان سهل و آسان نیست. بنابراین برای 

آنکه روند درستی در پیش گیرید، ابتدا باید آرامش پیدا کنید.
 4. از تمرکز بر خود دست بکشید و به دیگران توجه کنید.

)این نکته ی مورد علاقه ی من است(. تحقیقات حاکی از آن است که یکی از بهترین شیوه های 
عدم تمرکز بر نقص ها و کمبودهای خود، خرسند نمودن دیگران است. پس بیائید شروع کنیم. 
احساستان در روزهایی که دوستتان اخلاق فوق العاده ی شما را تحسین کرده یا شما از تمجید 
کرد را به خاطر آورید. همین حالا همین کار را برای دیگران انجام دهید. هنگامی که این مقاله 
را به اشتراک می گذارید، آن را برای دوستان خود نیز بفرستید و از سه صفت فوق العاده ی او 

تمجید کنید، زیرا ممکن است او نیز مانند شما، از واگویه های منفی درونش رنج می برد. 
امیدوارم روزی برسد که از شر این زمزمه های منفی خلاص شویم، اما تا آن زمان ما به کمک 
یکدیگر نیاز داریم. شجاعت به خرج دهید و زمزمه های درونی را با فریادهای عاشقانه و حمایتی 

بیرون بریزید.

نقدی بر آخرین ساخته مجید مجیدی در گفت گو با حجت الاسلام مسعود ادیب:

فیلم محمد )ص( پیام روشنی را القا نمی کند
  یکی از محققان و پژوهشگران دینی درباره فیلم محمد)ص( 
اعتقاد دارد این فیلم پیام روشن و خاصی را القا نمی کند و 
جذابیت و تاثیرگذاری آن برای اهل سنت و غیرمسلمان ها 

در شکل و فرم ساخت است نه مضمون و محتوای آن.
حجت السلام مسعود ادیب )محقق و پژوهشگر تاریخ اسلام( درباره 
فیلم محمد)ص( گفت: این  فیلم از داشتن دیالوگ های قوی و 

تاثیرگذار بی بهره است.
او ادامه می دهد: پژوهش های تاریخی نیز در حداقل بدیهیات است 
البته ما از فیلم سینمایی توقع یک پژوهش تاریخی نداریم اما فیلم 
می توانست با تکیه بیشتر بر واقعیاتی که در روایات و قرآن آمده؛ 

ساخته شود.
     وی در توضیح این گفته اش به شخصیت ابولهب اشاره کرده و 
می گوید: این شخصیت از دو منظر با آن چه که درباره اش نقل شده؛ 
مغایر است. آن گونه که در روایت آمده عموی نفرین شده پیامبر 
دارای چهره ای سفید و با موهایی سرخ رنگ بوده در صورتی که 
آن چه در فیلم نشان داده می شود کاملا با این مشخصه تمایز دارد و 

فردی سیه چهره و با موهایی سیاه است.  
ادیب ادامه می دهد: از سویی دیگر ابولهب تا قبل از مبعوث شدن 
پیامبر هیچ بغض و کینه ای نسبت به او نداشته و حتی زمانی که 
کنیزش خبر فارغ شدن آمنه را می دهد او را به دلیل مژده ای که 
داده؛ آزاد می کند و می گوید تو آزادی. همچنین در روایت از شیر 

ندادن به پیامبر مطلبی وجود ندارد.
این محقق و تاریخ شناس اسلام درباره شخصیت ابوطالب که فیلم 
از زبان او روایت می شود نیز می گوید: درباره مسلمان شدن و نشدن 
ابوطالب بین شیعه و سنی اختلاف نظر وجود دارد. اهل شیعه بر این 
اعتقاد هستند که ابوطالب خداپرست بوده و مسلمان از دنیا رفته 
است. اما اهل سنت بر این اتفاق نظرند که او تا پایان عمر به اسلام 

نگرویده است.
وی در این باره که براساس آن چه در فیلم نشان داده می شود پیامبر 

بیماران را شفا می داده و حلیمه را از بستر مرگ نجات می دهد اما 
از شفای مادر خود ناتوان است؛ می گوید: در هیچ سند تاریخی و 
روایتی به این نکته که پیامبر دایه خود را شفا داده و از چنین توانایی 

برخوردار بوده؛ اشاره ای نشده است.
  وی با تاکید به این مطلب که بسیاری از صحنه های فیلم زاییده 

ذهن کارگردان است؛ ادامه می دهد: علی رغم اینکه مطالب زیای 
درباره این سن پیامبر وجود دارد و بسیاری از این ها نیز ضدونقیض 
هستند اما این اطلاعات در فیلم به کار گرفته نشده و مجیدی در 
فیلم بیشتر عواطف واحساسات خود نسبت به پیامبر را به تصویر 

کشیده است.

ادیب درباره تاثیرگذاری این فیلم می گوید: فیلم مجیدی نتوانسته 
نسبت بر فیلم مصطفی عقاد که سال ها پیش با امکانات بسیار کم تر 
ساخته شده؛ برتری داشته باشد. انصافا فیلم عقاد تاثیرگذارتر است و 

فیلم مجیدی نتوانسته جای آن را بگیرد.
به گزارش ایلنا، وی با اشاره به خنثی بودن فیلم تصریح می کند: فیلم 
مجیدی برای اهل سنت گزندگی ندارد که کسی را عصبانی کند اما 

چیزی هم برای جذب کردن ندارد.
انتقاد از میزان تمرکزی که فیلم روی یهود دارد؛  با  این محقق 
می گوید: این هجمه از حضور و مخالفت یهودیان نسبت به رسول 
خدا)ص( در تاریخ وجود ندارد و نشان دادن آن در این اندازه ضرورتی 

نداشت.
  او با تاکید چندباره که از مجیدی برای ساختن چنین فیلمی توقعی 
بیشتر می رفت؛ گفت: بنده با تماشای فیلم های رنگ خدا و بچه های 
آسمان انتظار داشتم با فیلم قوی تر، مستحکم تر و تاثیرگذارتری روبرو 

شوم که این خواسته باد دیدن فیلم تامین نشد.
او در پاسخ به این سئوال که شما به عنوان یک محقق و پژوهشگر 
اسلام حرف فیلم را چه دیدید؟ می گوید: فیلم اتفاقی را رقم نزد و 
پیام روشن و خاصی را القا نکرد. این درست که از مجیدی توقع 
تحقیق تاریخی نداریم اما فیلم حتی در ایجاد احساس و انقلاب 
در مخاطب مسلمان عاجز است و این را باید از نکات ضعف فیلم 

مجیدی بدانیم.
ادیب درباره ارتباط فیلم با سنی ها و غیرمسلمان ها و تاثیر روی آن  ها 
این اعتقاد را دارد که آن ها جذب توانایی های فیلم از قبیل جلوه های 

ویژه، فیلمبرداری و فضاسازی می شوند نه مضمون و محتوای آن.
او در پایان با تاکید بر این مطلب که اگر قرار است قسمت های ۲ و 
3 زندگی پیامبر ساخته شود مطمئنا باید بسیار قوی تر از این عمل 
شود؛ گفت: فیلم محمد )ص( فیلم توان مند و قوی است اما رسالت 
بلندی برای آن تعریف نشده یا اگر تعریف شده کارگردان از عهده 

نشان دادن آن برنیامده است.
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 وزیر دادگستری اظهار داشت: در یک مقطعی موضوع 
حصر تصمیم گیری شده و اکنون فرصت تجدیدنظر آن است.

 حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی در دیدار جمعی 
از مدیران رسانه و دانشجویان علوم سیاسی ضمن گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای دولت به ویژه شهیدان باهنر و رجایی گفت: شهیدان 
رجایی و باهنر و دیگر شهدای دولت نمونه صداقت، سلامت، پاکی، 
خدمتگزاری و در خدمت مردم بودندآن ها با جانشان آرمان های 
انقلاب را تصدیق کردند. به همین مورد توجه و عنایت مردم ایران 
قرار گرفتند. باید در نظر داشت بدون تردید کشور ما الگوهای بسیار 
زیادی دارد، و شاید بهتر بتوان گفت در این زمینه بسیار غنی است. 
در روز معلم، ما شهید مطهری را به عنوان الگویی از یک انسان وارسته 
و به معنای واقعی دانشمند و معلم دلسوز مانند مطهری را به جامعه 
معرفی می کنیم. از سوی دیگر وقتی به تاریخ مجلس نگاه می کنیم 
شخصیتی بی نظیر و تاریخ ساز مانند مدرس را می بینیم و در روز قوه 
قضائیه یاد و خاطره شخصیتی وارسته چون آیت الله بهشتی را گرامی 
می داریم. وزیر دادگستری در ادامه یادآور شد: مردم این شخصیت ها 
را به مانند مثال و حجت در مقابل قرار می دهند، مردم دولتمردی 
را در شخصیت شهیدان باهنر و رجایی دنبال می کنند، امر قضا و 
قضاوت درست را در رفتار شهید بهشتی دنبال می کنند و رفتار آن ها 
را در مقابل ما قرار می دهند. ما هم در دولت یازدهم امیدواریم که 

بتوانیم راه این بزرگان را ادامه بدهیم.
حصر نه یک بحث حقوقی- قضایی
 بلکه بحثی سیاسی امنیتی است

سپس پورمحمدی به سوالات اصحاب رسانه پاسخ گفت و در 
پاسخ به اولین سوال در خصوص سخنان رئیس جمهور در موضوع 
حصر و اینکه آیا موضوع مبنای قانونی دارد گفت: بیش از هر چیز 
باید بدانیم بحث حصر یک بحث حقوقی- قضایی نیست بی تردید 
بحث های مربوط به حصر یک موضوع سیاسی و امنیتی محسوب 
می شود. این تصمیم سیاسی و امنیتی بعد از یک کشمکش اجتماعی 
با مبانی  را  بنابراین نمی توانیم موضوع حصر  افتاده است.  اتفاق 
حقوقی- قضایی توضیح و تشریح کنیم. حصر ناظر به یک مبحث 
سیاسی و امنیتی است. البته تلاش ما باید این باشد که حصر در 
یک چارچوب حقوقی تفسیر شود. به عقیده بنده شما هم باید این 
موضوع را خارج از احساسات در یک فراز و فرود اجتماعی تبیین 
کنید. رویدادهای منتهی به حصر در یک فضای پرتنش، پرالتهاب 

رخ داده است. 
بی تردید مدیریت، به نظم در آوردن و به آرامش رساندن آن نیازمند 
گذشت زمان است. بنابراین بحث در خصوص حصر به فضای امنیتی 
و سیاسی آن دوران مربوط می شود. حتی ممکن است بحث حصر با 
مباحث قضایی موجود سازگاری نداشته باشد. اما باید بپذیریم، از زاویه 
نگاه امنیتی حصر محصول شرایط خاص آن دوران بوده است و باید 

در پارامترهای خاص خودش آن را تحلیل و تفسیر کرد.
وزیر پیشین کشور در ادامه یادآور شد: بحث ما استدلالی است 
من در محتوا و ماهیت موضوع حصر بحث نمی کنم، بحث شکلی 
مطرح است. چون این بحث برای تحلیلگران و اصحاب رسانه مهم 
است اگر شما به صورت درهم ریخته با قضایا برخورد کنید به 
هیچ وجه به نتیجه نمی رسید اما اگر این مباحث را تفکیک کنید و هر 
بحث را در جای خودش بررسی کنید آن زمان می شود راحت تر برای 
حل مسئله حرکت کرد. از   همان ابتدای دولت یازدهم که خبرنگاران 
سوال می کردند، گفتم کمتر به این بحث دامن بزنید و رسانه ای شدن 
کمکی به حل مسئله نمی کند و در هر حال بدانید حصر نتیجه التهاب 
و آشوب است، بنابراین راه حل مسئله حصر هم آرامش و طمائنینه 

است و برای حل آن کشور نیاز به آرامش دارد.
پورمحمدی در ادامه یادآور شد: چون این تصمیم سیاسی و 
امنیتی است، بی تردید برای حل آن کشور نیاز به آرامش دارد. طبعا 
این بحث نه در دولت قابل طرح و رسیدگی است و نه در قوه قضاییه. 
این بحث از ابتدا در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی طرح و پیگیری 
می شود. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی متشکل از اعضای سه 
قوه به همراه نمایندگان رهبری و نهادهای نظامی و امنیتی است و 
تصمیمی هم که گرفته می شود امنیتی و سیاسی است. بی گمان این 
تصمیم فراتر از تصمیم قوا است. به عقیده من در یک مقطعی این 
موضوع تصمیم گیری شده است و اکنون فرصت تجدیدنظر آن است. 
امروز آقای رئیس جمهور اوضاع و شرایط کشور را برای طرح دوباره 
این موضوع، مناسب نمی داند. پس این تصمیم مخصوص دولت، یا 

هر قوه دیگری نیست.
مسئله برجام فراتر از تصمیم قواست

وزیر دادگستری در خصوص مباحث مطرح شده در خصوص 
برجام گفت: در خصوص بحث های دیگر هم همین حساسیت است 
و بلکه بیشتر وجود دارد. به عقیده دولت برجام یک توافق سیاسی 
و بحث سیاسی است. از نظر دولت این موضوع حقوقی نیست و 
نیازی به ارجاع به مجلس ندارد. هر چند ۲01 نفر از نمایندگان 
مجلس نامه داده اند و خواستار ارجاع این توافق نامه به مجلس 
شده اند. از دیدگاه ما این بحث همانند حصر، سیاسی و امنیتی است 
و فرا تر از تصمیم قوا است، بنابراین باید در شورای عالی امنیت ملی 
به بحث گذاشته شود. دوستان توجه کنند بحث برجام مربوط به 
شکل قضیه است و نه محتوا پس بحث ما استدلالی است. من در 
خصوص محتوا و ماهیت توافق صحبت نمی کنم، بلکه بحث ما به 

صورت شکلی مطرح است.
وی در ادامه یادآور شد: دولت یازدهم قضیه هسته ای را با صبوری 
و آرامش پیش برد تا به مقصود رسید و از حاشیه های سیاسی که 
ممکن بود ایجاد شود و توافق را از مسیر اصلی اش منحرف کند تا حد 
امکان دور شد. چنانکه مقام معظم رهبری هم در سخنان خود بدان 
اشاره کرد و فرمودند: به پایان رساندن مسئله هسته ای کار مهمی بود.

ممنوع التصویری رییس دولت اصلاحات
رئیس سابق سازمان بازرسی کل کشور در پاسخ به سوالی در 
خصوص ممنوع التصویری رییس دولت اصلاحات گفت: عنوان کردم 
ما باید به قواعد حقوقی برسیم و از منظر قوانین حقوقی به این مسائل 
بپردازیم. بی گمان هر چقدر تصمیمات ما حقوقی باشد، ماندگار تر، 

قابل دفاع تر و قابل توجیه تر خواهد بود.
مبارزه با فساد اقتصادی

وزیر دادگستری در خصوص وظیفه خود در خصوص مبارزه با 

فساد اقتصادی گفت: مبحث مبارزه با فساد یک بحث گسترده است 
و تنها وظیفه دولت یا یک وزارتخانه نیست. از یک سو قوه قضاییه 
مسئول اصلی پیگیری و برخورد با مفاسد اقتصادی است و بخش 
اعظمی از کار را از طریق نهادهای زیرمجموعه خود یعنی سازمان 
بازرسی کل کشور و دیگر مراجع ذی صلاح دنبال می کند و از سوی 
دیگر نهادی نظارتی، امنیتی وظایف تعریف شده خود را دارند. وزارت 
دادگستری از دو طریق می تواند با فساد اداری و اقتصادی مبارزه کند 
طریق اول   همان برخورد از طریق سازمان تعزیرات حکومتی است و 
از سوی دیگر وزارت دادگستری عضو کنوانسیون بین المللی مبارزه با 
فساد است. کنوانسیون مبارزه با فساد یک پروتکل بین المللی است 
که در ایران تصویب شده است. این کنوانسیون بیشتر به نظارت های 

بین المللی بر اقتصاد کشور ها مربوط می شود.
عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: وزارت دادگستری با 
عمل به مفاد این کنوانسیون به نظارت های خارجی کمک می کرد. 
در دولت جدید و با آمدن من به وزارت دادگستری سعی شد این 
وزارتخانه در نظارت داخلی بیشتر ورود کند. بالطبع به عنوان وزیر 
دادگستری عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی و همچنین عضو 
کارگروه تشکیل شده به همراه چند تن از وزرای دیگر برای برخورد 

با فساد هستم.
پورمحمدی در خصوص دلایل بروز فساد اقتصادی گسترده در 
کشور گفت: یکی از مشکلاتی که پیوسته گفته ام و امروز هم تاکید 
می کنم این است که فساد مبنای اش قانون گریزی، بی نظمی و 
غیرشفاف بودن است. اصلا شما نیاز نیست بگردید پرونده پیدا کنید. 
هرجا بی نظمی، قانون گریزی و غیرشفاف بودن را دیدید مطمئن 
باشید آنجا فساد اقتصادی و اداری وجود دارد. حال ممکن است 
پنهان باشد و از چشم شما دور بماند، اما به معنای نبودن فساد نیست. 
متاسفانه در دولت گذشته این بحث بیشتر وجود داشت. ممکن است 
در دولت گذشته افراد خودشان مروج فساد و یا آلوده به فساد نبودند 
اما همین چشم بستن بر بی نظمی ها و غیرشفاف بودن عامل فساد 
شد. این را بدانید بی نظمی اداری ماشین تولید فساد را فعال می کند.

دلایل عدم گزارش فسادهای دولت گذشته
رئیس سابق بازرسی کل کشور در ادامه در پاسخ به این سوال 
که چرا گزارش اقدامات و فسادهای دولت گذشته را مطرح و بازگو 
نکرده اید، گفت: این موضوع را قبول ندارم زیرا با وجود مطرح کردن 
فساد ها در دولت قبل همواره متهم به سیاه نمایی، فرافکنی و برخورد 
سیاسی می شدم. حتی خود صداو سیما هم من را سانسور می کرد. 
به دلیل آنکه مدیران سیما معتقد بودند صحبت های من باعث سیاه 

نمایی و بدبینی در جامعه می شود.
از سوی دیگر خودم هم متهم به فساد می شدم که یکی از آن ها 
تشکیل پرونده و ایراد اتهامی سنگین برای من که مربوط به دوران 
وزارت کشور بود. یکی بحث وام های صندوق کارکنان وزارت کشور 
و دیگری بحث اتوبوس ها بود. به هر حال من با هر پرونده ای که 
برخورد می کردم یک حاشیه ای برای بنده ایجاد می شد حال این 
حاشیه ها گا ه علنی یا غیرعلنی است. در پرونده ای که علیه من 
تشکیل شد خیلی از موارد و بحث ها را نگفتم و نخواهم گفت. یکی از 
همین بحث ها که متلک صدا و سیما را هم به دنبال داشت وام های 
کارکنان وزارت کشور بود. این جنجال دقیقا دو ماه بعد از بیرون 
آمدنم از وزارت کشور به پا شد. پورمحمدی افزود: به هر حال این 
اتفاق ممکن است برای هر مجموعه و موسسه ای پیش بیاید. در این 
خصوص هم کارمندان وزارت کشور که فراری نشده بودند و قطعا 
آن ها وام ها را پرداخت می کردند. اما این بحث وسیله ای شد از سوی 
برخی افراد برای تحت فشار قرار دادن بنده. قضیه اتوبوس ها هم به 
این شکل؛ معاون عمرانی وزارتخانه با این قضیه طرف بود. آن موقع 
دولت می خواست که فورا اتوبوس وارد کند. قرار بر این بود که با پیش 
پرداخت 10 میلیارد تومان ظرف دوماه تمام مجوز ها اخذ شود. بعد 
از طولانی شدن ماجرا من مخالفت کردم. سر همین قصه این پرونده 
طول کشید و من از وزارت کشور بیرون آمدم. متاسفانه در این قضیه 

فساد بود و بعضی ها مطالباتی داشتند که جلوی آن را گرفتیم.
وزیر پیشین کشور در دولت نهم افزود: بعد از بیرون آمدن من 
از وزارت کشور این قضیه همچنان ادامه داشت من از قوه قضاییه 
خواستم پول را پس بگیرد. فردی که واسطه ماجرا بود اموال ش 

توقیف و زندان رفت.
پرونده رحیمی معاون اول احمدی نژاد

پورمحمدی با اشاره به پرونده رحیمی معاون اول احمدی نژاد 
یادآور شد: سر قضیه رحیمی و ماجرای بیمه به من فشار آوردند 
که اگر این قضیه را دنبال کنید ما پرونده شما را رو می کنیم من 
هم به آنها گفتم هر چه دارید رسانه ای کنید. اگر می خواهم با فساد 
مبارزه کنم لازم است که خودم هیچگونه شک و شبهه ای در کارم 
نباشد. بنده باید در جایگاه خودم آماده پذیرش و اجرای عدالت باشم 
به همین دلیل به رئیس قوه عرض کردم و از ایشان خواستم یک 

قاضی از من بازجویی کند. گفتند از شما شکایت نشده است؛ به 
ایشان گفتم این افراد در ظاهر به شما نامه ای یا گزارشی می دهند اما 
در رسانه ها می گویند از فلانی شکایت شده است. از ایشان خواهش 
کردم پرونده من به شعبه ارجاع شود. چون در قانون آمده بود که 
خود قاضی می تواند درخواست کند با حفظ سمت تحت بازپرسی 
قرار بگیرد؛ این درخواست را به شعبه دادم. به هر حال پرونده من 
بررسی شد، چند بار بازجویی شدم و اسناد ارائه شد و دادسرا منع 
پیگرد صادر کرد. ما بر خلاف دیگران خط قرمزی برای خودمان 
قائل نیستیم و قتی ادعا می کنم می خواهم با فساد بجنگم طبعا نباید 
دست های خودم آلوده باشد. زمانی می توانم محکم حرف بزنم که در 

مورد خودم عدالت اجرا شده باشد.
وزیر دادگستری یادآور شد: کسانی که می گویند شما پرونده دارید 
اتهام آشکار می زنند و قابل پیگیری است، چون آن ها خود می دانند 
قرار منع پیگرد برای من صادر و اصلا پرونده بسته شده است و جالب 

آنکه دولت سابق حتی در وقت مقرر اعتراضی بر حکم نکرد.
عضو کارگروه مبارزه با فساد در خصوص ریشه و عامل فساد 
اقتصادی یادآور شد: کسانی که مرتکب فسادهای میلیاردی می شوند، 
متصل به عوامل پشت پرده هستند. این افراد یک جریان حامی 
شامل: رسانه، شبکه وکالت تا افراد با نفوذ را در اختیار دارند. به طور 
کلی با وقوع هر فسادی یک جریان حامی ساخته می شود. به هر 
حال این دولت برای مبارزه با فساد جدی است آن هم نه شعاری 
و پس از اتفاق. اکثر پرونده هایی که امروز بررسی می شود مربوط به 
فساد درگذشته است. متاسفانه برخی رسانه ها و افراد سعی دارند برای 
دولت یازدهم حاشیه درست کنند و باعث بدنامی آن شوند. به همین 
دلیل به دولت اتهام زدند و رانت 650 میلیون یورویی را مطرح کردند 

که هیچ گاه اثبات نشد.

رانت۶50 میلیون یورویی
پورمحمدی درباره رانت650 میلیون یورویی گفت: وقتی دولت 
روی کار آمد، دیدیم انبار ها خالی از خوراک دام و طیور است. به 
همین دلیل تدبیری اندیشیده شد که بدون هیچ گونه تخلفی با 
تامین منابع مالی یک سرمایه گذار کمبود خوراک دام در کشور را 
برطرف کنیم. فلذا تعبیر رانت و عدد مطرح کردن تعبیر درستی 
نیست و غلط و ناروا است. این که بگوییم به فردی امتیازی در حدود 
650 میلیون یورو داده شده و بعد از ضرب و تقسیم های عجیب 
یک عدد 3000 میلیارد تومان را دربیاوریم و در   نهایت بگوییم که 
در دولت قبل یک تخلف 3000 میلیارد تومانی وجود داشت در این 
دولت هم این مبلغ مطرح است، اصلا درست نیست. بنده معتقدم 
عده ای به دنبال مشابه سازی می باشند و این اساس ادعاهای ناروا را 

مطرح می کنند که این موضوع زشت است.
پورمحمدی در توضیحی بیشتر ادامه داد: دولت جدید متوجه شد 
که مواد غذایی نهاده های کشاورزی برای دامداری ها بسیار کم است 
و اعلام کرد که ذرت و سویا نیاز داریم و باید آن را وارد کشور کنیم. 
یکی از واردکننده ها اعلام کرد که می تواند این محصولات را به کشور 
وارد کند و با نفوذ بالایش توانست در مدت زمانی محدود بار تعدادی 
کشتی در حال تردد را در دریا خریداری کند. براین اساس بانک 
مرکزی با بانک خصوصی در این زمینه قرارداد مشارکتی می بندند و 
به این واردکننده می گوید که پول و ارز تضمین می شود و شما فقط 
کالا را وارد کن؛ بنابراین نه دولت پول داده و نه خرید دولتی صورت 
گرفته است. بلکه فقط دولت اعلام کرده که بار این کشتی ها خارج 
از نوبت تخلیه شود که عملا باعث شد قیمت فرآورده های دامی و 
گوشتی در کشور پایین بیاید.  عضو کارگروه مبارزه با فساد در دولت 
یازدهم گفت: حتما سیاسی شدن موضوعات به مبارزه با فساد آسیب 
می رساند. مبارزه با فساد یک نیاز جدی و خواست همه شهروندان 
است و سیاسی کردن یعنی حاشیه دار کردن و کند کردن حرکت 
آن. وزیر دادگستری با اشاره به مسئولیت خود در سازمان بازرسی 
گفت: بنده پنج سال در این سازمان پرونده های مختلفی را مطرح 
کردم. متاسفانه فرهنگی در جامعه ما حاکم است که اگر نخواهیم 
بحث بگم بگم را هم راه بیندازیم فرهنگ بگو بگو ایجاد می شود. لذا 
تا می خواهیم اقدامی را انجام دهیم درگیر این گفت وگو ها می شویم 
اما برای پیشگیری و بازدارندگی به طور قطع نیازمند بازگویی موارد 

مختلف هستیم.
پورمحمدی در ادامه با بیان اینکه بحث مبارزه با فساد مسئله ای 
جامع است یادآور شد: در مبارزه با فساد تنها بحث فساد اقتصادی 
مطرح نیست، بلکه فساد فرهنگی و سیاسی هم باید مورد توجه قرار 
گیرد. برخی از موضوعات حالت زیربنایی دارند و در عین حال که 
خودشان عامل فساد هستند بسترساز فسادهای دیگر هم به شمار 

می روند که بدون حل این مسائل بحث فساد حل نخواهد شد.
وی ادامه داد:  در بحث مبارزه با فساد با چند مسئله زیربنایی 
روبرو هستیم. فساد دولتی در حوزه های اجرایی و اجتماعی که این 

دو بخش مهمترین حوزه های فساد در کشور محسوب می شوند که 
اگر این دو موضوع را به خوبی حل نکنیم بر بخش های دیگر اثرگذار 

خواهند بود.
وزیر دادگستری با بیان اینکه فساد اجتماعی و فساد اداری از 
عوامل تاثیرگذار بر ایجاد فسادهای دیگر محسوب می شوند، تصریح 
کرد: بسیاری از فسادهای اقتصادی در یک جامعه ناهنجار و دچار 
فساد اجتماعی رخ می دهد. فساد سیاسی، فرهنگی و اقتصادی نیز 
در اینجامعه بیشتر رشد می کنند و در این بین وجود فساد اداری و 

اجتماعی نیز سرعت رشد این فساد ها را بیشتر می کند.
وی با اشاره به عوامل بازدارنده فساد ادامه داد: وجود فرهنگ نظم 
در جامعه، وجود برنامه و وجود قانون و نظارت از عوامل مهم بازدارنده 
فساد محسوب می شوند به طوری که جامعه نامنظم و بی برنامه، 
بیشتر در معرض فساد است و جامعه ای که قانون در آن اصل قرار 
نگیرد و نظارت گریز باشد فسادهای متعددی را در خود خواهد دید. 
لذا عامل اغلب فسادهای موجود در کشور که با بررسی پرونده های 

فساد به دست آمده همین عوامل هستند.
پورمحمدی در خصوص نقش رسانه ها در خصوص مبارزه با فساد 
در پاسخ به سوالی یادآور شد: هنر آن است که دولت ها این مشکلات 
را در سریع ترین حالت اصلاح و برطرف کنند. رسانه باید حضورش 
جدی باشد حتی آنجا که سیاسی برخورد می کند. حضور رسانه بستر 
سلامت است. البته باید از رسانه خواست تا صادقانه برخورد کند. 
درکل حضور رسانه چون کمک به شفاف سازی و زنده نگه داشتن 

مسئله می کند، خوب است.
وزیر دادگستری گفت: واقعیت این است که باید پرونده های فساد 
را علنی کرد و نگذاشت در لایه های پنهانی بماند. بسیاری از قضات 
و کار شناسان بر این باورند که ما منع علنی کردن حکم داریم. چون 
قانون این موضوع را تعیین کرده است؛ ولی باید تلاش کرد موانع 

قانونی برطرف شود.
وزیر دادگستری خاطرنشان کرد: رسانه ها و افکار عمومی بر 
موضوع فساد حساس هستند و این سرمایه ما در بحث مبارزه با فساد 
است. دولت انگیزه جدی دارد در زیر ساخت ها دولت الکترونیک را 
ایجاد کند زیرا فرهنگ اداری ما مشکل دارد. به طور کلی فرهنگ 
محیط کسب و کار و داد و ستد ما مشکل دارد. وی تاکید کرد: 
هماهنگی جدی بین قوا در این زمینه باید صورت بگیرد. ما به یک 
ملوک الطوایفی مدرن دچار شدیم و هرکس صرفا بخش خودش را 
می بیند. بنابراین نمی توان دولت را اینگونه اداره کرد. بلکه باید با روان 

سازی، کوتاه سازی و سالم سازی کار ها را انجام داد.
عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی در واکنش به پیشنهادی از 
سوی مدیران رسانه ای مبنی بر آموزش رسانه ها در خصوص مبارزه 
با فساد گفت: پیشنهاد اینکه وزارت دادگستری، بتواند به رسانه ها در 
آشکار سازی فساد کمک کند و بتواند به آنها آموزش دهد بسیار 
خوب و مطلوب است و نیز حتما از آن استقبال می کنیم. اما به هر 
حال حوزه ما با شما جداست، کار رسانه افشای فساد در جامعه است 
و وظیفه ما پیشگیری از فساد و برخورد با آن است. ولی کار ما با 
رسانه ها اشتراک های زیادی نیز دارد و بر این اساس آماده همکاری 

با اهالی رسانه هستیم.

حواشی حوادث سال ۶7 و اعدام های آن دوران
پورمحمدی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص حواشی 
حوادث سال 67 و اعدام های آن دوران گفت: حوادث جنگ را باید 
با توجه به شرایط و موقعیت آن دوران مورد بازخوانی و تحلیل قرار 
داد. تا وقتی انسان در شرایط جنگ قرار نگیرد، نمی تواند در خصوص 
حوادث آن سال ها به درستی قضاوت کند. حوادث سال 67 هم از 
بحث جنگ تحمیلی جدا نیست و حتما برای توضیح بیشتر نیاز به 

فرصت کافی است.
به گزارش ایلنا، وی در ادامه یادآور شد: ما از ابتدای انقلاب و در 
طول سال های جنگ تحمیلی با ضدانقلاب و نیروهایی روبرو بودیم 
که قصد سرنگونی انقلاب با هدف جدایی طلبی داشتند و از هیچ 
جنایتی هم فروگذاری نمی کردند. به هر حال اگر جدیت نیروهای 
انقلابی در آن زمان نبود نمی توانستیم مقابل ضدانقلاب گروهک ها 
و منافقین بایستیم. گفتم تا وقتی انسان در شرایط جنگ قرار نگیرد 
نمی تواند در خصوص حوادث آن سال ها به درستی قضاوت کند. باید 
واقعیت های جنگ را درک کنیم در جنگ اگر بخواهید در کشیدن 
ماشه علیه دشمن تامل کنید و حرکتی انجام ندهید مسلما کشته 
خواهید شد. قائم مقام و معاون پیشین وزیر اطلاعات در ادامه یادآور 
شد: آمریکا و مخالفان جمهوری اسلامی از   همان ابتدای انقلاب این 
مطلب را طرح می کردند که این نظام چند ماه دیگر بیشتر بر سر کار 
باقی نمی ماند ولی ما در طول جنگ نه تنها بحث حفظ انقلاب بلکه 
صدور فرهنگی آن را نیز مطرح می کردیم و هر سال این موضوع را 
یادآور می شدیم که انقلاب اسلامی مقتدر تر از سال قبل در حال فتح 
قله ها است. آن ها بعد از چند سال وقتی دیدند که ادعای سرنگونی 
جمهوری اسلامی بی فایده است به سمت تحریم های فلج کننده 
حرکت کردند. در واقع هدف و طراحی این تحریم ها فلج کردن 
و ساقط کردن نظام ما بود و اما همگان دیدند همانند دوران اول 
انقلاب و جنگ چگونه توانستیم در این شرایط سخت از تحریم ها 
عبور کنیم. البته یک واقعیت وجود دارد که دولت یازدهم با آن دست 
به گریبان است؛ ما دو سال سخت در این 37 سال به لحاظ اقتصادی 
داشتیم که با هیچ سالی قابل مقایسه نیست، یکی سال پایانی جنگ 
و دیگری امسال. فشار مشکلات اقتصادی واقعا امسال به روی دوش 
دولت سنگینی می کند اما دولت توانست با اراده و تدبیر از پس این 

مشکلات عبور کند.

توضیح در مورد شرکت در انتخابات خبرگان رهبری
حجت الاسلام والمسلمین پورمحمدی در پاسخ به سوالی در 
خصوص شرکت در انتخابات خبرگان رهبری با توجه سوابق تحصیلی 
و تجربیات کاری گفت: البته بحث این موضوعات فعلا زود است، ولی 

به وقت خود در این خصوص اقدام خواهم کرد.
پورمحمدی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا امتحان هم 
خواهید داد گفت: بله؛ بنده معتقدم باید به قانون پایبند بود و پایبندی 
ما به قانون از خود ما آغاز می شود. بنابراین از نظر بنده اشکالی ندارد 

اگر از من بخواهند در امتحان شرکت می کنم.

اخبار
صادق زیباکلام:

مذاکرات در دوره شش ساله جلیلی
 ۶ میلی متر هم جلو نرفت

یک استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران گفت: ۶سال آقای جلیلی مسئولیت 
بود که شش میلی متر هم پرونده  را برعهده داشت،این در حالی  مذاکرات 

هسته ای به سمت حل شدن جلو نرفت.

صادق زیباکلام در واکنش به اظهارات سعید جلیلی در کمیسیون ویژه بررسی برجام و 
اجلاس خبرگان مبنی بر اینکه »زمان تحویل پروژه هسته ای به دولت یازدهم، غرب آماده 
لغو تحریم ها بود« اظهار داشت: مهمتر از آنکه نحوه مذاکرات در دو دولت قبلی و کنونی به 
چه بوده است، این مسئله است که دولت یازدهم از   همان ابتدای شروع به کار خود در سال 
۹۲ عزم خویش را جزم کرده بود تا مذاکرات را به شکل جدی پیش ببرد و عملا نیز این 

اتفاق رخ داد و توافق هسته ای حاصل شد.
وی با طرح این سوال که آیا ممکن بود که توافق هسته ای در دولت قبل حاصل شود؟ 
اظهار داشت: در پاسخ به این سوال می گویم که احتمال دستیابی به توافق شدنی بود و اگر 
هم توافق صورت می گرفت دیگر آن همه هزینه وحشتناک و سنگین را نمی پذیرفتیم، اما 
دولت قبل بیش از آنکه عزمی برای حل پرونده هسته ای داشته باشد، به دنبال بهره برداری 

نمایشی و سیاسی از فعالیت های هسته ای ایران بود.
این تحلیلگر مسائل سیاسی ادامه داد: دولت قبل درصدد بود تا از فعالیت هسته ای 
ایران در جهت غرب ستیزی و تبلیغات به نفع دولتش استفاده کند تا بگوید پیش از روی 
کار آمدنش همه دولت ها اشتباه کردند، اما من با تمام وجود آن را جلو بردم و برای همین 
حل پرونده هسته ای باید آنطور که باید و شاید لازم بود، جدی گرفته نشد و گامی برای 
حل مسئله هسته ای رخ نداد. بنابراین اگر بگویند ما تلاش کردیم که پرونده هسته ای حل 
شود، در حال شوخی کردن هستند. شش سال آقای جلیلی مسئولیت مذاکرات را برعهده 
داشت و این در حالی بود که شش میلی متر هم پرونده هسته ای به سمت حل شدن جلو 
نرفت. پس چگونه اصولگرایان می توانند مدعی باشند که حل پرونده هسته ای در زمان آنها 

کلید خورده است؟
استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران با بیان اینکه اگر پرونده هسته ای ایران در زمان دولت 
احمدی نژاد صورت می گرفت، دیگر شاهد هجمه ها به دولت نبودیم، خاطرنشان کرد: اگر 
توافق در زمان دولت قبل صورت می گرفت، همه جا گفته می شد که ما به پیروزی بزرگ 

دست یافتیم و این یک دستاورد است و طاق نصرت در کوچه ها زده می شد.

واکنش وزارت کشور به اظهارات انتخاباتی رییس مجلس خبرگان

گزارش رسیده به آیت ا... یزدی بی اساس است 
یک روز بعد از اظهارات آیت الله یزدی درباره برگزاری انتخابات و نگرانی از 

برگزاری انتخابات الکترونیکی، قائم مقام وزیر کشور به این سخنان پاسخ داد.
رییس مجلس خبرگان رهبری در هجدهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری به اصرار 
وزارت کشور برای برگزاری الکترونیکی انتخابات اشاره کرد و گفت: در حالی این اصرار 
صورت می گیرد که ساده ترین وسیله سخت افزاری و نرم افزاری در این باره نیست و آنها 
قصد دارند از کشورهای چین و کره بخرند. شورای نگهبان اطمینانی به این دستگاه ها ندارد. 
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان این که برخی اعضای شورای نگهبان متخصص این کار 
هستند،تصریح کرد: من که سواد این کار را ندارم اما می دانم برگزاری الکترونیک انتخابات با 
مشکلاتی مواجه است، باید به سخت افزار و نرم افزار این کار اطمینان یافت. آیت الله یزدی 
ادامه داد: البته من طرفدار جدی برگزاری الکترونیکی انتخابات هستم اما باید وزارت کشور 

بتوانید شیوه ای ارایه کند که اطمینان بخش باشد. 
اما دیروز قائم مقام وزیر کشور در واکنش به این اظهارات به ایرنا گفت: آیت الله یزدی 
از بزرگان کشور است و بنده از قدیم الایام به ایشان ارادت داشته ام ونظراتشان مهم است 

اما صلاح نمی دانم از طریق رسانه ها درسال همدلی و همزبانی با ایشان صحبت کنم.
حسینعلی امیری اظهارداشت: آیت الله یزدی همچنان در ۲ تا 3 روز آینده مشغول اداره 
جلسه مجلس خبرگان رهبری هستند، ان شاءالله بعد از فراغت ایشان، حضوری خدمتشان 
توضیحات لازم را ارایه می دهیم. قائم مقام وزیر کشور همچنین درباره برگزاری انتخابات 
الکترونیکی گفت:باید بگویم برگزاری انتخابات الکترونیکی موضوعی بوده که بارها از سوی 
مسوولان ذی ربط و بویژه وزیر کشور در جلسات رسمی شورای نگهبان با اعضای شورا 
تبادل نظر شده است. امیری تاکید کرد که نرم افزارهای لازم برای برگزاری الکترونیکی 
انتخابات کاملا بومی است و توسط کارشناسان ایرانی تهیه شده است و به هیچ وجه وارداتی 
نیست. وی توضیح داد: طرف قرارداد وزارت کشور برای ساخت دستگاه های اخذ رای 
الکترونیکی یکی از وزارتخانه ها است، بنابراین گزارش رسیده به محضر آیت الله یزدی مبنی 

بر ساخت نرم افزار دستگاه های مربوطه توسط کشورهای کره و چین بی اساس است.
امیری عضو سابق شورای نگهبان همچنین اظهارداست: وزارت کشور حق شورای 
نگهبان مبنی بر نظارت برانتخابات را در تمامی مراحل امری صحیح، حقوقی و قانونی می 
داند و همواره آمادگی خود را برای پاسخگویی به هر گونه شبهه ای که درمورد برگزاری 

انتخابات الکترونیکی برای اعضای شورای نگهبان است اعلام می کند.
وی گفت: بنای وزارت کشور بر این است که دغدغه اعضای شورای نگهبان نسبت به این 
وزارتخانه به طور کامل رفع و رجوع شود و نظارت شورای نگهبان تمام و کمال محقق شود.

سخنگوی وزارت کشور افزود: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز اعلام کرده که 
تمامی زیر ساخت های لازم مخابراتی برای برگزاری انتخابات الکترونیکی فراهم شده است.

معاون سیاسی وزارت کشور:

بی طرفی در انتخابات زمینه حضور حداکثری 
مردم را فراهم می کند

قائم مقام وزیر در امور سیاسی گفت: زمانی که مردم از بی طرفی انتخابات، 
پاسداری از رای و موثر بودن حضور خود در انتخاب نمایندگان اطمینان حاصل 

کنند، حضور در انتخابات بیشتر خواهد بود.
 محمدحسین مقیمی، در ششمین جلسه شورای اداری استان کردستان، اظهار کرد: با 
گذشت دو سال از فعالیت دولت تدبیر و امید اقدامات شایسته و قابل توجهی برای پیشرفت 
و توسعه ایران در تمامی عرصه ها صورت گرفته است. وی افزود: از مهمترین موفقیت های 
دولت تدبیر و امید می توان به سیاست خارجی دولت و موفقیت در برابر شش قدرت جهانی 
اشاره کرد که با اقدام خود تحسین همگان در داخل کشور و همچنین در عرصه بین المللی 
را برانگیخت. قائم مقام وزیر در امور سیاسی عنوان کرد: مذاکرات موفقیت آمیز ایران در 
عرصه بین الملل علاوه بر رسیدن ایران به اهداف خود، موجب تثبیت و به کرسی نشاندن 

اقتدار ایران شد.
وی تصریح کرد: دولت علاوه بر سیاست خارجی در عرصه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی، سلامت، امنیت و ... اقدامات شایانی انجام داده است که از آن جمله می توان 
به حاکم بودن امنیت بر کشور اشاره کرد درحالی که در سایر کشورهای منطقه جنگ و 
خونریزی برپاست. مقیمی طرح تحول نظام سلامت را نیز از دیگر اقدامات موفق و شایان 
تقدیر دولت تدبیر و امید نام برد و افزود: تا قبل از اجرای این طرح، دغدغه مسائل مادی 
مهمترین دغدغه بیماران و خانواده های آنان بود در حالی که امروز این مسئله به شدت 
کمرنگ شده و در روستاها تنها پنج درصد هزینه درمان و در شهرها نیز تنها 10 درصد از 
هزینه درمان بر عهده بیماران است. وی با اشاره به اینکه 10 میلیون نفر به بیمه شدگان 
بیمه سلامت افزوده شده است، ذکر کرد: خوشبختانه اکنون ایران جزء کشورهایی است که 

اکثریت مردم آن از یک نوع بیمه برخوردارند.
معاون سیاسی وزارت کشور با اشاره به دستاوردهای عرصه اقتصادی دولت تدبیر و امید، 
ادامه داد: در آغاز کار این دولت، تورم در ایران 43 درصد بود در حالی که امروز پس از ۲ 

سال فعالیت این دولت میزان تورم به کمتر از 15 درصد رسیده است.
وی این موفقیت را نشان دهنده تیم اقتصادی توانای دولت دانست و افزود: در طول دو 
سال گذشته علاوه بر کاهش نرخ تورم شاهد رشد 10 درصدی اقتصادی در کشور نیز بوده 

ایم که نشان دهنده عزم ملی برای پیاده کردن اقتصاد مقاومتی در کشور است.
مقیمی بیان کرد: مدیران و مسئولان کشوری و استانی بسیار دلسوزانه و علاقمند برای 
رشد و اعتلای کشور تلاش کرده و رشد و توسعه و پیشرفت کشور را وظیفه اصلی خود می 

دانند که این امر در موفقیت های دولت تدبیر و امید بسیار تاثیرگذار بوده است.
وی با اشاره به پیشرو بودن دو انتخابات مهم مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای 
اسلامی در سال جاری، ذکر کرد: امسال از لحاظ سیاسی سال بسیار مهم و تاثیرگذاری 
برای کشور است که باید همه تلاش خود را برای برگزاری انتخاباتی شکوهمند در کشور 
به کار گیرند. معاون سیاسی وزارت کشور انتخابات شکوهمند را به معنای فراهم کردن 
شرایط مطلوب برای ورود علاقمندانه داوطلبان، ایجاد زمینه برای حضور حداکثری مردم 
اعلام و ذکر کرد: به هر میزان که زمینه برای حضور شکوهمند مردم در انتخابات فراهم 
شود، به همان میزان به انتخابات باشکوه نزدیکتر خواهیم شد. وی از مدیران و مسئولان 
دستگاه های اجرایی و دولتمردان خواست تا با تلاش خود زمینه حضور مردم در انتخابات 

را فراهم کنند. 
مقیمی افزود: زمانی که مردم از بی طرفی انتخابات، پاسداری از رای و موثر بودن حضور 

خود در انتخاب نمایندگان اطمینان حاصل کنند، حضور در انتخابات بیشتر خواهد بود.

وزیر دادگستری در جمع اصحاب رسانه؛

زمان تجدید نظر در موضوع حصر است

 نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم با تاکید بر اینکه 
رئیس جمهور هیچ گاه نگفت نظارت تماشایی است، عنوان 
کرد: نمی دانم چرا برخی با شنیدن این اظهارات منطقی 

رئیس جمهور آشفته می شوند.
محمدرضا خباز با اشاره به اظهارات رئیس جمهور در مورد نظارت 
بر صلاحیت کاندیداها، عنوان کرد: رئیس جمهور مسئول اجرای قانون 
اساسی است و سوگند خورده که پاسدار قانون باشد. رئیس جمهور 
در یکی از اظهارات اخیر خود عنوان کرد که نظارت از اجرا جدا است 
به نظر من هم این حرف کاملا عاقلانه و منطقی بود معلوم نیست 
چرا عده ای از این حرف رئیس جمهور برآشفته شده اند. وی افزود: 
رئیس جمهور هیچ گاه در سخنان خود نگفت که نظارت تماشایی 
است، متاسفانه صحبت های رئیس جمهور به خوراک عده ای تبدیل 
شد و تلاش کردند آن را به شکل دیگری به برخی مسئولان کشور 
منعکس کنند در حالیکه من فکر نمی کنم کسی این موضوع را که 
نظارت از اجرا جدا است، نپذیرد. به گزارش ایلنا، این فعال سیاسی 
اصلاح طلب یادآور شد: ما در مجلس چهارم با نظارت استصوابی 
مخالفت کردیم اما صدایمان به گوش کسی نرسید و در نهایت نظارت 
استصوابی قانون شد، و قانون لازم الاجرا و محترم است اما حتی این 
نوع نظارت هم حق دخالت در امر اجرا را ندارد. وی ادامه داد: همه 
ما باید ملتزم به قانون باشیم. قانون هم می گوید استعلام ها باید از 
مراجع چهارگانه صورت گیرد یعنی نه مرجعی بیش تر و نه کمتر. اگر 
قرار است مرجعی به این مراجع اضافه و یا کم باشد باید اول قانون 
اصلاح شود. هر فردی نمی تواند سلیقه خود را در اجرای قانون اعمال 
کند. خباز خاطرنشان کرد: رئیس جمهور در این اظهارات خود مثالی 
زد و گفت در مجلس اول که شورای نگهبان وجود نداشت بسیاری 
از افرادی که امروز در جایگاه شورای نگهبان هستند، نماینده مجلس 
شدند و اتفاقا مجلس اول هم قوت بسیاری داشت و هم تصمیمات 

برجسته ای در آن اتخاذ شد و چندصدایی نیز در آن مشهود بود چون 
مردم ما متدین و انقلابی اند و خودشان افراد شایسته ای را انتخاب 
می کنند اگر هم درصد کمی از منتخبان شرایط لازم را نداشتند، جای 
نگرانی نبود چون اکثریت متدین به وسیله مردم انتخاب شدند. وی 
با بیان اینکه من نمی دانم چرا برخی با شنیدن این اظهارات منطقی 
رئیس جمهور عزا گرفته و سر و صدا می کنند، گفت: حرف حساب 

رئیس جمهور باید مورد استقبال قرار گیرد نه اینکه با شنیدن آن 
آشفته شوند. این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: به نظر من 
حرف های رئیس جمهور کاملا منطقی، قانونی و شرعی بوده و او به 
هیچ وجه قصد تضعیف هیات  نظارت را نداشت اما برداشت ها و تفاسیر 
نادرستی از صحبت های رئیس جمهور به اطلاع برخی مسئولان رسید 
و متعاقبا واکنش ها و اظهار نظرهای آنها را نیز در پی داشت که ممکن 

است این وضعیت باعث نگرانی مردم شود. خباز عنوان کرد: اگر امروز 
وزیر کشور می گوید که اصل بر برائت است این موضوع در اصل 37 
قانون اساسی به صراحت بیان شده و دلیلی برای مخالفت با آن وجود 
ندارد. یعنی هیچ فردی به خودی خود مجرم و متخلف نیست مگر 
آنکه خلافش ثابت شود. اگر رئیس جمهور هم تاکید دارد نظارت از 
اجرا جداست، این هم دقیقا عین قانون است و آقای روحانی هیچ گاه 
نگفته دولت یا شخص خودش نظارت استصوابی را قبول ندارد اما او 
مجری قانون است و نظارت نیز طبق قانون باید از مراجع چهارگانه 

انجام شود. 
نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم با بیان اینکه راهکار رفع 
نگرانی همه گرو ه ها فقط التزام به قانون است، گفت: ممکن است 
عده ای با برخی طرح ها و لوایح مخالف باشند اما وقتی تبدیل به 
قانون شد جای آن روی سر همه مسئولان است نه زیر پا. در قانون 
اساسی برای همه قوا و نهادهای مسئولیت ها و وظایفی در نظر 
گرفته شده است. مثلا وظیفه مجلس قانون گذاری و نظارت است، 
وظیفه خبرگان انتخاب رهبر و نظارت بر عملکرد رهبری است برای 
مسئولان سایر قوا هم به همین ترتیب وظایف کاملا روشن است. 
بنابراین  مسئولان باید توجه کنند اگر به عنوان یک مقام نظام 
صحبت می کنند اظهاراتشان در چارچوب وظیفه قانونی شان باشد 

در غیر اینصورت به عنوان شهروند عادی حق اظهارنظر دارند.
وی افزود: وقتی رئیس یک قوه و مسئول یک دستگاه به مسائلی 
که قانونا جزو وظایف او تعریف نشده می پردازد، این اول اختلاف 
است. وقتی ما در مقابل حرف های نابه جای غرب به آنها هشدار 
می دهیم که مسائل داخلی ما دخالت نکنند باید این اصل را در 
داخل هم خودمان مراعات کنیم. اگر تلاش شود تا اظهارات در 
راستای وظایف هر مسئول باشد زمینه اختلاف ها هم کمتر خواهد 

شد در غیراینصورت چنین مسائلی کشور را به حاشیه می برد.

خبار نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم: 

رئیس جمهور نگفت نظارت تماشایی است
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تلخی خیرخواهی، سودمندتر از 17
شیرینی خیانت در مشورت است.
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آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید جاسم فلاح روش با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
پلاک 10540/74 اصلی شش دانگ واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 450 دفتر 71۲ثبت 
136436 به نام آقای سید جاسم فلاح روش صادر و تسلیم شده که سند مالکیت پلاک فوق الذکر در 
اثر سهل انگاری مفقود گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت  

مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

جناب آقای مهندس 
محمد رضا طلایی

ریاست  محترم سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم

کسب رتبه برتر آن سازمان 
در ارزیابی عملکرد سال 93 
دستگاه های اجرایی استان را

 به جنابعالی و کارکنان زحمتکش 
آن مجموعه صمیمانه تبریک 

عرض می نمائیم.

پیام  تبریک

 لاریجانی جلسه  سخنرانی رییس  کنست را ترک کرد
گفته می شود: »علی لاریجانی« رییس مجلس جمهوری اسلامی ایران که در نیویورک و برای شرکت 
در نشست اتحادیه  بین  مجالس جهان شرکت نموده است، روز دوشنبه هنگام سخنرانی رییس مجلس 
اسرائیل )کنست( سالن را ترک نمود. به نوشته روزنامه »جروزالم پست« همزمان با آغاز سخنرانی »یولی 
ادلشتاین«، رئیس مجلس رژیم صهیونیستی، علی لاریجانی رییس مجلس ایران به سرعت از صندلی 
برخاست و سالن را ترک نمود. این در حالی است که یولی ادلشتاین، روز گذشته در دیدار با »بان کی مون«، 

دبیر کل سازمان ملل متحد گفته بود ایرانی ها خواهان نابودی اسرائیل هستند.

نظرسنجی درباره مسلمان بودن باراک اوباما
گفته می شود: بیشتر جمهوریخواهان آمریکا معتقدند باراک اوباما رئیس جمهور این کشور یک مسلمان 
است. این نظرسنجی که توسط مؤسسه Public Policy Polling found منتشر شده نشان می دهد که 
54 درصد از مردم آمریکا که طرفدار حزب جمهوریخواه هستند، رئیس جمهور خود را یک مسلمان می دانند. 
شفقنا در ادامه نوشته است: در این نظرسنجی، 3۲ درصد نیز اعلام کرده اند نمی دانند باراک اوباما یک مسلمان 
است یا یک مسیحی؟! این درحالی است که تنها 14 درصد از پرسش شوندگان گفته اند اوباما مسیحی است. 
نتایج این نظرسنجی که هنوز به طور رسمی منتشر نشده توسط عوامل شبکه تلویزیونی MSNBC آمریکا 

افشا شده است. این نظرسنجی در هفته گذشته انجام گرفته است.

حمایت احتمالی سردار نقدی از کمپین خودرو نخرید
گفته می شود: سردار محمدرضا نقدی در نشست مسئولان مراکز رشد خلاقیت بسیج در اردبیل اظهار 
کرد: جمهوری اسلامی ایران زمانی می تواند قدرت حقیقی خود را به دنیا نشان دهد که در همه عرصه های 
علمی و فناوری های جدید بتواند با مطلوبیت راهبردی منطقی و حرکتی منسجم به انجام برساند تا پیشروتر از 
سایر کشورها در حوزه علم و فناوری ها قدرت برتر خود را نشان دهد. وی با اشاره به مقایسه صنعت خودرو و 
هوافضا در کشور، بیان کرد: برخلاف انتظار پیشرفت های صنعت هوافضای کشور قابل قیاس با صنعت خودرو 
که اغلب یک صنعت وابسته و غیر قابل تحرک باقی مانده، نیست و ما باید یک حرکت متفاوتی را در این 

حوزه شاهد باشیم.

عذرخواهی فردوسی پور از بابک زنجانی
گفته می شود: عادل فردوسی پور در مثال هفته گذشته اش برای پولشویی، از مثال بابک زنجانی استفاده 
کرد و گفت مانند کاری که بابک زنجانی می کرد! در برنامه امشب برنامه ۹0، عادل فردوسی پور با توجه به نامه 
وکیل بابک زنجانی از این فرد بازداشت شده عذرخواهی کرد. وکیل زنجانی به این خاطر که او هنوز جرمش 
اثبات نشده از فردوسی پور در خواست کرده بود که بابت این حرفش عذرخواهی کند. عادل هم به خاطر 

مسائل حقوقی که ممکن بود پیش بیاید، عذرخواهی خود از بابک زنجانی را اعلام کرد.

ادعایی درباره ملاقات یک امام جمعه در اوین
گفته می شود: یک روزنامه آمریکایی مدعی شده که محمدعلی الهی امام جمعه ایرانی تبار شهر دیر 
بورن در ایالت میشیگان آمریکا در سفر اخیر خود به ایران با امیر حکمتی زندانی ایرانی - آمریکایی متهم 
به جاسوسی در اوین ملاقات کرده است. به گزارش عصر ایران، روزنامه آمریکایی یو اس ای تودی نوشت: 
محمد علی الهی که اخیرا از سفر به ایران به آمریکا بازگشته است، در یک کنفرانس خبری اعلام کرده که با 
حکمتی به مدت 1 ساعت در زندان اوین در تهران ملاقات کرده است. امام جمعه مسجد حکمت در شهر 
دیربورن میشیگان گفته است که حال حکمتی خوب بود و او پس از ملاقات با حکمتی به آینده پرونده او 
خوش بین است. حکمتی که پیش تر عضو نیروی دریایی آمریکا بوده است، چهار سال پیش به هنگام سفر 
به ایران با اتهامات امنیتی دستگیر شده است. مقامات آمریکایی در 4 سال گذشته بارها خواستار آزادی او از 

زندان شده اند.

واکنش به خبر تجاوز به مسافر ایرانی در دبی
گفته می شود: طی روزهای اخیر مطلبی در فضای مجازی منتشر شد مبنی بر اینکه مسافران ایرانی در 
فرودگاه دبی مورد بازرسی نامتعارف همچون عریان کردن و ... قرار گرفتند. در همین راستا یک منبع آگاه در 
وزارت امورخارجه گفت: تاکنون هیچ گزارش رسمی در خصوص این اخبار و شایعات از سوی نمایندگی های 
ما در دبی یا ابوضبی ارائه نشده است. وی تصریح کرد: پیرامون این مسئله هیچ شهروندی به وزارت خارجه 
مراجعه نکرده و شکایتی مطرح ننموده است. این منبع آگاه با اشاره به جدیت وزارت امورخارجه در برخورد 
با اینگونه مسائل تاکید کرد: به محض اینکه در این باره مطلبی به دستمان برسد قویا وارد عمل شده و 

پیگیری های لازم را انجام خواهیم داد.

هشدار عجیب دفتر احمدی نژاد!
گفته می شود: روز گذشته دفتر احمدي نژاد با انتشار گزارشي به میزان واردات کالا از چین در دو سال 
دولت یازدهم خرده گرفت و با اعلام اینکه بیش از 50 درصد از کل واردات کالاي چیني در دو سال دولت 

یازدهم وارد شده است، درصدد دفاع از سیاست هاي تجاري دولت نهم و دهم برآمد.

افشای اختلاف درتیم ملی والیبال
گفته می شود: در آستانه رقابت های جام جهانی والیبال یک سایت لهستانی از اختلاف بین سرمربی 
تیم ملی والیبال ایران و بازیکنان خبر داد و به نقل از اسلوبودان کواچ نوشت بازیکنان در تورنمنت واگنر با وی 
اختلاف نظر داشتند. سایت sportowefakty در گزارش خود عنوان کرده است: تیم ایران در تورنمنت 
واگنر بهترین والیبال خود را ارایه نکرد. مردان کواچ در این مسابقات در رده آخر ایستادند و این نتایج آشکارا 
اختلافات بین سرمربی و بازیکنان تیم ملی ایران را نشان می داد. تورنمنت چهارجانبه واگنر که چندی پیش 
با حضور تیم های ملی والیبال لهستان قهرمان جهان، فرانسه قهرمان لیگ جهانی، ژاپن قهرمان آسیا و ایران 
برگزار شده بود با نتایجی غیرمنتظره برای تیم کشورمان همراه شد. شاگردان کواچ در این تورنمنت هر سه 
بازی خود را واگذار کردند تا در آستانه جام جهانی ژاپن نگرانی ها نسبت به تیم ایران افزایش یابد. بعد از این 
تورنمنت تیم ملی راهی روسیه شد و یک بازی با هلند و دو بار هم با روسیه برگزار کرد و این سه بازی را برد 

تا آرامش نسبی به فضای والیبال بازگردد.

نامحرمانه

طنز قمی

تلنگر

بایه به کی بگم
کمک ماشین من هر رو خرابه چو کنم
چن دفه عوض کنم دلم کبابه چو کنم

تو خیابون تو کوچه چال چوله ها رو می بینی
مث را رفتن بر روی طنابه چو کنم

امرو اسفالت میکنن فردا خرابش میکنن
یا کار شهرداری یا سازمان آبه چو کنم

دای علی فردا بیا چال چاله گود بازی کنیم
دائیه تخصِ آخه پا به رکابه چو کنم

الکی نمیگم حرفا رو خودتوم میدونی
همه ی حرفای من حرف حسابه چو کنم

هر چه غیه میکشم هیشکه به حی نی دای علی
وعده و وعید شون عین حبابه چو کنم

حی میگن به من دای عباس اَ این حرفا تو نزن
میدونی چی چی میگم، میگم ثوابه چو کنم

خوش اومدی جونم

اسیر شدن در دام اعتیاد دو خانواده را عزادار کرد

ماجرای قتل راننده آژانس 
به دست جوان 21 ساله

اعتیاد یکی از مهم ترین آسیب های اجتماعی است که جامعه و 
به خصوص نسل جوان را به صورت جدی تهدید می کند و عوامل 
مختلفی در گسترش این آسیب مؤثر است، اما نداشتن اطلاعات 
صحیح و آموزش های اصولی و مداوم از مهم ترین عوامل به دام افتادن 

نوجوانان و جوانان است.
اطلاعات در دسترس مردم بسیار اندک و در بسیاری از موارد اشتباه است؛ 
علاوه  بر  این گاه باورها و عقاید نادرستی در مورد مواد و اعتیاد در بین مردم 
رواج دارد که اوضاع را بدتر و پیچیده تر می کند و این باورهای غلط موجب 

گسترش آلودگی و اعتیاد در جامعه می شود.
مواد مخدر ممکن است در اوایل، نیروی کاذب ایجاد کند، اما پس از مدت 
کوتاهی ایجاد فرسودگی کرده و تمام قوای جسمی و روانی فرد مصرف کننده 

را تحلیل می کند.
تا زمانی که به علل گرایش بیمار توجه نشود درمان جسمی و روانی فقط 
برای مدتی نتیجه بخش خواهد بود و فرد معتاد دوباره گرفتار مواد اعتیاد آور 

می شود.
اعتیاد به مواد مخدر یکی از مهم ترین مشکلات اجتماعی، اقتصادی و 
بهداشتی است که عوارض ناشی از آن تهدیدی جدی برای جامعه بشری 
محسوب شده و موجب رکود اجتماعی در زمینه های مختلف می  شود؛ 
همچنین ویرانگری های حاصل از آن زمینه ساز سقوط بسیاری از ارزش ها 
و هنجارهای فرهنگی و اخلاقی شده که بدین ترتیب سلامت جامعه را به 

خطر می اندازد.
نگاهی می کنیم به داستانی واقعی از زندگی که بیهوده بر باد رفت...

وقتی قرص می خورد، نمی دانست تا ساعتی دیگر مرد بی گناهی به عنوان 
پدر یک خانواده کشته خواهد شد، در دنیای خودش می خواست آرام باشد، 
هیچکس با او کاری نداشته باشد، واقعاً چقدر در این عالم احساس سبکی و 
پرواز در آن بالاها را می کرد. وقتی به خودش آمد یک آچار خونین در دست 

و جنازه ای در زمین دید.
نامش مسعود است تیک های عصبی دارد، گاهی مانند فردی که از 
سردردی شدید رنج می برد صورتش را نزدیک می آورد و به سئوالم دقت 

می کند و پلک چشم چپش تا حدی پرش دارد.
مسعود ۲1 ساله است و به گفته خودش به خاطر اعتیاد شدید به »ال اس 
دی« و قرص های روانگردان »اکس« در گذشته که موجب تخریب مغز و به 

هم ریختن سلسله اعصابش شده، مرتکب قتل شده است.
معتادان تصور می کنند اعتیاد فقط آنان را به عالم »خلسه« می برد تا به 
مشکلات و ناراحتی هایشان فکر نکنند و تقویت کاذب ایجاد کنند، اما نمی دانند 
دیگران و اطرافیان خود را به آب و آتش گدازنده ای می اندازند. مسعود غیر از 

خانواده خودش خانواده یک مرد بی گناه را به هم به آتش انداخته است.
اسم؟
مسعود

چند سال داری؟
۲1 سال

چه جرمی مرتکب شده ای؟
قتل عمد به علت مصرف قرص های روانگردان

چرا این اتفاق افتاد؟
راستش به خاطر دختری که یک سال بود او را می شناختم می خواستم 
با خانواده ام اتمام حجت کنم، خانواده من از نظر مالی در سطح بسیار خوبی 
هستند، اما به لحاظ داشتن مشکلات عصبی که برایم به وجود آمده بود پدرم 

ماشین را از دستم گرفته بود.
روز حادثه با یک آژانس مسافرکشی تماس گرفتم تا از خانه مان به خانه 
دوستم بروم در طول راه در داخل ماشین حشیش مصرف می کردم که راننده 
متوجه شد و با ناراحتی گفت پیاده شوم، در همان حالت که هنوز ماشین 
حرکت می کرد گفتم یعنی چه؟ تو کرایه ات را دو برابر بگیر تو چه کار داری؟! 
راننده بیشتر عصبانی شد تمام جر و بحث و این اتفاق چند دقیقه بیشتر 

طول نکشید.
احساس کردم چیزی زیر پایم است آچار چرخ اتومبیل بود. آن را برداشتم 
و یک ضربه محکم به سرش زدم حالت عادی نداشتم اگر حشیش و قرص 

مصرف نکرده بودم این اتفاق نمی افتاد.
صندلی جلو نشسته بودی یا صندلی عقب؟

صندلی جلو، کنار راننده نشسته بودم.
فقط یک ضربه زدی؟

بله
ماشین هنوز حرکت می کرد؟

بله
تصادفی رخ نداد؟

من در آن لحظه دچار توهم بودم، اما وقتی خون پاشیده شده به اطراف را 
دیدم فرمان را از دست راننده گرفتم و به سختی ماشین را تا کنار جاده بردم و 
همان جا متوقف کردم. چند دقیقه بعد که کمی حالت عادی پیدا کردم راننده 
را به طرف صندلی خودم کشیدم و خودم پشت فرمان نشستم و ماشین را 
به یک جاده فرعی بردم و همان جا ماشین، راننده و تمام لوازم ماشین را رها 
کردم و بدون آن که دست به چیزی بزنم از ماشین پیاده شدم و به شهر 
خودمان برگشتم. لباس هایم خونی بود به خانه یکی از دوستانم رفته، از او 
لباس گرفتم و لباس های خودم را عوض کردم، وقتی به خانه دوستم که قرار 
بود به خانه اش بروم، رفتم موضوع را به او نگفتم و چند روز در خانه او ماندم تا 

این که هشت یا 10 روز بعد دستگیر شدم.
چرا برای صحبت با خانواده ات می خواستی به خانه دوستت بروی؟

من با مینو یک سال دوست بودم و خانواده ام مخالف ازدواج ما بودند، چراکه 
خانواده مینو از نظر فرهنگی و مالی خیلی پایین تر از خانواده خودم بود، در شهر 
ما دختر دانشجو زیاد است، یکی از آنان به نام سارا که من با او آشنا شده بودم 
گفت به شهرشان بروم و در انبار دایی او کار کنم، از همین رو من به منزل 
سارا رفتم. می خواستم از طرف او خیالم بابت کار پردرآمد راحت شود و پیش 
خانواده ام بروم و بگویم اگر مینو را برای من نگیرند برای همیشه خواهم رفت و 
نمی توانند مرا ببینند و باید تکلیف مرا مشخص کنند. من به خاطر دختر مورد 
علاقه ام مینو با خانواده ام قطع رابطه کرده و حدود دو ماه بود که در یک خانه 

مجردی اجاره ای زندگی می کردم.
شغلی نداشتی؟

در یک قالب سازی کار می کردم و ماهیانه حدود 500 تا 600 هزار تومان 
درآمد داشتم و غیر از آن در مجالس عروسی و مهمانی ها ارگ می زدم.
خانواده دختر مورد علاقه ات هم با ازدواجتان موافق بودند؟

آنها می گفتند باید خانواده ات برای خواستگاری بیایند.
خوب این که طبیعی است.

خانواده من حاضر نمی شدند به خواستگاری بروند حالا این جا افتاده ام نه 
از آن دختر خبری هست و نه از دوستانی که تا آن زمان دورم می چرخیدند 

هیچ کدام سراغم را هم نمی گیرند.
وقتت را در اینجا چگونه می گذرانی؟

اینجا به قرآن پناه برده ام و از خداوند می خواهم مرا به خاطر تمام اشتباهاتم 
و رنج و عذابی که به خانواده خودم و خانواده آن مرحوم وارد کرده ام ببخشد 
و از خانواده مرحوم می خواهم اگر حتی مرا قصاص کردند حلال کنند، چون 
من در سن ۲1 سالگی تمام زندگی ام را از دست داده ام اگر قبلاً با قرآن مأنوس 

بودم حالا این اتفاقات نیفتاده بود.

از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
استان  کل  دادگستری  جرم  وقوع 
قم گفت: برای ساماندهی بنگاه های 
معاملات املاک در استان و در راستای 
پیشگیری از آسیب هایی که این صنف 
با آن مواجه است، کلیه قراردادها در 
و  اجاره  قراردادهای  از  اعم  ها  بنگاه 
به صورت چاپی در  باید  نامه  مبایعه 

اختیار متعاملین قرار بگیرد.
سعید کاویانی روز چهارشنبه در نشستی 
خبری در سالن اجتماعات اصناف قم، افزود: 
در کنار بحث کد رهگیری که تمامی بنگاه 
های معاملات املاک در قراردادهای خود 
ملزم به رعایت آن هستند، طرح پرینتی 
شدن قراردادها نیز از مهرماه سال جاری 

اجرا می شود.
وی با بیان اینکه دستی نوشته شدن 
قراردادها با آسیب های مختلفی همراه بود، 
ادامه داد: این طرح علاوه بر به روزرسانی 
کردن قراردادها در حوزه املاک، موقعیت 
شغلی این صنف را تضمین کرده و ایجاد 
اعتماد متقابل بین متعاملین را در پی خواهد 

داشت.
 فعالیت 230 بنگاه معاملات املاک

 در پردیسان
وی با بیان اینکه یکهزار و 700 بنگاه 
اتحادیه  پوشش  تحت  املاک  معاملات 
املاک در قم مشغول به فعالیت هستند 
گفت: از این تعداد، ۲30 بنگاه در منطقه 

پردیسان فعالند.
اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  کاویانی 
از وقوع و جرم و آسیب های  پیشگیری 
اجتماعی یکی از وظایف قوه قضاییه است 
افزود: طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب، 
پیشگیری از وقوع جرم باید به صورت علمی 
و فرا قوه ای باشد و این کار تنها وظیفه قوه 

قضاییه نیست بلکه همه دستگاه ها مکلفند 
در این زمینه با قوه قضاییه همکاری داشته 

باشند.
حوزه  در  رویکرد  این  با  گفت:  وی 
اولویت  ضمن  جرم،  وقوع  از  پیشگیری 
قراردادن برخی نکات، پیشگیری از وقوع 
جرم را با هدف مردمی کردن و بومی کردن 

آن در سطح استان قم در پیش گرفتیم.
و 34  اصناف  اتحادیه  به 6۲  کاویانی 
هزار واحد صنفی در قم اشاره کرد و افزود: 
در سه سطح  را  با صنوف  مان  رابطه  ما 
توسعه مدار، ارتقای آگاهی های صنوف به 
صورت اختصاصی و اتخاذ سیاست راهبردی 
پیشگیری از وقوع جرم به صورت محله مدار 

را در دستور کار قرار داده ایم.
وی گفت: کسانی که متقاضی صدور 
پروانه کسب و یا تمدید آن هستند الزامی 
ارتقای  آموزشی  های  کارگاه  در  تا  است 
آگاهای های اصناف به صورت تخصصی 
شرکت کنند که می توان از طریق ارتقای 
این آگاه ها و استفاده از تجارب در جهت 

پیشگیری توسعه مدار گام برداشت.
نهاد داوری در اتاق اصناف قم 

شکل می گیرد
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادگستری کل استان قم اضافه کرد: 
با اتخاذ سیاست راهبردی پیشگیری از وقوع 
جرم به صورت محله مدار، سطح مشارکت 
امنیت  ایجاد  در  صنوف  و  شهروندان 
اجتماعی بیشتر شده و ما می خواهیم با 
اتخاذ تدابیر لازم و راهبردی، هزینه ارتکاب 
جرم برای شهروندان را کاهش داده و هزینه 
ارتکاب جرم برای متهمان را افزایش بدهیم.

به گزارش ایرنا، وی با بیان اینکه در سال 
گذشته، قم جزء سه استان برتر کشور در 
حوزه امنیت قرار گرفت و نیروی انتظامی 

این استان به عنوان نمونه و شاخص مورد 
تقدیر قرار گرفت گفت: هدف ما این است 
که با تعامل خوبی که بین دستگاه قضایی، 
نیروی انتظامی، اتاق اصناف، سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و دیگر نهادها برقرار است، 

قم را به رتبه نخست کشور برسانیم.
کاویانی همچنین با بیان اینکه از سال 
قم  اصناف  اتاق  در  داوری  نهاد  گذشته، 
شکل می گیرد گفت: با اجرایی شدن این 
طرح، شاهد کاهش ورودی پرونده ها به 
دادگستری و تسریع در رسیدگی به پرونده 
ها می باشیم. وی در پایان اظهار داشت: کلیه 
اماکن صنفی برای صدور و تمدید پروانه باید 
مجهز به دوربین مداربسته باشند. وی گفت: 
این دستورالعمل شامل آرایشگاه های زنانه 
نیست و این واحدهای صنفی باید مجهز به 

آیفون تصویری باشند.

 راه اندازی مدرسه اصناف در قم
این  در  نیز  قم  اصناف  اتاق  رییس 
نشست از راه اندازی مدرسه اصناف در اتاق 
اصناف قم خبر داد و گفت: این مدرسه کار 
خود را از مهرماه جاری آغاز می کند و از 
کسبه ای که فاقد مدرک تحصیلی دیپلم 
هستند دعوت می کنیم در این مدرسه 

ثبت نام کنند.
حسن احمد لو گفت: همچنین دانشگاه 
اصناف را نیز از سال آینده در قم راه اندازی 
می کنیم که مقدمات اجرای این کار انجام 

شده است.
یکپارچه  سیستم  اجرای  از  وی 
به  رسیدگی  قم،  اصناف  اتاق  اتوماسیون 
آموزش،  پروانه،  فاقد  اصناف  های  پرونده 
آغاز به کار واحد حقوقی و افزایش نظارت 
بر اتحادیه ها و اصناف به عنوان مهمترین 

فعالیت های اتاق اصناف قم یاد کرد.

 کم آگاهی و بی اطلاعی، زمینه ساز 
اکثر جرایم

انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون 
استان قم نیز در این نشست گفت: اطلاع 
مهمترین  آموزش،  و  سازی  آگاه  رسانی، 
نقش را در بحث پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی دارد. سرهنگ احمد صادقی افزود: 
متاسفانه اکثر مالباختگان و کسانی که مورد 
جرم قرار می گیرند بر اثر بی اطلاعی و کم 
آگاهی و یا سهل انگاری در استفاده از لوازم 

پیشگیری از سرقت است.
وی افزود: اکثر قربانیان به دلیل عدم 
آگاهی و بی احتیاطی، زمینه جرایم را برای 
مجرمان فراهم می کنند که باید در زمینه 
اطلاع رسانی و بالا بردن آگاهی های مردم 

اقدامات بیشتری انجام داد.
صادقی همچنین از نهادینه شدن نظام 
مشاوره در بحث طلاق از سال گذشته در قم 
خبر داد و افزود: 5 مرکز برای این کار ورود 
پیدا کرده اند که اجرای این طرح از رشد نرخ 

طلاق جلوگیری کرده است.
حوزه  اینکه  بیان  با  ادامه  در  وی 
استحفاظی کلانتری های 11، 1۲ و 17 قم 
به پایش تصویری مجهز شده است گفت: 
حوزه استحفاظی سایر کلانتری ها نیز با 
مشارکت مردم به پایش تصویری مجهز 

می شوند.
استقرار 500 واحد درودگری در 

شهرک صنوف قنوات
معاون امور بازرگانی و توسعه و تجارت 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
در شهرک صنوف  درودگری  واحد   500
بخش قنوات استان تا پایان سالجاری مستقر 

می شود.
چهارشنبه  رروز  چهر  محمدی  امیر 
اجتماعات  سالن  در  خبری  نشستی  در 
شهرک  گذشته  سال  افزود:  قم،  اصناف 
که  کرد  کار  به  آغاز  قنوات  در  صنوف 
این  در  درودگری  واحد   50 تاکنون 

شهرک مستقر شده اند.
وی به فعالیت 6۲ اتحادیه اصناف و بیش 
از 30 هزار واحد صنفی در استان اشاره کرد 
و گفت: با توجه به بازرسی های مختلف و 
وجود افراد متدین در صنوف قم، این استان 
جزء ارزانترین استان های کشور از لحاظ 

قیمت اجناس است.
وی درادامه با بیان اینکه 70 هزار نفر در 
واحدهای صنفی و 40 هزار نفر در بخش 
به  مشغول  قم  استان  در  فرش  بافندگی 
اندازی شهرک  راه  افزود:  فعالیت هستند 
صنوف می تواند در حفظ اشتغال و رونق 

اقتصادی قم نقش مهمی داشته باشد.
محمدی چهر همچنین به ایجاد خوشه 
های صنعتی در استان اشاره کرد و افزود: 
تاکنون خوشه های مبل، فرش و سوهان 
شکل گرفته و خوشه صنایع دستی نیز در 

حال شکل گیری است.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم خبر داد؛

دستی نوشتن قراردادها در مشاورین املاک ممنوع!

عباس فرساد

نرده استیل زمرد
متری 50 هزار تومان
با ضمانت نامه کتبی

استیل، آلومینیوم، شیشه ای پلکسی، حفاظ بانکی، پله پیچ و هندریل

همراه: 0912۶514214  نظری
تلفن: 333۶5298 

بنیاد، 20 متری مطهری، بین کوچه یک و 3

اتحادیه شرکت های تعاونی تولید استان قم

جانقربان  غلامرضا  معارفه  مراسم 
شهرسازي  امور  سرپرست  عنوان  به 
و معماري شهرداري قم با حضور قائم 
مقام شهردار، معاون شهرسازي و امور 
زیربنایي و جمعي از مدیران این معاونت 

برگزار شد
قائم مقام شهردار قم در این مراسم با اشاره 
به بررسي هاي صورت گرفته در خصوص 
تفکیک حوزه شهرسازي و معماري گفت: با 
توجه به بررسي هایي که در طول چند ماه 
اخیر انجام شده است و دغدغه هاي مطرح 
شده از سوي مناطق و سازمان هاي تابعه در 
شهرداري قم و با تاکید دکتر سقائیان نژاد 

اقدام به تفکیک این حوزه شده است.
ابراهیم معتمدي افزایش کمي و کیفي 

از  را  شهرسازي  حوزه  در  شفاف سازي  و  خدمات دهي 
جمله اهداف این تفکیک دانست و افزود: شفاف سازي در 
حوزه شهرسازي علي الخصوص ماده صد از دغدغه  هاي 
شهروندان است و شهرداري خود را ملزم به اجراي این 

مهم مي داند.
وي در ادامه تجربیات جانقربان در حوزه هاي مختلف 
مدیریت شهري را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: با 

توجه به تخصص، تجربه و پشتکار خوب مهندس جانقربان 
امیدواریم شاهد پویایي بیشتر حوزه شهرسازي و رضایتمندي 

بیشتر شهروندان باشیم.
در ادامه این جلسه دکتر قاري قرآن معاون شهرسازي و 
امور زیربنایي شهرداري قم هم با اشاره به اهمیت بالاي حوزه 
شهرسازي در سیاست هاي کلان مدیریت شهري، ضرورت 
مستقل شدن این حوزه را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
مدیریت حوزه شهرسازي هم به وقت زیاد و هم تخصص لازم 

نیاز دارد، لذا این تفکیک در راستاي ارتقاي 
کارایي حوزه شهرسازي صورت گرفته است.
23 درصد درآمدهاي شهرداري قم

 از فروش تراکم
جلسه  این  در  نیز  جانقربان  غلامرضا 
در  که  اصلي  دغدغه هاي  به  اشاره  ضمن 
نشان  خاطر  دارد  وجود  شهرسازي  حوزه 
کرد: اجراي معماري اسلامي ایراني، راه اندازي 
سیستم مکانیزاسیون شهرسازي، رسیدگي 
به تخلفات ساختماني، برنامه ریزي توسعه 
ارباب رجوع  براي رضایت  شهري و تلاش 
از مهم ترین دغدغه هاي شهردار قم در حوزه 

شهرسازي و معماري مي باشد.
وي در ادامه کاهش زمان صدور پروانه 
ساخت و ساز را مورد توجه قرار داد و افزود: 
برنامه هاي خوبي براي کاهش زمان صدور پروانه ساخت 
و ساز در شهر قم داریم که مي تواند رضایتمندي بیشتر 

شهروندان را در پي داشته باشد.
وي در ادامه درآمد پایدار و کاهش وابستگي به بخش 
فروش تراکم را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: در حال 
حاضر ۲3 درصد از درآمدهاي شهرداري قم به فروش تراکم 

وابسته است که درصدد کاهش این میزان هستیم.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: نخبگان 
باید به وظیفه خود در جامعه اسلامی عمل کنند و این 
در حالی است که برخی نخبگان تنها در پی حمایت 
ها و پشتیبانی ها هستند ولی کمتر به وظایف خود 

می اندیشند.
دراختتامیه  روزچهارشنبه  دزفولی  محمدرضا مخبر 
در  انسانی  علوم  نخبگان  ملی  طرح  دوره  اولین 
مرکزهمایش های دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم 
با تاکید بر نقش نخبگان در تحول جوامع بیان داشت: 
نخبگی مساله ای تک بعدی نیست و مجموعه ای پر ابعاد 
از ظرفیت های موجود در ذات انسانی است و اگر فردی 
قابلیت های اجتماعی، فرهنگی خود را همزمان بالابرده 
و نقطه تعامل و هوش فعالیت خود را شکوفا کند الگوی 

نخبگی خواهد بود.
وی ابراز داشت: بحث علوم انسانی اسلامی انسانی و علمی 
دینی موافق یا مخالفانی دارد ولی علوم انسانی باید متناسب 
با زیست بوم فرهنگی ما باشد و دانشجوی علوم انسانی باید 
برای طراحی زیست بوم فرهنگی رشته خود اهمیت قائل 

باشد. 
وی افزود: اگر زیست بومی فرهنگی خود را شناخته 

و بر اساس آن تدارک علم در زمینه های مختلف دیدیم 
می توانیم تمدن سازی کنیم و مبنای شکل گیری تمدن 
را  اسلامی  علوم  علما جریان  است که  بوده  آن  اسلامی 

شناختند و از تجارب دیگران نیز استفاده کردند. 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: باید قدر 
نخبگان را بدانیم ولی نخبه نیز باید جایگاه خود در جامعه را 
تعریف کرده و نسبت به وظیفه خود در جامعه اسلامی تفکر 
داشته باشد و این در حالی است که برخی نخبگان تنها در 
پی حمایت ها و پشتیبانی ها هستند ولی کمتر به وظایف 

خود می اندیشند.
وی گفت: اگر یک صدم نخبگان در جامعه بتوانند به 
تحول در جامعه  یابند شاهد  نخبگی لازم دست  درجه 
بین  های خودجوش  گیری حلقه  و شکل  بود  خواهیم 
نخبگان باید انجام شود و ظرفیت نخبگی باید قابلیت جذب 

دیگران را داشته باشد. 
وی افزود: ارتباط شورای عالی فرهنگی با حوزه باید قوی 
باشد و این درحالی است که حوزه باید در متن سیاستگذاری 
علم و فرهنگ باشد از این رو کمیسیون حوزوی را درشورا 
تشکیل دادیم تا از ظرفیت نخبگانی و تخصصی متخصصان 

علوم انسانی استفاده کنیم.

دزفولی بیان داشت: حوزه علمیه گنجینه ای است که باید 
قابلیتهای استخراج از آن را در دستگاه های علمی و فرهنگی 
داشته باشیم و راه استفاده از ظرفیت نخبگان حوزوی تشکیل 
شورای تخصصی مشترک حوزه علمیه و شورای عالی انقلاب 

فرهنگی بود.
وی اظهار داشت: از ظرفیت پژوهشگاه های حوزه برای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سیاست گذاری و تولید 
اندیشه و فکر استفاده می کنیم و این رویه می تواند درجریان 
نخبگی کل کشور تسری یابد و باید بتوانیم درضمن دارا بودن 
اندیشه های بالا شیوه و روش های جدید را در علم و فرهنگ 

ایجاد کنیم.
وی افزود: جریان گفتمان در حوزه علوم انسانی باید 
عمیق تر و گسترده تر شود و اگر لازم است این جریان را 
در عرصه های تخصصی با نکته سنجی هر رشته راه اندازی 

کنیم.
150 نفر از دانشجویان رشته های مختلف علوم انسانی از 
سراسر کشور در اولین دوره طرح ملی نخبگان علوم انسانی 

در قم شرکت کردند. 
این دوره طی 11 روز به همت دفتر تبلیغات اسلامی 

حوزه علمیه قم برگزار شد.

قائم مقام شهردار قم خواستارشد:

افزایش کمي و کیفي خدمات دهي و شفاف سازي در حوزه شهرسازي

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:

نخبگان باید نسبت به وظیفه خود در جامعه اسلامی عمل کنند

شهردار منطقه یک قم گفت: در راستای توسعه فضای سبز و بهره مندی شهروندان 
از این فضا، توسعه و کاشت تپه های اعلائی )باغ رضوان( وارد مرحله ای جدید شد.

مهدی اصفهانیان مقدم در بازدید میدانی از زیر ساخت های عمرانی و خدمات شهری 
اظهارداشت: در همین راستا عملیات های عمرانی و زیر ساختی در این مجموعه شروع شده 

که با پیشرفت قابل قبولی در حال انجام است.
وی از خرید کنتور برق 100 آمپری جهت تامین برق این محدوده خبر داد و افزود: با 

پیگیری های مداوم مشکل برق این محدوده رفع و برق مورد نیاز تامین گردیده است.
اصفهانیان مقدم در ادامه از کابل گذاری خط اصلی جهت روشنایی تیر های برق و نصب 
تیر های پایه بلند 6 متری به همراه پرژکتور خبر داد. وی در ادامه از محصور نمودن بیش از 

30 هزار متر مربع از این محدوده در مدت ۲5 روز خبر داد.
شهردار منطقه یک گفت  : جهت راه اندازی سایت تولیدات گیاهی منطقه در تپه های 
اعلائیر بیش از 700 کامیون خاک نباتی در محل تخلیه و بیش از 7300 متر فنس کشی 
انجام گرفته است. اصفهانیان مقدم افزود جهت تامین آب مورد نیاز فضای سبز این قسمت نیز 
حدود 500 متر حفاری جهت مسیر لوله گذاری و احداث سیستم آبیاری انجام شده و یک 

مخزن 15000 لیتری جهت ذخیره آب در این محل نصب گردیده است.
شایان ذکر است تا کنون بیش از یک میلیارد و ۲00 میلیون ریال در این طرح هزینه 
گردیده است که توسعه و بهسازی فضاهای سبز محدوده مذکور نقش بسیار مهمی در ارتقای 

شاخص های زیست محیطی و مقابله با ریزگردها در سطح منطقه خواهد شد.

با هدف ارتقاء شاخص های زیست محیطی،

فضای سبز تپه های اعلائی توسعه می یابد


